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امپراتوری سَلاطین!

برای بانوان ورزشکاری که افتخارآفرینی هایشان 
کمتر مورد توجه قرار می گیرد

8

اول: بگذارید متر و معیارمان را در خصوص 
دولت و عملکرد دولت در همین ابتدای 
ماجرا روشن کنیم. نه آن چنان که برخی 
می نویسند؛ دولت را در همه ی عرصه ها 
شکست خورده می دانیم و نه این چنین 
که برخی، »حلوا حلوا« می کنند دولت را 
قهرمان مقابله با مشکلات و معضلات. من 
حیث المجموع اگر خواسته باشیم حُقه 
)ظرف در بسته( بگشاییم خواهیم نوشت 
دولت تلاش کرد اما در بسیاری موارد به 
دلایلی که بارها در روزنامه بدان ها اشاره 
کرده ایم )نصیحــت ناپذیری و عادت به 
ناپاسخگویی(، با شکست و حتی بدترشدن 
اوضاع مواجه شد. پس منتقد بسیاری از 
عملکردها هســتیم اما سپاسگزار برخی 
رویه ها هرچند به نتیجه رسیدن را چندان 

امید نداریم!
دوم: با سفرهای استانی، مواجهه با مردم، 
دیدارهای چهره به چهره و بررسی و لمس 
مشکلات از نزدیک و به صورت میدانی نیز 
کاملاً موافق هستیم و اساساً با مدیریت های 
پشت میز نشینی و دستورالعمل و بخشنامه 

صادر کردن به شدت زاویه داریم.
اما برخی سفرهای استانی به ظاهر در معنای 
دیدارهای چهره به چهره و بررسی و لمس 
مشکلات از نزدیک و به صورت میدانی 
تعبیر می شود و در اصل، برخی مدیران 
محترم در ســفرهای استانی، کانه میز و 
دفتر و دستک و کارکنان خود را می زنند 
زیر بغل و چند ساعتی، یکی - دو روزی 
میهمان یک استان و یا شهرستان می شوند 

اما نتیجه؟!
سوم: از فلسفه ی حضورهای چندساعته، 
یک روزه یا ســفرهای پایان هفته برخی 
مسئولان چندان سر درنمی آوریم یعنی، 
این که مسئولی، صبح خروس خوان وارد 
استانی شــود و شب نشده سوار هواپیما 
و در مسیر برگشت باشد درست متوجه 
نمی شویم این همه فشردگی در برنامه ها 
اساساً چه دستاوردی می تواند داشته باشد؟ 
برخی اوقات دچار »ژاپن بودگی« می شویم 

یعنی برنامه ریزی میلیمتری و ثانیه ای!
چهارم: دیوار حائلی به نام نمایندگان دولت 
در برخی موارد بدجوری آزارمان می دهد. 
می پرسید؛ یعنی چه؟ می گوییم: این که 
دولت  نمایندگان  توسط  برنامه ها  برخی 
در استان ها تدوین شود، با آمارهایی که 
یک راستی آزمایی خیلی ساده، احتمالا 
غلط بودن آن ها را به رخ خواهد کشــید 
یعنی دیواری بین مردم و مسئولان، یعنی 

شکافی بین واقعیت و حقیقت.
پنجم: ســخت باور داریم هر نماینده ی 
دولت در هر استانی لابد نمی آید در سفر 
مسئولان عالیرتبه )چند ساعته، یک روزه 
یا نهایتا دو روزه(، کاســتی ها را بگوید، 
حرف های مردم را درست و دقیق منعکس 
کند و... در چنین وضعیتی، سفرهای استانی 
مسئولان تبدیل می شود به بازار تعاریف و 
مدایح؛ ایــن از آن و آن از این. در چنین 
شرایطی، مردم که سرشان گرم مشکلات 

خودشان است.
ششم: سفرهای استانی برای کاربردی و 
مفید بودن باید این خصائص را داشــته 
باشد: سرزده باشد، تیم های بررسی بدون 
اطلاع مدیران استانی به صورت میدانی 
بررسی های لازم را به عمل آورده باشند، 
مسئولی که راهی ســفر می شود پرونده 
زیر بغل باشد، مواجهه ی واقعی باید بین 
مسئولان عالیرتبه و مدیران استانی باشد و 

گفت و شنود صمیمانه با مردم باشد.
هفتم: برای نمونه می توان به بســیاری از 
سفرهای ریاست عدلیه به استان ها اشاره 
کــرد؛ پر از فکت های مهم، سرشــار از 
بررسی ها و حتی برخوردها و در نهایت 
مملو از نتیجه بخشــی و گره گشــایی. 
برخی سفرهای استانی آقای اژه ای باعث 
گره گشایی هایی شده که دولتی ها سی سال 

حتی نتوانسته اند آن گره را بیابند.

سفرهای یک روزه 
و سوالات ۳65 روزه

کوتاه و مختصر با وزیر کشور
منصور مظفری

مدیرمسئول

سرمقاله

مازوت سوزی 
به دلیل نداری!

8حملات وحشیانه اسرائیل به غزه بعد از آتش بس
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یکی از روزنامه های صبح کشور در گزارشی که بسیار 
متاثرکننده است نوشته است: »گردشگران عراقی و 
افغانستانی در کلینک های درمانی و زیبایی مشهد 
سرکسیه می شــوند!« این روزنامه در ادامه نوشته 
اســت: »همان طور که بی سر و صدا در انتظار نوبت 
روی صندلی نشســته ای کافیست منشی و یکی از 
همین گردشــگران را به همراه مترجمش زیرنظر 
 بگیری تا متوجه شــوی بازار مترجم ها چقدر داغ 
است. چنان که منشــی قیمت ویزیت را به مترجم 
می گوید، مترجم آن را دو برابر کرده به گردشــگر 
منتقل می کند و مابه التفاوت مبلغی که از توریست 
گرفته می شود طبق توافق منشی و مترجم بین آن ها 
تقسیم می شود.« هرچند که در همین چند گزاره 
بالا همه چیز عیان اســت و نیاز به تفسیر و تحلیل 
خاصی نیســت اما در این خصوص فقط می خواهم 
چند خطی را اینجا با خوانندگان تان در میان بگذارم. 
در دنیای گردشــگری هر کشــور را به موضوعی 
می شناسند. یعنی صرفنظر از جاذبه های گردشگری 
هر کشــور، جامعه آن کشور نیز خود به موضوعی 
معروف و مشهور هستند. برای مثال خیلی ها فرانسه 
و پاریس را به برج ایفل می شناسند اما در کنار این 
موضوع وقتی بحث جامعه فرانسوی به میان می آید 
گفته می شــود مردم این کشــور کلا عاشق پیشه 
هستند و از همین رو هم است که رمان های جالبی 
در این موضوع از نویســندگان فرانسوی در دنیای 
ادبیات منتشر شده است. در مورد مردم سایر کشورها 
نیز چنین اســت. مثلا ما ژاپنی ها را به سختکوشی 
می شناسیم. یعنی در کنار جاذبه های گردشگری این 
کشور، مردم آن هم به این خصلت مشهور هستند. 
و یا مردم کشــور سوئد به ســرد مزاجی و منزوی 
بودن معروف هستند. و یا مردم هند از نظر اعتقادی 
مشهور هستند زیرا آیین های جالب توجه ای دارند 
که جزو جذابیت های گردشــگری این کشور است. 
اما در مورد مردم کشــور ما هم چنین است. ایران 
آنقدر غنی اســت که می توان لیست بلند بالایی از 
جاذبه های گردشگری ردیف کرد ولی باید بدانیم که 
مردم کشورمان هم از نظر خارجی ها به خصلت هایی 
مشهور هستند. ایرانی ها از دید مردم سایر کشورها 
که یا در کشورمان حضور داشتند و یا مطالعه کرده اند 
به مردمی تعارفی و مهمان نواز مشهور هستند. موارد 
دیگری هم ذکر شده ولی این دو سرآمد باقی موارد 
است. به نظر این حقیر، خیلی زشت و کریه است که 
برخی برای کسب منفعت اینگونه به داشته های یک 
تمدن چوب حراج می زنند. البته می دانم مشکلات 
 اقتصادی و معیشــتی گریبان همه را گرفته و بدتر 
آنکه در جامعه گرفتار تورم شدید، اخلاق معنی ندارد. 
ولی با همه این موارد کمی باید به وجدان خود رجوع 

کنیم و توجیه گر رفتار اشتباه نباشیم.

چوب حراج 
به سرمایه یک تمدن

ایمان اسلامی بین

یادداشت-۳

با توجه بــه چالش تغییرناپذیــری اطلاعات، 
فناوری بلاک چین نباید بی رویه در مراقبت های 
بهداشــتی اســتفاده شــود زیرا داده های آن 
تغییرناپذیراست. بنابراین فایل هایی که اغلب 
تغییر می کنند، ممکن اســت از شبکه خارج 
شوند. تمام داده های شناســایی باید خارج از 
زنجیره نگهداری شوند.به طورکلی بلاک چین 
روش و محلــی برای ثبــت و ذخیره اطلاعات 
است. حال این اطلاعات هر موضوعی می تواند 
باشد. از مزایای بلاک چین می توان به ماهیت 
مقاوم در برابر دست کاری، ماهیت غیرمتمرکز 
دفتر کل دیجیتال و عدم امکان تغییر تراکنش 
ثبت شــده در بین کاربران شبکه، یا به عبارت 
دیگر بخش شــدن یکسان اطلاعات برای عده 
کثیری باعــث جلوگیری از خیلــی از موارد 
امنیتی و باعث شــفافیت و در نهایت کاربرد 
بیشتر می شود، اشاره کرد. به این فناوری، یک 
نوع از دفتر کل دیجیتال )DLT( نیز می گویند. 
درباره برخی از نگرانی هــای کلیدی در مورد 
برنامه های بلاک چین در مراقبت های بهداشتی 
می توان به مواردی همچون امنیت زیرساخت 
شــبکه در تمامی ســطوح،احراز هویت همه 
شرکت کنندگان والگوهای یکسان مجوز برای 
دسترسی به اطلاعات سلامت الکترونیکی اشاره 
 کرد. دفتر کل غیر متمرکز از نوع بلاک چین را 
می توان در بســیاری از حوزه های مراقبت های 
بهداشــتی اعمال کرد. اما تمــام فعالیت های 
موجــود در پزشــکی به تراکنش هــا مرتبط 
نیســت. با این حال، بلاک چین های عمومی 
را نمی توان برای ذخیــره اطلاعات خصوصی 
مانند شناسایی داده های سلامت استفاده کرد 
زیرا داده های موجود در آن ها به طور گسترده 
در دســترس است. شفافیت ذاتی بلاک چین، 
همه استفاده کنندگان از شبکه را ملزم به ارائه 
داده هــای واقعی و اصیــل می کند. باید گفت 
فناوری بلاک چیــن در برابر برخــی از انواع 
حملات آسیب پذیر اســت، اگرچه محافظت 
داخلی خوبــی را در برابر ســایر روش ها ارائه 
می دهد. کد بلاک چین، آن را در برابر حملات 
هکری و اشکالات فنی ایمن می کند. با این حال 
امکان رخنه هایی به کمک مهندسی اجتماعی 
و ســایر روش های نفوذ تا حدودی وجود دارد. 
بنابراین، امنیت اطلاعات باید به ویژه در هنگام 
استفاده در مراقبت های بهداشتی مورد توجه 
جدی قــرار گیرد.  فناوری بــلاک چین نباید 
بی رویه در مراقبت های بهداشتی استفاده شود، 

زیرا داده های آن تغییرناپذیراست. 

 فناوری بلاک چین نباید بی رویه
در مراقبت های بهداشتی استفاده شود

سیدمهداد خاتمی 
کارشناس مسائل اقتصادی 

یادداشت-4
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همچنان اخبار ضد و نقیض در مورد مازوت سوزی وجود دارد 
اما روز گذشته برخی نمایندگان مجلس با تایید مازوت سوزی خبر دادند 
که دلیل آن بدهکاری سنگین دولت به نیروگاه ها است

آفتاب یزد در گفت و گو با علی بیگدلی 
به بهانه سفر رئیس جمهوری کوبا به تهران، 

فضای حاکم بر آمریکای لاتین را بررسی می کند 

استراتژی تعریف شده
راز موفقیت در نظام بین الملل

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

رئیس مجلس:

عضو کمیسیون تلفیق:

عضو کمیسیون عمران:

خانه ملت 

باید به خانه امید مردم

تبدیل شود

وضعیت صندوق های 

بازنشستگی از چالش های 

جدی کشور است

پیش بینی واقعی 

درآمدها در بودجه 

گامی برای مهار تورم است

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

پنجشــنبه نهــم آذر ۱۴۰۲ روزی تاریخی در 
دنیای نفت و انرژی هایی کــه از آن با نام پاک 
یا تجدیدپذیر یاد می شــود، رقم خورد. در این 
روز از یک ســو، نشست به تعویق افتاده سی و 
ششــم اوپک پلاس به صــورت آنلاین برگزار 
شــد؛ و از سوی دیگر نشست برنامه ریزی شده 
کاپ۲۸ بــا اهــداف اقلیمــی و آب و هوایی از 
سوی سازمان ملل متحد در کشور امارات آغاز 
گردید. امارات در این نشست، چنان که محمدبن 
زاید در بیانیه اش اعلام داشــت، میزبان بیش از 
۷۰ هزار مهمان از ۱۹۸ کشــور جهان از سران 
کشــورها، رهبران دولت ها، وزیــران، مقام های 
شرکت ها و سازمان های بین المللی، دانشگاهیان، 
روزنامه نگاران و کارشناسان رسانه ای برای مدت 

دو هفته متوالی خواهد بود.
نشســت وزیران نفت ائتلاف اوپک از آن جهت 
اهمیت وافر داشــت که با وجــود التهاب های 
ژئوپلیتیکی در جهــان از جنگ اوکراین گرفته 
تــا هجــوم ناجوانمردانه رژیم صهیونیســتی 
 به غزه، نفت اما مســیر سراشــیبی سقوط را 

درپیش گرفته بود.
نفت که در ۲۸ سپتامبر یعنی تنها ده روز پیش 
از آغــاز جنگ غــزه در ۹۴ دلار در هر بشــکه 
خودنمایی می کــرد و به گفته بلومبرگ هر آن 
احتمال داشت که بر صدر صد دلاری بنشیند، 
ناگاه از آغاز ماه اکتبر روندی کاهشــی به خود 
گرفت و به طرزی ناباورانه در ششم اکتبر به ۸۴ 

دلار در بشکه فروغلتید. 

تقابل اوپک پلاس و کاپ۲8؛ 
لحظه حقیقت کجاست؟

علی آهنگر

یادداشت-1

سن بازنشســتگی به موجب برنامه هفتم توسعه، در 
راستای حل مشکل ناترازی صندوق ها و با این استدلال 
که در ایران پایین تر از میانگین جهانی آن بوده به صورت 
پلکانی افزایش یافته است. بعلاوه، طبق یکی از بندهای 
این برنامه، مالیات بر ارزش افزوده، هرسال یک درصد 
تا ســقف ۱۳ درصد، اضافه می شود. به نظر می رسد 
در کنار تشدید مالیات ستانی شــرایط برای مردم از 
 منظر تکالیف اقتصادی که برعهده خواهند داشــت

سخت تر می شود.
مسئولان در خصوص ســن بازنشستگی، نرخ مالیات 
بر ارزش افزوده یا قیمت ســوخت در دیگر کشــورها 
اســتدلال هایی مطرح می کنند. برای مثال اســتناد 
مسئولان به ســن بازنشستگی بالای۶۰ سال در اغلب 
کشورها یا نرخ ۱۹ و ۲۰ درصدی مالیات بر ارزش افزوده 
در کشــورهای فرانسه و آلمان می باشــد. البته در این 
خصــوص نکته قابل ذکر آن اســت که یک مقایســه 
می بایست همه متغیرهای اقتصادی از جمله درآمد سرانه 
یا حداقل دســتمزد را در نظر گیرد و برخورد گزینشی 
با شاخص ها کیفیت یک مقایسه را مخدوش می کند. 
درآمد ســرانه در دو کشور ذکرشده حدودا۴۰ًهزار دلار 
می باشــد در حالیکه این درآمد برای کشــور ما حدود 
۲۲۰۰ دلار است. از طرفی حداقل دستمزد در فرانسه 
۱۶۰۰ و در آلمــان ۱۱۰۰یورومی باشــد که با حداقل 
دســتمزد اندکی بیش از ۵ میلیونی کارگران در ایران 
قابل مقایسه نیست بنابراین به دور از انصاف است که در 

مقایسه شاخص ها به صورت گزینشی برخورد شود.
در برنامه ششــم در حالی به دولت اجازه داده شده بود 
قیمت حامل های انرژی را افزایش دهد که رشد اقتصادی 
سالانه ۸ درصد میانگین تورم کمتر از ۹ درصد و رشد 

نقدینگی سالانه ۱۷ درصد در هرسال پیش بینی شده 
بود. اکنون باید از مسئولان پرسید جز تکالیف تعیین شده 
برای مــردم کدام یک از اهــداف آن برنامه تحقق پیدا 
کرد؟ ممکن است استدلال شــود به دلیل مسائلی از 
جمله تحریم اهداف برنامه ششم تحقق پیدا نکرد که 
خود عذری بدتر از گناه است. این چه برنامه ای است که 
 تغییر در شرایط بین المللی و احتمال تشدید تحریم ها را 

درنظر  نمی گیرد.
اکنون در برنامه هفتم توســعه، رشد اقتصادی۸ و تورم 
۹٫۵ درصد پیش بینی شده است. می توان حدس زد با 
افزایش نرخ مالیات بر ارزش افزوده یا سن بازنشستگی 
به عنوان هزینه هایی که بر مردم تحمیل می شود، تحقق 
اهداف برنامه هفتم نیز به سرنوشت برنامه ششم دچار 
شود و کسی نیز در این خصوص پاسخگو نباشد. مشکل 
آنجاست که هرکجا تکلیفی برعهده مردم گذاشته شده 
به سرعت اجرایی می شود، اما هیچ مسئولی بابت عدم 
تحقق اهداف برنامه مورد بازخواســت قرار نمی گیرد. 
چرا می بایســت هزینه ریخت وپــاش در صندوق های 
بازنشســتگی را مردم بپردازند؟ چرا می بایست هزینه 
تقسیم مناصب مدیریتی بین »انصار و اعوان سیاسیون« 

را مردم بپردازند؟
تحمیل هزینه بر مردم می بایســت بــا ارتقاء کیفیت 
عملکرد دستگاه های دولتی توأم باشد. اگر جز این باشد، 
باوجود ناکارآمدی مدیریتی، اعتماد مردم نسبت به نظام 
سیاسی بیش از پیش در معرض تاراج قرار خواهد گرفت. 
پرداخت هزینه ناکارآمدی دستگاه های دولتی و معدود 
مدیــران آن ها، که از قضا به موجب یک فرآیند رقابتی 
و شایسته سالارانه انتخاب نشده اند، توسط مردم حقیقتاً 
جای تاسف دارد. وقتی یکی از شاخص های اصلی توسعه 
همین »کیفیت مدیریت« است، مگر می شود برنامه ای 
طرح شود که نسبت به قابلیت های حرفه ای مسئولان 
یــا ناتوانی آن ها در قبال تحقق اهداف، ســاکت بماند. 
مگر نه این اســت که بانی تحقق این اهداف »به نظر 

دست نیافتنی«  همین مسئولان هستند.

مردمی که تاوان ناکارآمدی 
مسئولان را می دهند

حمیدرضا بوستانی
دکترای مدیریت دولتی

یادداشت-2

ادامه در صفحه 7

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی می کند

»نوزادان نارس« و 
»مراقبت های خاص«؛ 

آموزش والدین
ضروری است

6

۲۲

جناب آقای دکتر محمدحسین زارع

علی اکبر حسن زاده- منصور مظفری

با نهایت تأسف و تأثر درگذشت ابوی گرامیتان 

را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض 
نموده، از خداوند منان برای آن مرحوم علو 
درجات، برای شما و سایر بستگان صبر و طول 

عمر باعزت و بابرکت مسئلت می نمائیم. 

شادروان مرحوم 
حاج جعفر زارع مهرجردی 

نگاهی به روایت های سلبی و ایجابی »محمد باقر قالیباف«

مخاطب رئیس پارلمان کیست؟!
صفحه 4

 »ابله داستایوسکی«، 800 هزارتومان ناقابل

از خودکفایی کاغذ چه خبر؟!
مُشت نمونه ی خروار هست یا نه را تردید دارم اما بین 14 هزارتومان 1۳87 

و 800هزارتومان 1402، فاصله ای معادل 5700 درصد یا عامیانه تر؛ 57 برابر!

بیگدلی: اقتصاد تابعی از سیاست است، نداشتن استراتژی تعریف شده 
هیچ کمکی به سیاست خارجی و به تبع آن منافع ملی ما نخواهد کرد

صفحه ۳
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1441- برخ��ی آقایان به اس��م خالص س��ازی 
می خواهند مجلس بعدی را به قول خودش��ان 
انقلابی تر کنند. اما دنبال این نیستند که مجلس 

درست بشود به درد کشور بخورد. 
1501- جال��ب اس��ت یک��ی از نماین��دگان 
ردصلاحیت شده اعلام کرده اسناد معتبر برای 
ردصلاحیت من را منتشر کنید! بنده خدا چه دل 

پری دارد؟ 
1521- آق��ای باهنر می گویند ممکن اس��ت 
احمدی نژاد در پشت پرده برای انتخابات لیستی 
را ارائه دهد. یعنی احمدی نژاد و همراهان او هنوز 

فعال اند؟! 
1331- معاون رئیس جمهور می گوید یادمان 
نمی رود وقتی رئیس جمهوری از کش��ور خارج 
میشد نگران کش��ور فروش��ی آنها بودیم! این 

حرف ها توهین به روسای جمهور قبلی است! 
1401- م��ردم زمان��ی احس��اس می کنند در 
انتخابات شریک هستند که آدم های موردنظر 
خود را در رقابت ها مشاهده کنند نه فقط شاهد 

یکسری آدم های خاص باشند. 
1421- مع��اون رئیس جمهور می گویند دولت 
س��یزدهم 24 س��اعته خود را وقف مردم کرده 
اس��ت. با این حساب دولت شبانه روزی مشغول 

کار است؟ 
1245- دیشب یک قوطی شیر که قبل آن 23 
هزارتومان بود خریدم 30 هزارتومان چند بار باید 

محصولات گران شوند؟ 
1301- در شرایطی که بازار خودرو و قیمت آن 
شرایط مناسبی ندارد خبر از آمار کاهشی تولیدات 
خودرو می دهند. با این حس��اب بازار خودرو در 

همین حالت نابسامانی باقی می ماند. 
1321- حق��وق یک کارگر مثلا 8 یا 9 میلیون 
است چگونه می تواند قسط مسکن 35 میلیونی 

برای مسکن بدهد؟ با عقل جور درمی آید؟ 
1145- م��ردم در تأمی��ن مایحت��اج زندگ��ی 
درمانده اند آن وقت عده ای دنبال تغییر نام شب 

یلدا و چهارشنبه سوری هستند! 
1201- به نظر طرح ها و برنامه هایی که آقایان 
اصولگرا برای اقتصاد کشور داشتند برنامه هایی 
نبوده که باعث رشد و ترقی اقتصاد و اوضاع مردم 

بشود اما تعریف از خود را خوب بلدند! 
1221- برخی از پروژه هایی که اخیرا افتتاح شد 
قبلا در دولت روحانی راه اندازی شده اما تکمیل 
نشده بود. خوب بود مسئولان هنگام افتتاح این 

طرح ها از دولت قبل هم نامی ببرند! 
1101- گاهی آدم حیرت می کند چگونه است 
که یک کنسرت مجوزدار فقط به خاطر مسائل 

سلیقه ای لغو می شود؟ 
1115- آیا فیلمبرداری از مردم در مترو به بهانه 
حجاب کار درس��تی است یا خیر؟ در این مورد 

گلایه ها زیاد است! 
1121- فقط دشمنان ما دوست دارند که ایران 
درگیر جنگ با اس��رائیل بش��ود. چون آرامش 

کشورمان را نمی خواهند. 
1131- برخی از طرح های اجرا ش��ده در مورد 
حجاب به نظر طرح های موفقی نیستند و تاثیرات 
مثبتی هم بر باحجاب شدن برخی افراد نگذاشته. 
1021- گفت��ه می ش��ود ع��ده ای ب��ا فروش 
فیلترشکن ها درآمدهای نجومی فراوانی به دست 
آوردن��د. انگار فیلترینگ ها برای برخی چه نانی 

داشته؟! 
1031- حتی اگر واردات خودروهای خارجی هم 
افزایش یابد نمی دانیم چرا هیچ تاثیری بر کاهش 

قیمت ها ندارد؟ چه دست هایی در کار است؟!
1045- واقعا تکلیف مردم با هزینه های دلاری 
و حقوق های ریالی چیس��ت؟ حریف این تورم 
افسارگسیخته نیستم. یکی به داد این مردم برسد. 
1009- چق��در حیف ش��د تی��م نوجوانان ما 
نتوانست به مرحله بعد جام جهانی صعود کند؟ باز 
هم مثل بازی با انگلیس نتوانستیم از گل زده خود 
محافظت کنیم. اشتباه را دوباره مرتکب شدیم. 
حیف شد که قس��مت نبود مدتی با شادمانی 

پیروزی های تیم نوجوانان دلخوش شویم! 
2121- افزایش آمار س��رقت ها، خش��ونت ها، 
بزهکاری ها و درگیری های فیزیکی نگران کننده 
اس��ت. افزایش آمار مراجعین به پزشک قانونی 
به خاطر ضرب و جرح ها نگران کننده است. آیا 

جامعه خشنی شده ایم؟ 
2250- دبیرکل خانه پرستار گفتند بیماران به 
خاطر کمبود پرستار می میرند! شاید این حرف 
اغراق آمیز باشد اما به کمبود پرستار باید توجه 
جدی بشود. موضوع سلامت و جان مردم است. 
1745- افرادی که اهل تندروی هستند نیروهای 
معتدل و میانه رو را کن��ار می گذارند تا راه برای 
افراطی گری های خود باز کنند اما توجه ندارند 

این رفتارها چقدر اثرات مخرب در جامعه دارد. 
1901- وزیر امور خارجه کشورمان در سخنانی 
مهم و بسیار منطقی گفتند مسئولیت تصمیمات 
حوثی ها متوجه خودشان است. از موضع گیری 

ایشان تشکر می کنیم. 
1941- آقای حجت الاسلام پناهیان در آخرین 
اظهارات خ��ود فرمودند در موض��ع انتقام قرار 

گرفتیم آخرین جلسات مرگ بر اسرائیل است! 
2015- زلزل��ه در چن��د نقط��ه از کش��ورمان 
اتف��اق افتاده در زاهدان هم که باعث آس��یب و 
خسارت هایی شده اس��ت. شاید باید به هشدار 
کارشناسان در مورد زلزله های احتمالی بیشتر 

توجه شود. 
1635- ب��ا توجه ب��ه افزایش قیمت ها مقامات 
اقتصادی کش��ور چه توجیهی برای گرانی های 
اخیر دارند؟ باز چ��ه وعده و وعیدی برای مردم 

دارند؟ 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب 
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 معمای خودکفا شدن به قیمت از دست رفتن قدرت خرید 
را از هرکه پرسیدیم نتوانست حل کند هرچند وزارت ارشاد 
این خصوص دارد ولی وزارت صمت متولی  تلاش هایی در 
صنعت کشور باید تلاش بیشتر داشته باشد و این وظیفه 

وزارت صمت می باشد نه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

دولت از مجلس تعریف کند و مجلس از دولت. دولت، مجلس 
را تأیید کند و مجلس، دولت را. مجلس مدعی باشد به 80 
درصد از وعده های خود عمل کرده است و دولت همچنان 
خود را »صادق الوعد« بداند؛ افکار عمومی با یک نگاه اجمالی به 
یخچال و قفسه ی فروشگاه ها و توان خرید به آسانی می داند 
بین آن چه دولتی ها و مجلسی ها می گویند با واقعیتی که بر 

زندگی مردم چنبره زده، تناسبی وجود دارد یا خیر!

آفت�اب ی�زد � رضا بردس�تانی: خیلی اتفاقی � وقتی داش��تم دنب��ال کتابی در 
 یک��ی از س��ایت های فروش کتاب می گش��تم � مواجه ش��دم ب��ا جدیدترین چاپ

 »ابله داستایوسکی« با ترجمه »سروش حبیبی« و قیمتی نزدیک به 800هزارتومان 
)دقی��ق؛790 هزارتومان(. و یادم آمد در کتابخانه ی ش��خصی ام از این کتاب س��ه 
جل��د دارم )اولی��ن بار 1387 این کتاب را خریدم )چاپ نش��ر چش��مه و به قیمت 
14000 تومان(، دومین جلد را وقتی خریدم که داش��تم روی مقاله ای دانشگاهی با 
عنوان:»چرای��ی جایگزینی عنوان رمان ژِه به ابله محله در ترجمه« کار می کردم که 
»ژه« نوشته »کریستین بوبن« را باید با »ابله داستایوسکی« مقایسه می کردم )نشر 
نگارس��تان کتاب، دو جلدی و 18000تومان( و س��ومین جلد را هدیه گرفتم)چاپ 

نشر چشمه و به قیمت 50هزارتومان( چاپ پنجم(.
جدید ترین چاپ »ابله داستایوسکی«، چاپ سی و چهارم، قیمت 790 هزارتومان را 
پشت جلد دارد قیمتی که می تواند نوسان قیمت کتاب از 1387 تا 1402 را به خوبی 
نشان دهد زیرا این کتاب از جمله کتاب های پرُ فروش و مورد علاقه ی کتابخوان ها 
 اس��ت. با توجه به این که برخی کتاب ها به نوع��ی تبدیل به کتاب های مورد علاقه

مجموعه داران می ش��وند)کتاب های نفیس و خیلی خاص( این دسته از کتاب ها به 
خوبی نش��ان دهنده ی نوس��ان واقعی کتاب نیس��تند اما »ابله داستایوسکی« متر و 
معیار قابل قبولی است زیرا این کتاب را هر که خریداری کرده برای خواندن بوده و 
نه برای افزودن به مجموعه کتاب های نایاب و یا برای کامل کردن مجموعه ای نفیس 
از کتاب هایی که بعدها می توان آن را به ده ها برابر قیمت فروخت به تعبیری دقیق تر؛ از 
آن جایی که »ابله داستایوسکی« به محض اتمام چاپ، مجدداً تجدید چاپ می شود 
از ش��مول کتاب های نایاب، کمیاب یا نفیس، خارج است و خود نشان دهنده عرضه 

و تقاضای واقعی است.
با این توضیحات، چنین به نظر می رس��د که، این تنها مس��کن و خودرو نیست که 
دچار افزایش قیمت های چند صد درصدی شده و کتاب نیز از این گردباد گرانی های 
لجام گسیخته، مصون نمانده است. پیشتر و در بحث ادعای »خودکفایی کاغذ« که 
از س��وی دولت مطرح شده بود و هنوز هم روی همان پاشنه ایستاده اند یادآور شده 
بودیم که گرانی سرس��ام آور کتاب، کاهش شمارگان)تیراژ( و ناتوانی کتابخوان ها که 
عمدتاً از اقش��ار ضعیف جامعه هس��تند، دامن زدن به یک »پروپاگاندای« رسانه ای 
بی تأثیر، چاره ی درد نیس��ت در همین س��ال ها یعنی از 1387 تا 1402)15 سال( 
قیمت یک کتاب از 14000 تومان به 790هزار تومان رس��یده است یعنی طی این 
پانزده سال به طور متوسط، کتاب مورد اشاره، سالانه 4 برابر رشد قیمت داشته که 
البته طی سه سال اخیر، به اندازه ی همه ی آن 12 سال، کتاب گران تر شده است. 
از نگاه و منظری دیگر، کتاب تا 1400 قطعاً رش��د 15 برابری را بیش��تر نتوانس��ت 

تجربه کند اما طی سال های 1400 تا 1402 به ناگاه به عدد 57 برابر رسید!

<از خودکفایی کاغذ چه خبر؟!
اگر نیم نگاهی به بازار کتاب بیندازیم و از رشد جنون آمیز قیمت ها، خیلی حال مان 
بد نشود شاید بتوان به خودکفایی کاغذ، منصفانه تر نگریست.نقل است؛ »ناپلئون« از 

افسران خود نتیجه ی یک جنگ را پرسید و آن ها با خوشحالی خبر از پیروزی دادند و 
وقتی از میزان تلفات پرسید)تلفاتی وحشتناک رقم خورده بود( و پاسخ شنید، رو کرد 
به آن افسران و گفت: » با دو پیروزی دیگر، اساساً از فرانسه نامی باقی نخواهد ماند!«در 
مثل مناقش��ه نیست اما، با چنین رویکردی)گرانی کتاب و کاغذ(، افتخار به خودکفایی 
در کاغذ نه تنها پیروزی محسوب نمی شود که یک شکست تمام عیار است و اگر دیگر 
خودکفایی ها نیز تا این اندازه گرانی بر دوش مردم تحمیل کند همان بهتر که در برخی 
تولیدات از جمله کاغذ تا ابد وابس��ته و وارد کننده باش��یم اما قیمت ها کنترل و ورود و 
توزیع کاغذ، به درستی رصد شود.مخلص کلام این که، به دست آوردن خودکفایی در هر 
زمینه ای نباید مانعی بر سر راه توسعه و فراگیری شود و این یعنی؛ کاری کنیم کسی نه 
کتاب تولید کند و نه کتاب بتواند خریداری کند دیگر اعلام خودکفایی و افتخار به آن 
بی معنی است کما این که همین حالا و در مقایسه با سال های 1387 یا 1389، با توجه 
به قیمت کتاب، شمارگان)تیراژ( کتاب و میزان استقبال از کتاب، ما خودکفاترین کشور 

در زمینه ی کاغذ هستیم چون اساساً به کاغذ نیازی نداریم!

< خودمان را گول بزنیم اما دیگران را نه!
روی صحبت ما با دولت است و اعضای کابینه و ایضاً بهارستان نشینان. حالا که حرف 
وس��ط حرف آوردیم بگذارید به این نکته نیز اش��اره کنیم که؛ دولت از مجلس تعریف 
کن��د و مجلس از دولت. دولت، مجلس را تأیید کند و مجلس، دولت را. مجلس مدعی 
باشد به 80 درصد از وعده های خود عمل کرده است و دولت همچنان خود را »صادق 
الوعد« بداند؛ افکار عمومی با یک نگاه اجمالی به یخچال و قفسه ی فروشگاه ها و توان 
خرید به آس��انی می دان��د بین آن چه دولتی ها و مجلس��ی ها می گویند با واقعیتی که 
بر زندگی مردم چنبره زده، تناس��بی دارد یا خیر؟ کما این که نگارنده بیش��تر از س��ه 
س��ال اس��ت توان خرید حتی یک جلد کتاب را نداشته و برای کسی که سه سال است 
نمی توان��د کتاب های م��ورد نیاز خود را تهیه کند، خودکفا ب��ودن و نبودن در کاغذ نه 
بی معنا که به نوعی توهین محس��وب می ش��ود مضافاً این که نگارنده، روزنامه نگار هم 
هس��ت یعنی جدای از آن چ��ه در بازار کتاب می گذرد از ح��ال و اوضاع روزنامه ها نیز 
باخبر اس��ت یعنی وقتی از ما تیراژ روزنامه را می پرسند و ما به همین بسنده می کنیم 
که: »دعا کنید برای چاپ بعدی کاغذ گیرمان بیاید« یعنی وقتی دولت یک در میان از 
 »خودکفایی کاغذ« می گویند دچار کاهش سطح هوشیاری و افت شدید اکسیژن خون 

می شویم.
معمای خودکفا شدن به قیمت از دست رفتن قدرت خرید را از هرکه پرسیدیم نتوانست 

حل کند امیدواریم دولت این معما را به گونه ای قابل فهم برای مان حل کنند!
و تلاش های وزارت ارشاد را به خوبی درک می کنیم  وزارت صمت به عنوان متولی صنعت 

کشور چه تلاشی دراین خصوص کرده است؟

 »ابله داستایوسکی«، 800 هزارتومان ناقابل

از خودکفایی کاغذ چه خبر؟!
مُشت نمونه ی خروار هست یا نه را تردید دارم اما بین 14 هزارتومان 1387 و 800 هزارتومان 1402، فاصله ای معادل 5700 درصد یا عامیانه تر؛ 57 برابر!

<  خانه ملت باید به خانه امید مردم تبدیل شود
رئیس مجلس ش��ورای اسلامی در چهارمین دوره جشنواره شهید مدرس)ره( با بیان 
اینکه مجلس یازدهم معطوف به هدف های مشخص و بر اساس اولویت های مردم مثل 
مسائل کلان معیشتی و اقتصادی حرکت کرده است، گفت: در دوره یازدهم، مجلس 
قانون هایی در حوزه های مختلف و کلان از قبیل قانون جهش تولید دانش بنیان، قانون 
جهش تولید مس��کن و غیره که قانون های جامع و کاملی هس��تند را مصوب کردیم. 
محمدباقر قالیباف عنوان کرد: اگر با این نگاه کار کنیم و مرگ را از رگ گردن به خود 
نزدیک تر بدانیم باعث می شود هم در خانواده به شکل دیگری رفتار کنیم و هم و وقتی 

وارد جامعه می شویم به گونه بهتری عمل کنیم.
وی تصریح کرد: ما در مجلس باید یک سازمانِ انسانی باشیم و نه یک انسانِ سازمانی؛ 
به این معنا که هر کدام از ما به تنهایی در هر بخشی که قرار گرفتیم باید باعث ارتقای 
عملکرد سازمان شویم لذا از همه شما مدیران و کارمندان تلاشگر در مجموعه مجلس 

می خواهم به این موضوع توجه کنند.
رئیس مجلس در همین زمینه افزود: رهبر معظم انقلاب در دیدارهایی که با ایش��ان 
داش��تیم، رضایت خ��ود را از این دوره مجلس اعلام کردند ک��ه این به دلیل زحمات 
یکایک شماست که اجازه ندادید مجلسی منفعل باشیم بلکه تبدیل به مجلسی فعال 
 ش��دیم که با همه مش��کلات و محدودیت های موجود بتواند ب��ه خوبی وظیفه اصلی 
 خود یعنی قانونگذاری عمل کند. قالیباف تأکید کرد: این مجلس توانس��ت با استفاده

 از نیروی انسانی متخصص و متعهد و انگیزه ای که داشت در راه رسالتی که بر عهده 
آن است و مهم ترین آن قانونگذاری است حرکت کند.

رئیس قوه مقننه با اشاره به دستاوردهای مجلس یازدهم در حوزه قانونگذاری، عنوان 
کرد: ما معطوف به هدف های مش��خص و بر اساس اولویت ها و دغدغه های مردم مثل 
مسائل معیشتی و اقتصادی حرکت کردیم و قانون هایی در حوزه های مختلف و کلان 
از قبیل قانون جهش تولید دانش بنیان، قانون جهش تولید مس��کن و...که قانون های 
جامع و کاملی هس��تند را مصوب کردیم، البته شاید تاکنون این قوانین در اجرا دچار 
ضعف هایی باش��ند اما م��ا تمام تلاش خود را کردیم که چی��زی در این خصوص کم 
نگذاری��م و به وظیفه اصلی خود یعنی قانونگذاری برای رفع مش��کلات عمل کنیم و 
امیدواریم رضایت مردم را به همراه داشته باشد چرا که در نهایت رضایت الهی نیز از 

این طریق نصیب ما خواهد شد./ایسنا

<  وضعیت صندوق های بازنشستگی از چالش های جدی کشور است
یک عضو هیئت رئیس��ه مجلس ش��ورای اس��لامی وضعیت صندوق های بازنشستگی 
را از چالش ه��ای جدی کش��ور خوان��د و گفت که در طول پنج س��ال آینده با بحران 
صندوق های بازنشستگی مواجه می شویم. مجتبی یوسفی گفت: بازنشستگی و وضعیت 
صندوق های بازنشس��تگی از چالش های جدی کشور است به طوری که در پنج سال 
آینده بحران صندوق های بازنشستگی را داریم، چرا که تا چند سال دیگر بازنشستگی 
ش��امل دهه شصتی ها هم می شود و از طرفی دیگر سوء مدیریتی هم در صندوق های 

بازنشستگی وجود داشته است.
وی یادآور شد: دولت برای رفع بحران وضعیت صندوق های بازنشستگی چند پیشنهاد 
را در لایحه برنامه هفتم آورد که یکی از آنها ادغام صندوق های بازنشس��تگی بود که 
کمیس��یون تلفیق با آن مخالفت کرد؛ چون صندوق های بازنشستگی بیت المال است 
و مالک آن افرادی هس��تند که ش��اغل بودند و اکنون بازنشسته شده اند. صندوق های 
بازنشس��تگی بین نسلی است و ما با همین استدلال ها مجوزی برای ادغام صندوق ها 
ندادیم.ای��ن عضو کمیس��یون تلفیق لایحه برنامه هفتم توس��عه تصری��ح کرد: بحث 
چالش برانگیز دیگر افزایش سن بازنشستگی بود این موضوع چالش برانگیز به تصویب 
مجلس ش��ورای اسلامی رسید؛ بدین صورت که کسی که تازه استخدام شده حداکثر 
35 س��ال کار می کند که این مصوبه هم در راس��تای افزایش امید به زندگی بود، اما 
موضوع بر سر این است که نباید تصمیم گیری برای کسانی که در شرف بازنشستگی 
هس��تند صورت گیرد؛ این خلاف قوانین بالادس��تی و تعهدات طرفین و قرارداد بسته 
شده با کارمندها و کارگران فعلی دولت است. در این مصوبه چنین چالش هایی وجود 
دارد.وی ادامه داد: کس��ی که از چند س��ال پیش مش��غول به کار شده است پذیرفته 
که بعد از 30 س��ال کار بازنشسته شود که طبیعتا این وضعیت برای مشاغل سخت و 
زیان آور و یا خانم ها متفاوت بود حالا ما در مجلس شورای اسلامی یک دفعه تصویب 
کردیم که باید این افراد مدت بیشتری کار کنند که این درست نیست و انتظار می رفت 

که اصلاح می ش��د. یوسفی با اشاره به مصوبه مجلس شورای اسلامی برای استفاده از 
ظرفیت معلمان بعد از بازنشس��تگی اظهار کرد: باید در عین حال استفاده از ظرفیت 
نخبگان جوان و تعیین تکلیف وضعیت نهضتی ها، پیش دبستانی ها، حق التدریسی ها و 

حق الزحمه از ظرفیت معلمان بازنشسته هم استفاده کرد./ایسنا

<  پیش بینی واقعی درآمدها در بودجه گامی برای مهار تورم است
یک عضو کمیس��یون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: اینکه دولت تلاش کند تا 
درآمدهای نفتی و فروش دارایی های س��رمایه ای به شکل واقعی در بودجه دیده شود 
گامی در جهت مهار تورم و رش��د اقتصادی اس��ت. منصور آرامی بی��ان کرد: یکی از 
مواردی که برای مهار تورم و رشد اقتصادی حائز اهمیت است، بحث شفافیت بودجه 
و پرهیز از ناترازی بودجه اس��ت. ما باید بودجه ای تراز داش��ته باشیم. به عبارت دیگر 
درآمدهای دولت که عمدتا از محل فروش نفت و دارایی های سرمایه ای است به شکل 
واقعی دیده ش��ود، از س��وی دیگر باید هزینه های بودجه نیز مطابق بر درآمدها باشد.

نماینده مردم بندرعباس در مجلس ش��ورای اس��لامی در ادامه اظهار کرد: متاس��فانه 
م��ا بعض��ا هزینه هایی در بودجه تعریف می کنیم که بیش از درآمد اس��ت یا درآمدی 
پیش بینی می کنیم که غیر واقعی است. این امر هم سبب می شود تا تورم تشدید شود 

و هم بر رشد اقتصادی اثر منفی بر جای می گذارد.
وی تصریح کرد: انتظار می رود در بودجه سال جاری نیز میزان هزینه ها و درآمدها با 
هم همخوانی داشته باشد. هم درآمدها واقعی پیش بینی شود و هم هزینه ها متناسب 
باش��د. همچنین باید تلاش بر این باش��د که تولید ناخالص داخلی افزایش پیدا کند. 
بحث س��رمایه گذاری داخلی و خارجی نیز حائز اهمیت است. قطعا این واقع بینی در 

بودجه نویسی به مهار تورم و رشد اقتصادی کمک خواهد کرد./ایسنا

<  هدف دولت و مجلس توزیع عادلانه گاز مایع به اقشار نیازمند به این منابع است
 یک عضو کمیس��یون انرژی مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: قطعا کمیسیون انرژی 
آئین نامه ای که دولت برای مصوبه مجلس درباره توزیع گاز مایع با نرخ یارانه ای صرفا 
ب��رای خانواده هایی که به گاز طبیعی دسترس��ی ندارند را بررس��ی خواهد کرد و اگر 
مغایرتی وجود داش��ته باش��د در جهت اصلاح گام برمی دارد. رمضانعلی سنگدوینی با 
اشاره به انتقادهای مطرح شده در خصوص افزایش قیمت کپسول های گاز مایع، بیان 
کرد: مجلس مصوب کرده خانواده هایی که گازکشی ندارند با ثبت نام در سامانه سدف، 
گاز مای��ع ب��ا نرخ یارانه ای دریافت کنند و مابقی افراد باید با نرخ فوب خلیج فارس به 

گاز مایع دسترسی داشته باشند.
وی ادامه داد: بر اساس مصوبه مجلس، خانواده هایی که دسترسی به گاز طبیعی ندارند 
حتما با نرخ یارانه ای کپسول گاز مایع دریافت خواهند کرد و خانواده هایی که استفاده 
تجاری دارند و به گاز طبیعی دسترسی ندارند از آنجا که اشتغالزایی کرده باید به آنها 

نیز با نرخ یارانه ای گاز مایع تخصیص داده شود.
نماینده مردم گرگان و آق قلا ادامه داد: دولت آئین نامه این موضوع را نوشته و اجرایی 
کرده اس��ت، قطعا هیئت تطبیق قوانین در مجلس، آئین نامه نوش��ته شده را بررسی 
می کند و اگر مغایرتی داشته باشد، اصلاح می شود. این عضو کمیسیون انرژی مجلس 
در ادامه اظهار کرد: قطعا کمیسیون انرژی نیز با دقت آئین نامه ابلاغ شده را بررسی 
می کند، اگر مغایرت قانونی داشته باشد که بر مردم فشار وارد کند، اصلاح لازم صورت 

می گیرد./ایسنا
<  تلاش مجلس تسهیل  سرمایه گذاری در بورس است 

 یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: تلاش مجلس تسهیل  سرمایه گذاری در 
بورس است لذا در صورت لزوم احکامی را در لایحه بودجه سال آینده برای بهبود بازار 
سرمایه مدنظر قرار خواهد داد. اصغر سلیمی اظهار کرد: با توجه به اینکه بودجه یک 
س��اله است عملا نمی تواند خیلی در بازار سرمایه تاثیرگذار باشد چون تمرکز سرمایه 
گذاران بورس بر روی اهداف بلند مدت است و این رویکرد در بودجه سنواتی مدنظر 
نیس��ت.وی در عی��ن حال گفت: البته تلاش مجلس این اس��ت ک��ه بتواند در بودجه 
سنواتی تسهیل سرمایه گذاری در بورس را مدنظر قرار دهد همان طور که پیش از این 
هم با تصویب قوانینی همچون تسهیل صدور مجوز کسب و کارها، جهش تولید مسکن 
و مقررات زدایی به این سمت حرکت کرد. این نماینده مجلس بیان کرد: بر این اساس 
در صورت لزوم در بودجه 1403 نیز کمک به بازار بورس را مورد توجه قرار می دهیم 

و احکامی را برای یک سال آینده تصویب خواهیم کرد./ایسنا

 < اقدامات خوب داخلی برای تولید خودروهای برقی
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: در داخل کشور گام های 
خوبی برای تولید خودروهای برقی برداشته شده و امیدواریم هرچه سریع تر تولید این 
نوع خودروها تجاری شود. حجت الاسلام سید جواد حسینی کیا با تاکید بر ضرورت 
گام برداشتن در جهت برقی کردن خودروها، بیان کرد: امروز دنیا به سمت خودروهای 
برقی گام برداشته است، حتی برخی از کشورهای توسعه یافته آرام آرام در حال عبور 
از خودروه��ای هیبریدی بوده و به خودروهای برقی روی آورده اند، ما نیز باید در این 

مسیر گام برداریم.
وی در ادامه با بیان اینکه چقدر در کش��ور ب��رای آلودگی هوا هزینه پرداخت کنیم؟ 
اظهار کرد: گاهی نزدیک به یک س��وم تا یک چهارم بودجه کش��ور صرف هزینه هایی 
می ش��ود که آلایندگی به کش��ور تحمیل می کند. حتی عزیزانی در کشور ما به خاطر 
آلودگی هوا جان خود را از دست می دهند. باید یک تدبیر جدی برای مقابله با معضل 
آلودگی هوا اندیش��یده شود. یکی از این تدابیر انتقال واحدهای تولیدی از کلانشهرها 
و ش��هرها به خارج ش��هر است. کار دیگر این است که سوخت خودروها را پاک کنیم، 
به عبارت دیگر از خودورهای برقی استفاده کنیم. نماینده مردم کرمانشاه در مجلس 
شورای اسلامی، تصریح کرد: خودروهای برقی بهترین جایگزین برای خودروهای فعلی 
هس��تند که در کاهش آلودگی هوا نیز نقش موثری دارد. درس��ت است که در ابتدای 
کار ایجاد زیرس��اخت ها و خریداری ماشین های برقی مقداری هزینه بر است اما برای 

سلامت مردم ضروری است که در این حوزه گام برداریم./ایسنا

<  تحقیق و تفحص از عملکرد وزارت نیرو بررسی می شود
گ��زارش هیئت تحقیق و تفح��ص از عملکرد وزارت نیرو درباره توس��عه ظرفیت های 
نیروگاهی صنعت برق کش��ور از س��ال 1392 تا 1400 هفته جاری در دس��تور کار 
کمیس��یون انرزی قرار دارد. دستور کار کمیس��یون انرژی مجلس شورای اسلامی در 
تاریخ )یکش��نبه 12 آذرماه( لغایت )دوش��نبه 14 آذرماه( به ش��رح ذیل اعلام ش��د؛ 
نمایندگان کمیس��یون انرژی روز یکشنبه آخرین وضعیت اجرای قانون مانع زدایی از 
توسعه صنعت برق و تصویب آیین نامه های آن را بررسی خواهند کرد، همچنین بررسی 
گ��زارش هیئت تحقیق و تفح��ص از عملکرد وزارت نیرو درباره توس��عه ظرفیت های 
نیروگاهی صنعت برق کشور از سال 1392 تا 1400 در دستور کار این روز کمیسیون 
قرار دارد.بنابراین گزارش، نمایندگان روز دوش��نبه نیز بررس��ی جدول ش��ماره 22 و 
گ��زارش عملکرد تبصره 14 قانون بودجه س��ال 1402 کل کش��ور و وضعیت تأمین 
سوخت زمستان )گاز خانگی و صنایع و سوخت نیروگاه ها( را بررسی خواهند کرد./ایلنا

<  آخرین وضعیت مصوبه ساماندهی کارکنان دولت
عضو کمیس��یون اجتماعی مجلس از آغاز بررس��ی ایرادات وارده به مصوبه ساماندهی 
کارکنان دولت از هفته جای در این کمیس��یون خبر داد. س��یدکریم حس��ینی عضو 
کمیس��یون اجتماعی مجلس ش��ورای اس��لامی درخصوص آخری��ن وضعیت مصوبه 
ساماندهی استخدام کارکنان دولت، گفت: با توجه به اینکه نسبت به طرح ساماندهی 
از س��وی شورای نگهبان و هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت ایراداتی وارد 

شده بود، به کمیسیون بازگشته و بررسی آن در دستور کار قرار دارد.
وی ادامه داد: با توجه به بررس��ی برنامه هفتم توس��عه به صورت دو شیفت و تعطیلی 
فعالیت کمیس��یون های تخصصی مجلس امکان بررسی این مصوبه وجود نداشت و از 
هفته جاری با توجه به آغاز به کار کمیسیون های مجلس بررسی این مصوبه به همراه 
ایرادات وارده در دستور کار کمیسیون اجتماعی قرار خواهد داشت. نماینده مردم اهواز 
در مجلس تصریح کرد: مقرر است به منظور رفع ایرادات شورای نگهبان و هیئت عالی 
نظارت مجمع با حضور عضو حقوقدان شورا و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و 
مس��ئولان دستگاه های مربوطه برگزار شود تا با انتقال دیدگاه های طرفین روند کار با 

سرعت بیشتری پیش رفته و نگاه ها به یکدیگر نزدیک شود.
حس��ینی با اش��اره به اهمیت این مصوبه تصریح کرد: بررس��ی و نهایی ش��دن طرح 
ساماندهی کارکنان دولت به دلیل اینکه مطالبه بخش اعظمی از جمعیت جوان کشور 
بوده از اهمیت بس��زایی برخوردار اس��ت و در اولویت دستورکار کمیسیون اجتماعی 

مجلس قرار دارد./ایلنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل: یک استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه ضمن 
نام بردن از بســیاری سرمایه گذاری ها حتی هنگفت که در برخی کشورهای آمریکای لاتین انجام دادیم 
و نتیجه یا نتایج آن هیچ گاه مشخص نشد خاطرنشان کرد:»در نظام بین الملل، برخورداری از استراتژی 

تعریف شده یک اصل است.«
علی بیگدلی می افزاید: بسیاری از تصمیماتی که برای حضور در »حیاط خلوت 
آمریکا« گرفتیم ناشــی از تصمیمات آنی بود که پشت آن استراتژی مشخصی 
وجود نداشــت و به همین دلیل بعد از این همه ســال حضور می توان چنین 
 ادعا کرد که دســتاوردهای مطلوبی نداشــتیم چون برنامه ریزی ها مقطعی و 

کوتاه مدت بود.

<پساز۲۲سال؛رئیسجمهورکوبابهتهرانسفرمیکند
»میگل دیاز کانل« رئیس جمهور کوبا به دعوت رسمی رئیس جمهوری اسلامی 
ایران پس از ۲۲ سال از آخرین سفر فیدل کاسترو رئیس جمهور فقید این کشور در صدر هیئت عالیرتبه 
سیاسی و اقتصادی وارد تهران خواهد شد. به گزارش ایسنا، مراسم استقبال رسمی از رئیس جمهور کوبا 

صبح روز دوشنبه توسط سید ابراهیم رئیسی و در مجموعه فرهنگی تاریخی سعدآباد برگزار خواهد شد.
پس از مراسم استقبال رســمی و معارفه هیئت های همراه، ملاقات خصوصی روسای دو کشور، نشست 
 مشــترک هیئت های عالی رتبه و مراسم امضای اسناد و تفاهمنامه های همکاری برگزار می شود و سپس 
دو رئیس جمهور در نشســت مطبوعاتی مشترک نتایج و دســتاوردهای رایزنی های فیمابین را تشریح 
خواهند کرد. میگل دیاز کانل در جریان این سفر علاوه بر دیدار رسمی با سید ابراهیم رئیسی دیدارهایی 
نیز با برخی مقامات عالی رتبه کشورمان خواهد داشت و از نمایشگاه توانمندی ها و آخرین دستاوردهای 
فناورانه جمهوری اسلامی ایران و نیز انستیتو پاستور که در عرصه های پزشکی و دارویی با کوبا همکاری 
دارد، بازدید خواهد کرد. پس از سفر فیدل کاسترو رئیس جمهور فقید کوبا در خردادماه سال ۱۳۸۰، این 

نخستین سفر رئیس جمهور این کشور به ایران است.
خرداد ماه امسال سید ابراهیم رئیسی در قالب سفر منطقه ای به آمریکای لاتین پس از ۱۲ سال به دعوت 
رسمی همتای کوبایی خود به هاوانا سفر کرده بود که در جریان این سفر ۶ سند و تفاهمنامه همکاری در 
بخش های قضائی، همکاری های جامع سیاسی، مناسبات گمرکی و مشارکت در حوزه فناوری اطلاعات به 

امضای مقامات عالی رتبه دو کشور رسیده بود.

<نگاهیبهفضایسیاسیحاکمبرآمریکایلاتین
علی بیگدلی در گفتگویی کوتاه با بررســی فراز و نشیب هایی که آمریکای لاتین طی حداقل ۲۰۰ سال 
گذشــته به خود دیده، می گوید: عمده تلاش ابرقدرت ها برای حضور در آمریکای لاتین که عملًا پس از 
فروپاشی شوروی سابق به طور کلی از سکه افتاد به دلیل نزدیکی به ایالات متحده است و از دیر باز این 

منطقه از جهان به »حیاط خلوت آمریکا« تعبیر می شود.

روزگاری شوروی، اندکی بعد آمریکا، چین، اتحادیه اروپا و بعد تر، بسیاری از کشورها صرفاً به این دلیل به 
آمریکای لاتین نظر داشتند که ذهنیت آمریکایی ها را به هم بریزند.

 این اســتاد دانشــگاه با تأکید بر این نکته که:»آمریکای لاتین فضای یکدستی از منظر سیاسی ندارد« 
اظهار داشت: حضور چندین ساله ی روس ها)شوروی سابق( چندان نفعی برای مردمان آمریکای لاتین 
نداشت چون روس ها سرمایه گذاری های سخاوتمندانه ای در آن جا نداشتند و هنوز بسیاری از کشورهای 
این منطقه با فقر دست و پنجه نرم می کنند. وی ادامه داد: وجود نفت، مس، لیتیوم و دیگر مواد معدنی 
باعث شده همواره قدرت های بزرگ به این منطقه توجه داشته باشند اما نزدیکی به ایالات متحده هرگونه 

تحرک بزرگ اقتصادی را در هاله ای از ابهام فرو برده است.
بیگدلی با مروری بر تاریخ آمریکای لاتین به آفتاب یزد گفت: از زمان آیزنهاور بود که آمریکا تصمیم گرفت 
از آمریکای لاتین به ســمت خاورمیانه بیاید و از آن زمان اگرچه همیشه مراقب تحولات سیاسی در این 
منطقه بود اما استراتژی آمریکا بر این اصل استوار شد که سرمایه گذاری اصلی در سیاست خارجه اش را 

معطوف به خاورمیانه کند.

<ایرانیهاازدیربازبهآمریکایلاتین،خصوصاًکوباعلاقهمندبودهاند
بیگدلی با اشــاره به آیند و روند رؤســای جمهور ســابق و لاحق ایران به این منطقــه از جهان، گلایه 
مندانه و منتقدانه خاطرنشــان می سازد: نبود یک استراتژی مشخص، بلند مدت و هدفمند باعث شده از 

سرمایه گذاری های گاه کلان، نفع و دستآورد قابل ملاحظه ای نداشته باشیم و اصلِ حضور در این منطقه 
بیشــتر به تقابل با آمریکا خلاصه می شده و برنامه ریزی مدون دیگری شاهد نبوده ایم. بیگدلی با گفتن 
این موضوع که:»نمی دانم رئیس جمهور کوبا با چه برنامه و اهدافی راهی تهران می شــود« بیان کرد: نه 
تنها در آمریکای لاتین که در آفریقا نیز به توفیقی دست پیدا نکردیم که همه را باید ذیل عدم وجود یک 
برنامه هدفمند و بلند مدت تعریف کرد.این استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه می افزاید: هر دولتی در 
هر کجای دنیا که روی کار می آید در زمینه های مختلف)سیاست، اقتصاد، فرهنگ و...(استراتژی هایی برای 
خود تعریف می کند و بر همان اســاس گام بر می دارد این در حالی است که نوع نگاه دولت های تشکیل 
شده در جمهوری اسلامی ایران نسبت به آفریقا و آمریکای لاتین همواره دچار نوسانات معناداری بوده اند؛ 
در یــک زمــان این دو منطقه برای ما خیلی اهمیت پیدا می کند و در برهه ای عملًا هیچ نگاه و برنامه ای 
برای آفریقا و آمریکای لاتین نداریم که همین مسئله برای کشورهای مقصد نیز سؤال برانگیز خواهد بود.

<بالاخرهمیخواهیمبادنیاتعاملداشتهباشیمیانه؟
علی بیگدلی در بخش دیگری از این گفتگو خاطرنشان می سازد: مسئله ی مهم و مبنایی که باید حل شود 

این است که بالاخره در راستای تعامل با دنیا گام بر می داریم یا هنوز در تردید به سر می بریم؟
وی ادامه می دهد: بارها گفته ام باز هم می گویم؛ باید دو نوع نگاه بر سیاست داخلی و خارجی ما حکمفرما 
شــود، در سیاست داخلی بر اســاس ایدئولوژی ها و در سیاســت خارجی بر مبنای خواست و مطالبات 

بین المللی باید حرکت کنیم جز این اگر باشد دنیا نیز رغبتی برای تعامل با ما نخواهد داشت.
بیگدلی خاطرنشان می سازد: ما برای تعامل با دنیا الگو سازی کنیم، کره جنوبی و ترکیه، هرکدام به نوعی 
می توانند در تعامل با دنیا راه های برون رفت از برخی بن بست ها را به ما نشان بدهند. در همین فقره ی 
آمریکای لاتین باید بدانیم چه می خواهیم، چگونه باید بخواهیم و برای رســیدن به اهدافی که داریم چه 
باید ها و نبایدهایی باید رعایت شود. صرف توجه خاص یک دولت و بی توجهی دولتی دیگر نمی تواند ما را 

به نزدیکی های اهداف مان نیز برساند.

اطلاعاتیدرآمریکایلاتینبهایراننمیدهد <آمریکااجازهیفعالیتهاینظامیـ
علی بیگدلی در پایان می گوید: هر دولتی متوجه آمریکای لاتین شده)دولت های مستقر در ایران( به خوبی 
متوجه شده است که آمریکایی ها جلوی هر گونه فعالیت نظامی و امنیتی ـ اطلاعاتی ما را خواهند گرفت 
پس می ماند سرمایه گذاری های اقتصادی که باید به یاد داشته باشیم دولت های حاضر در آمریکای لاتین 
بیش و پیش از آن که متمایل به شــرق و یا غرب باشــند خود تحت سیطره ی تحولاتی هستند که بر 
سیاســت خارجی آمریکا حاکم اســت کما این که دیدیم شوروی سابق با تمام نفوذی که در این منطقه 
از جهان داشــت نه نفع چندانی برد و نه ســرمایه گذاری های سخاوتمندانه ای انجام داد. همین حالا نیز 
بسیاری از کشورهای آمریکای لاتین با فقر دست و پنجه نرم می کنند. بیگدلی تأکید می کند: این هایی 
که گفته شد صرفاً برای یادآوری است یعنی بدانیم قدم در چه محیطی و با چه مختصاتی می گذاریم تا 

به اصطلاح بی گدار به آب نزنیم!

روابط عمومی  سپاه در اطلاعیه ای از شهادت ۲ عضو سپاه در 
سوریه )محمدعلی عطایی شورچه  و پناه تقی زاده( در حمله 
اسرائیل خبر داد. سپاه گفته است این دو پاسدار "حین انجام 
ماموریت مستشاری در جبهه مقاومت اسلامی سوریه توسط 

دژخیمان غاصب صهیونیستی به شهادت رسیدند".
اسرائیل بامداد دیروز به حومه دمشق پایتخت سوریه حمله 

هوایی داشت.
 متن اطلاعیه روابط عمومی کل ســپاه به نقل از سپاه نیوز 

به این شرح است:
    بسم رب الشهدا و الصدیقین

در شــرایطی که جهانیان شــاهد تداوم جنایات گســترده 
و وحشــیانه رژیم جعلی و کودک کش صهیونیســتی تحت 

حمایت آشــکار امریکا و برخی دولت های اروپایی علیه غزه و شهادت مظلومانه هزاران تن از مردم 
فلســطین به ویژه زنان و کودکان در این جنگ نابرابر و ناجوانمردانه هســتند، پاسداران رشید و 
سرافراز اسلام " محمدعلی عطایی شورچه " و " پناه تقی زاده " حین انجام ماموریت مستشاری در 
جبهه مقاومت اســلامی سوریه ، توسط دژخیمان غاصب صهیونیستی به شهادت رسیدند و نشان 
دادند خط سرخ شهادت همچنان زنده و رهپویان سرور و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین 
)علیه الســلام ( با اقتدا به مولای خود، راســت قامت و جان برکف هستی خویش را پای دفاع از 

اسلام و ولایت و عزت و شرافت مسلمین خالصانه فدا می کنند.
شــهادت پرافتخار این شهدای عزیز تربیت یافته مکتب شــهید حاج قاسم سلیمانی را به محضر 
ولی امر مســلمین و فرمانده معظم کل قوا حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای )مدظله العالی(، 
ملت شریف ایران اسلامی ، خانواده های مکرم ، همکاران و همرزمانشان در سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی و نیز آحاد مجاهدان مومن صمیمانه تهنیت و تسلیت عرض نموده و علو درجات آنان را 

از درگاه احدیت مسئلت داریم . 

امام جمعه اردبیل با انتقاد از اســتخدام های غیرقانونی گفت : با 
کمال تأســف این روزها دســتور خاص بعضی از وزرا به مدیران 
برای اســتخدام افراد خاص با فشــار نماینده ها در سطح کشور 
تکرار می شود با هر مدیری صحبت می کنی می بینی گرفتار است 
ایــن وزرا هم به ملت خیانت می کنند هم خود را به راحتی اهل 
جهنــم می کنند و هم مدیر بیچاره را بــا خود به جهنم می برند 
اگــر مدیر مقاومت کند دفتر وزیر با بی حیایی و با کمال وقاحت 
و پررویی دســتور وزیر را از مدیر مربوط پیگیری می کند که چرا 

به دستور وزیر عمل نمی کنید.
 بــه گزارش عصرایران ، عاملی اظهار کرد: با اســتخدام یک نفر 
بــه صورت خــارج از ضابطه باور تمام مطلعین نســبت به نظام 
و انقلاب و مدیریت کشــور خراب و ریــزش عظیمی در موالیان 
انقــلاب رخ می دهد این اقدام پایمالی کردن صریح آیات قرآن و 

سیره معصومین)ع( و خون ۲۲۰ هزار شهید است.
 وی خاطرنشان کرد: در این خصوص استخدام شده ها بدانند که 

یک عمر پول حرام می خورند ۳۰ سال خودشان و بچه هایشان از 
پول حرام ارتزاق می کنند چون ظرفیت اشتغال یک حق عمومی 
است مقدمات آن با بیت المال درست شده است بنابراین تصرف 

بدون وجه شرعی و قانونی در آن اجحاف در حق عموم است.
 عاملــی گفت: ما چند ماه پیش از مدیران خواســتیم نامه های 
وزرا را منتشــر کنند اما نکردند اگر منتشــر می شد سیل نفرین 
به طرف وزیر و نماینده ای که برای اشــخاص خاص کار می کند 
روانه می گردید حالا که منتشــر نکردند ما آنها را از بلای نفرین 
خلاص نمی کنیم و بر فرض وقوع چنین خیانتی به هر دو طایفه 
نفرین می فرســتیم البته احتیاج به نفرین ما نیســت آن نیروی 
شــرکتی که ۲۰ سال اســت در یک اداره کار می کند اما تبدیل 
وضعیت نشده و یک لحظه می بیند کسی به صورت صفر کیلومتر 
اســتخدام شــده او با تمام وجود خودبه بانی این خیانت نفرین 
می فرســتد و در نتیجه خزانه و نامــه اعمال خائنین پر از نفرین 
اســت اضاعه حق الناس و ایجاد بدبینی به نظام اسلامی همیشه 

به دنبال خود نفرین دارد اما مســئله مهم این اســت که نفرین 
مسئله نفس الامری است و با آن مشکل کشور حل نمی شود.

 وی تصریح کرد: دســتگاه های نظارتی باید بــا تمام توان وارد 
شوند ریاست جمهور باید وزرای خاطی را مواخذه کند و مجمع 
تشــخیص تصویب کند که اگر معلوم شــد نماینده در استخدام 
یا در عزل و نصب ها دخالت کــرده ۵ دوره از نمایندگی محروم 
گردد. این را فقط مجمع تشخیص می تواند تصویب کند طبیعی 
اســت که مجلس هیچ وقــت حاضر به تصویــب چنین قانونی 
نمی شــود چون بر ضرر آنهاست ثقل تمام این مطالب این است 
که همه ما مســئولیت داریم که از نظر قانــون مداری و رعایت 
حقوق عمومی کشــور خود و ملت را در یک سطح کاملًا آرمانی 
قرار دهیم بــه حدی که هیچ کس جرأت داشــتن حق ویژه یا 
اضاعه حقی را نداشته باشد زمان دیر است امروز را نباید به فردا 
موکول کنیم و برای ساختن یک فرهنگ آرمانی از همین امروز 

باید دست به کار شویم.

دولــت آمریکا با انتشــار گزارش ســالانه درباره تروریســم در 
 ســال ۲۰۲۱، ادعا هایی را علیــه نقش ایــران در منطقه تکرار

 کرد.
به گزارش ایســنا، وزارت امور خارجه آمریکا با انتشــار گزارش 
سالانه درباره تروریسم در ســال ۲۰۲۱، با نسبت دادن »کشور 

اصلی حامی تروریسم« به ایران، مدعی شد که ایران فعالیت های 
 تروریســتی و غیرقانونی گســترده ای در سراســر جهان داشته

 است.
دولــت آمریکا مدعی شــد که ایــران در منطقه نیــز از طریق 
»نیرو های نیابتی و گروه های شــریک مانند حزب الله و حماس« 

از اقدامات تروریســتی در بحرین، عراق، لبنان، ســوریه و یمن 
حمایت کرده است.این کشور با تکرار ادعای ارتباط ایران با گروه 
تروریستی القاعده، مدعی شــد: مقامات ارشد القاعده همچنان 
در ایران اقامت دارند و با دیگر عوامل القاعده در این کشــور در 

ارتباطند و همکاری می کنند.

 آفتاب یزد در گفتگو با علی بیگدلی استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه، به بهانه سفر رئیس جمهوری کوبا به تهران، فضای حاکم بر آمریکای لاتین را بررسی می کند 

استراتژیتعریفشدهرازموفقیتدرنظامبینالملل
 بیگدلی: اقتصاد تابعی از سیاست است، نداشتن استراتژی تعریف شده هیچ کمکی به سیاست خارجی و به تبع آن منافع ملی ما نخواهد کرد

<میگلدیازکانلکیست
میگل دیاز کانل سیاستمدار 63 ساله ی کوبایی و رئیس جمهور پس از کاسترو ها است که از 
سال 2013 به عنوان دست راست رائول کاسترو، درجات حزبی را به طور صعودی طی کرده 
و اکنون در مقام ریاســت جمهوری کوبا قرار دارد. کانلِ، دو سال و چند ماه قبل در جریان 
برگزاری هشتمین کنگره تاریخی حزب کمونیست کوبا با شعار »اتحاد و استمرار« در مرکز 

همایش هاوانا از سوی رائول کاسترو به عنوان رهبر این حزب معرفی شد.
به نوشته تارنمای کوبا انکوئنترو، در حالی که برخی او را در قالب اصلاح گرای مترصد فرصت 
برای ایجاد تحولات موردنیاز در مسیر انقلاب کوبا می بینند، به باور گروهی دیگر، بوروکراتی 
سیاسی است که صرفا به منظور حفظ جریان سنتی سیاست این کشور انتخاب شده است. 
اما »میگل دیاز- کانل برمودز« مردی که در سمت ریاست جمهوری در سال 201۸ جانشین 

رائول کاسترو شد، کیست؟
میگل دیاز-کانل 20 آوریل سال 1۹60 در شهر پلاسیتوس در ویاّ کلارا متولد شد. دیاز-کانل 
در رشته مهندســی برق، تحصیل و فعالیت های سیاسی خود را در جوانی در انجمن جوانان 
کمونیست آغاز کرد. او از ســال 2003 عضو دفتر سیاسی حزب کمونیست کوبا بوده است. 
میگل دیاز-کانل در 33 ســالگی به عنوان دبیر دوم این انجمن منصوب شد و بین 200۹ تا 
2012 وزیر آموزش عالی این کشــور بوده و در ســال 2012 به معاونت رئیس شورای وزیران 
)قائم مقام نخست وزیر( ترفیع رتبه یافت. یک سال بعد او به عنوان معاون اول رئیس شورای 
وزیران انتخاب شد. مهندس دیاز کانل که از سال 2013 معاون اول ریاست جمهوری، شورای 
حکومت و شورای وزیران این کشــور بود، در 1۸ آوریل 201۸ همان طور که انتظار می رفت، 
به عنوان کسی که در پنج سال گذشته سمت معاونت رئیس جمهوری را دراختیار داشت، از 
سوی مجمع ملی کوبا به عنوان تنها نامزد پست ریاست جمهوری این کشور برگزیده شد. یک 
روز بعد در 1۹ آوریل میگل دیاز-کانل به عنوان رئیس جمهور جدید سوگند یاد کرد و به طور 

رسمی رئیس جمهور کوبا و جانشین رائول کاسترو شد.

<دیازکانلوچالشهایپیشرو
»شــاگرد مورد علاقه« رائول کاسترو و مرد شماره 2 دولت کوبا از سال 2013، سکان هدایت 
کوبا را در حالی به دست گرفت که کوبا با بحرانی اقتصادی روبرو بود و همچنان نیز هست و 
کارشناسان آن را فقط با »دوره ویژه« بحران دهه 1۹۹0 مقایسه می کنند که با فروپاشی اتحاد 
جماهیر شوروی، کوبای کاستروها بدون حامی بزرگ بین المللی خود بر جای ماند. وی از زمان 
رســیدن به ریاست جمهوری بر تداوم انقلاب کوبا تاکید کرد اما با این حال، وی تحت فشار 
است اصلاحاتی اقتصادی انجام دهد. برای بسیاری از مردم کوبا در داخل و خارج ازکشور، این 

تغییرات نه تنها ضروری که همچنان برای اداره کل کشور ناکافی است.

<کنفرانسآبوهواییدبی
   داسیلوا:چندتُنکربنازموشکهاییکهبرسرغیرنظامیانفرودمیآیند،منتشرمیشود؟

رئیس جمهوری برزیل جنگ غزه را یک »نسل کشی« دانست که آمریکا و مقاماتش »ظرفیت 
احساســیِ لازم« برای پایان دادن به آن را ندارند.به گزارش ایســنا، لوئیس ایناسیو لولا دا 
سیلوا، رئیس جمهوری برزیل در گفت وگو با خبرگزاری الجزیره ضمن مخالفت با ادعای آمریکا 
درباره ماهیت »دفاعی« اقدامات رژیم صهیونیســتی، از کشتار زنان، کودکان و انسان های 
بی گناه در غزه انتقاد کرد و گفت: اگر با حماس مشکلی دارید، چرا به جایی بمب می فرستید 

که نمی دانید چه کسانی در آن نقطه حضور دارند؟
او در ادامه اشــاره کرد که آمریکا چندی پیش قطعنامه پیشنهادی برزیل درباره جنگ غزه 
را در شــورای امنیت سازمان ملل وتو کرد، اما 2۹ روز بعد، قطعنامه ای بسیار شبیه به آن را 
تصویب کرد. داسیلوا در این باره گفت: واقعاً نمی فهمم که چرا جو بایدن، رئیس جمهور یکی از 
مهم ترین کشورهای جهان، ظرفیت احساسیِ لازم را ندارد که خواستار پایان این جنگ شود!
وی درباره نقش آمریکا در کشــتار غیرنظامیان فلسطینی گفت: آمریکا نفوذ نظامی، مالی، 
اقتصادی و سیاسی عظیمی در اســرائیل دارد و می توانست جنگ را تمام کند. کلمه بسیار 
کم هزینه تر از ســلاح است و تلفات کمتری هم دارد. در این مدت، 15 هزار تن کشته شدند، 
از جمله 7000 کودک. 40 هزار خانه تخریب شــد، حتی بیمارســتان ها هم تخریب شدند؛ 
بیمارســتان هایی که کودکان در آن بســتری بودند. چرا آمریکا برای تصویب این قطعنامه 
آنقدر صبر کرد؟ داســیلوا با بیان اینکه جنگ غزه با تصور دیرینه ای که انسان ها از جنگ 
دارند، متفاوت است، گفت: این یک نسل کشی است. کودکان و زنان بی گناه کشته  می شوند. 
ساختمان هایی که ساختن شان چندین سال طول کشیده تخریب می شوند. این جنگ هیچ 
ســودی ندارد. او در پاسخ به این پرسش که آیا زمان آن نیست که آمریکا از جایگاه رهبری 
جهان در مسئله فلسطین کنار رفته و گفت وگوهایی چندجانبه برقرار شود، گفت: بله، وقتش 
رســیده اســت. بارها گفته ام که صلح در خاورمیانه از طریق دیدار وزیر خارجه آمریکا با 
نخست وزیر اسرائیل برقرار نمی شود! همه طرفین باید در مذاکرات حضور داشته باشند. حتی 
دیگر بازیگران از جمله ایران، سوریه و قطر که عوامل مهمی هستند، باید در مذاکرات حضور 

داشته باشند و هیچ راه دیگری هم در کار نیست.
این رهبر 7۸ ســاله برزیل در ادامه گفت وگوی خود با الجزیره در پاسخ به پرسشی درباره 
بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر رژیم صهیونیستی گفت: او چهره ای بسیار افراطی است که 
انســانیت نداشته و ارزشی برای جان فلسطینیان قائل نیســت. نتانیاهو مردم فلسطین را 
انســان های درجه سه و چهار می داند. او در داخل اســرائیل هم با مخالفت های گسترده ای 

مواجه شده و از سوی اپوزیسیون تحت فشار است.

<جنگاوکراینولزومبرگزاریهمهپرسی
داســیلوا همچنین در این گفت وگو نکاتی را درباره یکی دیگر از مناقشــات جدی جهان 
امروز، یعنی جنگ اوکراین، مطرح کرد؛ جنگی که یکی از پیشنهادات برای پایان آن، توقف 
درگیری ها و آغاز مذاکره اســت. اما برخی بر این باورند که اگر امروز آتش بس اعلام شود، 
روســیه مناطقی از اوکراین را که در طول جنگ تحت کنترل در آورده، حفظ خواهد کرد که 
به معنای نقض منشور سازمان ملل متحد اســت. وی در این باره گفت: مگر این منشور در 
گذشته نقض نشده اســت؟ مگر انگلیس و فرانسه در حمله به لیبی منشور سازمان ملل را 
نقض نکردند؟ مگر آمریکا در حمله به عراق این منشــور را زیر پا نگذاشت؟ در همین جنگ 
غزه هم منشور نقض شده است. جنگ است! روسیه می گوید که کریمه و برخی دیگر مناطق 
برای ماست؛ کی یف می گوید که اینطور نیست. خوب چرا جنگ!؟ چرا با برگزاری رفراندوم، از 

مردم این مناطق نمی پرسید که می خواهند روس باشند یا اوکراینی!؟
ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهوری اوکراین خواستار پس گرفتن تمامی مناطقی است که 
روسیه در این جنگ یا در مناقشه ســال 2014 ضمیمه خاک خود کرده است. چهار منطقه 
»زاپوریژیا، دونتسک، لوهانسک و خرسون« که بخشی از خاک اوکراین محسوب می شوند، 
در اواخر ســال 2022 با برگزاری همه پرسی توسط نیروهای روســیه، به خاک این کشور 
ضمیمه شدند. روسیه در ســال 2014 نیز شــبه جزیره کریمه را به خاک خود الحاق کرد. 
کرملین اما می گویــد صلح زمانی ممکن خواهد بود که اوکراین به کشــوری بی طرف بدل 
 شــده، قید عضویت در ناتو و اتحادیه اروپا را زده و حاکمیت روسیه بر مناطق تصرف شده را

 به رسمیت بشناسد.

<فقدانعقلانیتواقتداردرسازمانملل
داسیلوا در ادامه، مشــکل جهان امروز را »فقدان حکمرانی« و »نبود عقلانیت و اقتدار در 
رهبران جهان« دانست و گفت: اعضای شورای امنیت سازمان ملل به شکل یکجانبه تصمیم 
می گیرند که به جنگ بروند؛ در هنگام تصویب قطعنامه هم که پیشنهادات وتو می شود. اگر 
شــورای امنیت مورد احترام بود، اکنون جنگ غزه اتفاق نمی افتاد. او با بیان اینکه سازمان 
ملل باید گروهی از نیروهای خود را برای برقراری و حفظ صلح به غزه اعزام کند، اظهار کرد 
که اگر ســازمان ملل متحد از قدرت برخوردار بود، راهکار دو دولتی را در مسئله فلسطین 

اجرا می کرد.
رئیس جمهوری برزیل همچنین در کنفرانس اقلیمی »کاپ 2۸« سازمان ملل در اظهاراتی که 
تلویحاً به جنگ غزه اشــاره داشت، گفت: چند تنُ کربن از موشک هایی که از آسمان بر سر 

غیرنظامیان فرود می آیند، منتشر می شود؟ مخصوصاً بر سر کودکان و زنان گرسنه.

اخبارمرتبط

  استقبال رسمی رئیس جمهور کوبا از رئیسی/هاوانا)خرداد 1402(

شهادت 2 عضو سپاه در حمله اسرائیل به سوریه  انتقاد امام جمعه اردبیل از استخدام های غیر قانونی 

 ادعا های آمریکا علیه ایران در گزارش سالانه تروریسم در سال ۲۰۲۱



آفتاب یزد: بررسی های ســازمان بازرسی حکایت از آن دارد که کل ارز دریافتی یک 
شــرکت خاص از ســال ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۱ )در قالب واردات چای و ماشین آلات( معادل 
۳میلیارد و ۳۷۰ میلیون دلار بوده که از این مبلغ حدود یک میلیارد و ۴۷۲ میلیون دلار 

از ارز نیمایی تامین شده برای ماشین آلات و مابقی آن برای واردات چای بوده است.
 با بررســی عملکرد گــروه مذکور در نقل و انتقال ارز و واردات چای، ســوء جریانات 
عدیده ای شناسایی شد و در نهایت سازمان بازرسی برای آن گروه تجاری به دلیل عدم 

رفع تعهدات ارزی پرونده تشکیل داد.
 پرونده دســتگاه هایی که به این شــرکت ارز تخصیص داده بود نیــز به دلیل احراز 
برخی تخلفات در حال ارســال به دادســرای عمومی و انقلاب تهران است. هم اکنون 
 بخشــی دیگر از این پرونده در دادسرای ویژه رســیدگی به جرایم اقتصادی در حال 

رسیدگی است.
 در همین رابطه خداییان رئیس ســازمان بازرسی نتایج ورود این سازمان به موضوع 
»واردات چای و ماشین آلات مربوطه به کشور طی سه سال اخیر و عدم انجام تعهدات 
ارزی از سوی یک گروه تجاری واردکننده« را تشریح کرد و با بیان اینکه میزان چای 
مورد نیاز کشور حدود ۱۰۰ هزار تن در سال است که از این میزان حدود ۷۰ درصد آن 
وارداتی است، گفت: در حالیکه قریب به یکصد شرکت تولیدی و بازرگانی، به امر واردات 
چای مشغول هستند؛ اما عمده واردات توسط یک گروه تجاری خاص صورت می گیرد.

 وی افزود: این گروه تجاری از ابتدای سال ۱۳۹۸ تا پایان سال ۱۴۰۱، حدود ۳ میلیارد 
و ۳۷۰ میلیون دلار برای واردات چای و ماشــین آلات پیشرفته چاپ و بسته بندی، ارز 
دریافت کرده و طی این مــدت، ۷۹ درصد از ارز نیمایی تخصیص یافته برای واردات 

چای، به این گروه تجاری اختصاص پیدا کرده است.

 رئیس سازمان بازرسی تصریح کرد: در سال ۱۴۰۱ نیز کل ارز تامین شده برای واردات 
چــای حدود یک میلیارد و ۳۹۶ میلیون دلار بود که از این میزان یک میلیارد و ۱۰۱ 

میلیون دلار به این گروه اختصاص پیدا کرده بود.
 خداییــان با بیان اینکه گروه تجاری مذکور، تاکنون برای یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
دلار از ارز های دریافتی خود، رفع تعهد نداشته و کالایی وارد کشور نکرده است، ادامه 
داد: حسب پیگیری های صورت گرفته، مشخص شد بخشی از ارز هایی که توسط این 

گروه دریافت شده، در بازار آزاد به مبالغ بالاتر فروخته شده است.
 ذکر این نکته ضروری است که علاوه بر مبلغ مورد اشاره )یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
دلار( مهلت مابقی ارز های دریافتی این گروه نیز رو به پایان است و میزان ارز رفع تعهد 
نشــده در حوزه واردات چای برای این شــرکت تا عدد نزدیک به ۲ میلیارد دلار قابل 

افزایش است.
 خداییان به بخش واردات ماشــین آلات مربوطه به این گروه تجاری هم گفت: علاوه 
بر ارز های تأمین شده جهت واردات چای، بالغ بر یک میلیارد و ۴۷۲ میلیون دلار در 
طول سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۱ جهت واردات ماشین آلات مربوطه به این گروه تجاری 
تخصیص داده شده که به سرجمع تعهدات این شرکت اضافه می گردد و با اتمام مهلت 

قانونی، به میزان تعهدات رفع نشده منقضی شده اضافه خواهد شد.
 وی با اشاره به تخلف شرکت در ثبت سفارش چای خارجی درجه یک و واردات چای 
کنیایی و صادراتی درجه دو ایرانی، گفت: در حالیکه این گروه، نسبت به ثبت سفارش 
چای درجه یک هند به نام دارجلینگ به ارزش هر کیلو ۱۴ دلار اقدام کرده بود، اما در 
عمل چای کشــور کنیا و چای صادراتی درجه دو ایران را به ارزش حدود ۲ دلار وارد 
کشور کرده و سازمان غذا و دارو نیز کیفیت چای های وارداتی را به صورت سیستمی با 

نمونه های در اختیار که با هماهنگی کارمند ارزیاب گمرک اخذ کرده، تأیید کرده است
 رئیس سازمان بازرسی یکی دیگر از تخلفات حرکت را در نحوه ترخیص کالا عنوان کرد 
و بیان داشــت: مسیری که در گمرک برای ترخیص کالا های این گروه در نظر گرفته 
شده بود عمدتاً »مسیر سبز« بود، بدین معنا که فقط از طریق سیستم، تیک های مورد 
نظر زده شده و در نتیجه کالا ترخیص و وارد کشور شده است؛ در حالیکه واردات چای 
نیازمند استعلام از دستگاه های دیگر برای تأیید کیفیت است و قاعدتاً بر اساس مقررات 

باید واردات این محصول یا از مسیر زرد و یا قرمز انجام می شد.
 رئیس ســازمان بازرسی تصریح کرد: واردات چای و ماشــین آلات این گروه تجاری، 
نیازمند ثبت ســفارش و تأییدیه وزارت صمت، جهاد کشــاورزی و بانک مرکزی بوده 
کــه طی ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ با هماهنگی های صورت گرفته توســط مدیران 
دســتگاه های مذکور، ثبت سفارش های این گروه به میزان بیشتر از نیاز کشور تأیید و 
به محض ارسال برای بانک مرکزی تخصیص لازم انجام شده است؛ در حالی که برای 
دیگر شرکت های متقاضی شرایطی از جمله سابقه قبلی واردات و... ملاک عمل تأیید 
قرار می گرفت و بنا به اظهار برخی از واردکنندگان بعضاً هیچکدام از ثبت سفارش های 

درخواستی آن ها مورد تأیید قرار نمی گرفت.
 نظر به تاکیدات مکرر رئیس قوه قضائیه مبنی بر برخورد با کسی که ارز را گرفته و در 
محل درست هزینه نکرده است و همچنین بازخواست از دستگاهی که ارز را پرداخت 
کرده، خداییان از ارجاع پرونده به دادســرا خبر داد و گفت: در خصوص بزه انتسابی و 
تخلفات مدیرانی از دستگاه های مختلف از جمله وزارت جهادکشاورزی، وزارت صمت، 
گمرک، استاندارد و بعضی از بانک ها، گزارش اختصاصی توسط سازمان بازرسی تهیه و 

در حال ارسال به دادسرای ویژه جرائم اقتصادی است.

کوتاه و مختصر با وزیر کشور
ادامه از صفحه اول:

هشتم: برای نمونه، سفر اخیر وزیر محترم کشور به استان یزد را مثال می زنیم. 
سر صبح آقای وزیر تشریف فرما می شوند به استان یزد. چندین دید و بازدید 
معمول و مرسوم و البته تحت مراقبت شدید نمایندگان استان در مجلس و ایضاً 
با مراقبت شدید نمایندگان دولت در یزد. تهِ مطلب دو افتتاح و چندین و چند 

تا بازدید و سوار هواپیما و خداحافظ!
نهم: در همین سفر وزیر کشور به استان یزد، آن چه نفهمیدنی برای مان بود این 
که؛ در بحث نهضت ملی مسکن در آن سایت ۳۷۷ هکتاری چرا وزیر کشور 

هیچ پرسشی از همکاران خود در استان یزد مطرح نکرد؟ چرا در باره انتقال 
آب حرفی به میان نیامد؟ لاکچری سازها چرا اینقدر خندان بودند؟ بحث های 
زیســت محیطی چرا جایی در برنامه ها نداشت؟ جاده های استان را چگونه 
دیدند؟ هیچ پرسیدند؟ احساس سوزش چشم و نفس تنگی نداشتند؟ اصلًا 
متوجه شدند قدم در استانی گذاشته اند که بدترین وضعیت آلایندگی را دارا 
است؟ هیچ کجا پشت ترافیک های دیوانه کننده معطل نشدند؟ بازنشستگان، 
پرستاران، معلمان خرید خدمت، کارگران کجا بودند؟ سری به فروشگاه های 

یزد زدند؟ خبر دارند تورم در یزد چگونه است؟
دهم: از نظر ما، تا مسافر، مسئولان عالیرتبه هستند و برنامه ریزی سفر با مدیران 
استان و نیز تا این که مسئولان عالیرتبه، پرونده زیر بغل نباشند تا زمانی که 

مسئولان استانی از آمدن فلان مسئول عالیرتبه دچار رعشه و ترس نشوند یعنی 
دیدارها تازه می شود و تمام!

یازدهم: در این ســفر دیدم سری هم زده اند به یک مجموعه ی تولیدی )نام 
نمی بریم که تضییع حقی صورت نپذیرد( ولی سربسته به آقای وزیر محترم 
کشــور می گوییم: به قول معروف، تنها کسی که از این مجموعه ی تولیدی 
بازدید نداشته »خواجه ی شیراز« بوده که آن هم چون چند صد سالی می شود 
که چهره در نقاب خاک کشیده وگرنه هرکه از یزد حتی عبور کرده هم سری 
به این واحد تولیدی زده است. حال چرا اصلاح طلب و اصولگرا تا این اندازه 
مورد توجه است را باید از رازدانان پرسید... عرضم ناتمام اما حوصله تنگ و 

قلم معترض، برقرار باشید!

آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: مضاف بر تحلیل هایی که در برخی رسانه ها حکایت از 
کشــمکش جبهه ی پایداری و رئیس مجلس دارد؛ غیر علنی شــدن جلسه ی بررسی 
استعفای »الیاس نادران«، اعلام رسمی شکستِ قالیباف از نادران تلقی شد، نماینده ای که 
از همان ابتدا سر سازگاری با شهردار پیشین تهران نداشت و همواره علیه او مواضع تندی 
اتخاذ کرد. این که قالیباف خواهان غیر علنی شدن جلسه ی بررسی استعفای نادران شد یا 
دیگری نیز در اصل ماجرا تغییری ایجاد نمی کند زیرا همگان فرض را بر این نهادند که لابد 
نادران حرف هایی خواهد زد که چندان به مذاق قالیباف و حامیان بهارستان نشین او خوش 
نخواهد آمد. پیشتر اما میرسلیم و دیگرانی نیز بودند که بر همان مداری حرکت می کردند 
کــه »الیاس نادران« تا انتها ادامه داد اما بعدها معلوم شــد حداقل فروکش کردن آتش 
اعتراضات میرســلیم علیه رئیس مجلس حاصل تذکری بوده که از سوی حزب»مؤتلفه 
 اســلامی« دریافت کرده اســت )بادامچیان: به میرســلیم در بــاره ی رقابت با قالیباف 

تذکر دادیم!(
پیش از بررســی روایت های ســلبی و ایجابی محمدباقر قالیباف شاید بد نباشد تا به دو 

موضوع دیگر نیز بپردازیم:
ـ نو اصولگرایی که موافقان و مخالفان بسیاری را برانگیخت

ـ مدیریت جهادی که عملًا ارتباطی با مشی مدیریتی قالیباف ندارد
و اما در یک بررســی اجمالی، برخی از گفته ها و روایت های عمدتاً »سلبی« و »ایجابی« 
رئیس قوه ی مقننه را برگزیده ایم، گفته ها و روایت هایی که از یک ســو مخاطب خاص 
دارد و از سویی دیگر فاقد مخاطب است هرچند برخی از همین روایت ها گذشته و حال 

محمدباقر قالیباف را نشانه می رود.

< نگاهی به روایت های سلبی و ایجابی »محمد باقر قالیباف«
ـ در جشنواره ی شهید مدرس: »خانه ملت باید به خانه امید مردم تبدیل شود«

ـ در همایش شانا: »نیازمند فهم مشترک در اولویت بندی امور و اجرای آن هستیم«
ـ در گردهمایی بزرگ بسیجیان و پاسداران سپاه محمدرسول الله)ص(: »نباید مردم را به 

سیاه، سفید و خاکستری یا پایین و بالا دسته بندی کنیم«
ـ در خلال بررســی لایحه هفتم توســعه:»هیچ هواپیمای خارجی نمی تواند در خطوط 

داخلی پرواز کند«
ـ در مجلس:»دولت باید سیاست جبرانی برای حوزه حمل ونقل درنظر گیرد«

ـ در مجلس:»مجلس پرداخت حق الزحمه پرستاران را پیگیری می کند«
ـ در مجلس:»باید به نوسازی مدارس در برنامه هفتم توجه شود«

ـ در گردهمایی مراکز خیریه و گروه های جهادی: »در کار جهادی گزینش نگذارید«
ـ در مراسم گرامیداشت روز کتاب، کتابخوانی و کتابدار:»از ظرفیت های موجود در حوزه 

فرهنگی به درستی استفاده نمی شود«
ـ در مجلس:»مسائل مربوط به ایثارگران در برنامه هفتم حل و فصل می شود«

ـ در مجلس:»مردم دیگر توانی برای گرفتن وام مسکن ندارند«
ـ در مجلس:»دسترسی به اطلاعات شخصی افراد بدون حکم قاضی امکان پذیر نیست«
ـ در مجلس:»برخی شرکت های دولتی اقساط تسهیلات بانکی را پرداخت نمی کنند«

 ـ در اولیــن همایــش جبهۀ انقــلاب برای انتخابــات مجلس:»نباید در ســهم خواهی 
رقابت کرد«

ـ در مجلس:»اصلاح شبکه حمل و نقل و نوسازی ناوگان ضروری است«
ـ در مجلس:»کی می خواهیم اقتصاد برق را حل کنیم«

ـ در مجلس: »بخش دولتی با ۶ درصد سهام حق مدیریت خودروسازها را ندارد«
ـ در مجلس: »نزدیک به ۱۰۰ میلیارد دلار در سال بد مصرفی در حوزه انرژی داریم«

ـ در همایش دانشــگاه و حکمرانی:»منافع حکمرانی باید به همه مردم برسد نه فقط به 
مؤمنان و انقلابی ها«

ـ در جمــع فعالان اقتصادی در امارات:» درکنار پیگیری رفع تحریم باید خنثی ســازی 
تحریم هم پیگیری شود«

ـ در مجلس: »مباحث مربوط به محیط زیست در لایحه دولت درباره برنامه هفتم جامع 
و کامل نبود«

ـ در مجلس: »رویکرد صندوق توسعه ملی در حال تغییر است«
ـ در مجلس: »مشخص شود چرا شرکت نفت بدهی اش به بانک ها را پرداخت نمی کند«

ـ در مجلس: »حداکثر تا ۱۰ روز آینده کل مطالبات گندم کاران پرداخت می شود«
ـ در نشست با فعالان اقتصادی در آفریقای جنوبی:»ایرانیان مقیم خارج از کشور باید در 

مجلس نماینده داشته باشند«

< گفته هایی که مخاطب ندارد؛ عادت یا استراتژی؟!
این فقط »قالیباف« نیســت که روایت هایی »ســلبی« و »ایجابی« دارد اما مخاطب آن 
مشــخص نیست اما این مشخص بودن فقط در تیترها است زیرا افکار عمومی به آسانی 
متوجه می شــود مخاطبان این گونه روایت ها در نزدیک ترین فاصله با گوینده، گاه روی 
صندلیِ بغلی نشسته اند و گاه مخاطب اساساً خودِ گوینده است اما این که بر زبان آوردنِ 
»گفته هایی که مخاطب ندارد« یک »عادت« است یا یک »استراتژی« را باید با مداقه در 

کلام و مقام گوینده جست و جو کرد.
بارها در آفتاب یزد نوشــته ایم و دیگران در دیگر رسانه ها یادآور شده اند که منتقد شدن 
مسئولان و ژست معترض بودن به »وضع موجود« گرفتن مسئولانی که سالیانی طولانی 

در مسندهایی گوناگون، خود منشأ اتخاذ تصمیماتی بوده اند که به مسئله و سپس معضل 
تبدیل شده است صرفاً دو نتیجه در پی دارد: بی اعتمادی و خشم زیرا، مخاطب که همان 
آحاد ملت باشند اساساً در برخی به وجود آمدن ها و به وجود آورده شدن ها کوچکترین 

نقشی نداشته اند!

< پیگیری می کنم هایی که نتیجه اش هیچ گاه معلوم نشد!
در بیانات رئیس قوه ی مقننه، کم نیست»پیگیری می کنم« هایی که اساساً بی نتیجه بوده 
اســت، نه به رسانه پاسخگو بوده اند و نه مرجعی می تواند از مسیر قانون بازخواست کند 
که؛ کمبود شیر خشک چه شد؟ کمبود معلم به کجا انجامید؟ تا فلان تاریخ قرار بودن 
مطالبات گندمکاران پرداخت شود اما نشد؛ چرا؟ ردصلاحیت ها که قرار بود رایزنی شود به 
کجا انجامید؟ رسیدگی به وضعیت ایثارگران در چه مرحله ای است؟ بازنشستگان بالاخره 

داد خود را از کدام مرجع و دستگاه بگیرند؟ و...
»مته به خشخاش گذاشــتن« تا جایی که مخل اعصاب و آرامش مسئولان نشود هیچ 
هزینه ای ندارد اما و اگر رسانه ای پیگیری تا حصول نتیجه را در دستور کار قرار دهد قطعاً 
با مشــکلات عدیده ای مواجه خواهد شد گو این که؛ دهم مهرماه بود که قالیباف از رفع 
کمبود معلم در مدارس گفت اما این کمبود حداقل تا پایان آبان ادامه داشت یا کمیاب 
شدن »شیر خشک« که مشــکلات عدیده ای برای مردم ایجاد کرد تا مدت ها همچنان 
بی نتیجه روی زمین و بین مجلس و دولت دست به دست شد اما به کسی نیز بر نخورد!

از این دست »پیگیری می کنم« ها، چه در گفته های قالیباف و چه در گفته ی بسیاری 

از مسئولان کم نداریم اما فرق است بین رئیس قوه ی مقننه که نقش نظارتی دارد با آن 
مسئولی که صرفاً عامل در تصمیماتی است که در سطوحی بالاتر می گیرند و لابد از رئیس 

مجلس باید بشود پرسید:»پس چی شد؟«!

< مخاطب رئیس پارلمان کیست؟!
تیترهای انتخابی، گزیده ای اســت از آن چه از لا به لای گفته های محمدباقر قالیباف در 
پاییزی که هنوز به انتها نرسیده در رسانه ها تیتر شده، برخی آن قدر کلی است که حتی 
شامل خودِ رئیس پارلمان نیز می شود، برخی حاکمیتی است و بستگی تام به تصمیماتی 
در حد سران نظام دارد و بعضی آن چنان گُنگ که متوجه نشدیم مخاطب کیست و چه 

باید کرد!
ـ مثلاً قالیباف در جشنواره ی شهید مدرس می گوید: »خانه ملت باید به خانه امید مردم 
تبدیل شود«. حال مانده ایم مردد که این یعنی بعدِ ۴۰ و اندی سال که از انقلاب اسلامی 
گذشته، هنوز مجلس به خانه امید مردم تبدیل نشده، قبلاً خانه امید مردم بوده ولی حالا 

نیست و دوباره باید خانه امید مردم شود؟ 
ـ مثلاً قالیباف در همایش شــانا می گوید: »نیازمند فهم مشترک در اولویت بندی امور و 
اجرای آن هستیم«. در یک همایش انتخاباتی، طرح چنین موضوعاتی دقیقاً چه مفهومی 

دارد و به دنبال چیست؟ فهم مشترک به وجود آوردنی است یا به وجود آمدنی؟
ـ مثلًا قالیباف در گردهمایی بزرگ بســیجیان و پاســداران سپاه محمدرسول الله)ص( 
گفته:»نباید مردم را به ســیاه، سفید و خاکستری یا پایین و بالا دسته بندی کنیم« و ما 

همچنان به دنبال مخاطبِ این »نباید« می گردیم که دقیقاً کیست یا چیست؟!
 ـ مثــلاً قالیباف در مراســم گرامیداشــت روز کتــاب، کتابخوانی و کتابــدار می گوید:

»از ظرفیت های موجود در حوزه فرهنگی به درســتی اســتفاده نمی شود« این که چرا 
استفاده نمی شود یا قرار است همچنان استفاده نشود جای پرسش نیست فقط باید بدانیم 
مسئول یا دستگاهی که مقدمات این استفاده از ظرفیت های موجود در حوزه ی فرهنگی 

را باید فراهم آورد کیست؟
ـ مثــلًا قالیباف در مجلس اعتراف می کند:»مردم دیگر توانی برای گرفتن وام مســکن 
ندارند« این را هم مردم می دانند هم مســئولان. گفتن این حرف اساســاً اهمیتی ندارد 
فقط مشخص نشــده این ناتوانی را باید چگونه درمان کرد و ما بازهم به دنبال مخاطب 

می گردیم!
ـ مثــلًا قالیباف در اولین همایش جبهۀ انقلاب بــرای انتخابات مجلس گفته:»نباید در 
سهم خواهی رقابت کرد« حالا بیاییم با آقای رئیس پارلمان جدل فلسفی به راه بیاندازیم 
که؛ سهم خواهی در ذات هر رقابتی است و اساساً اگر سهم خواهی نبود خود آقای قالیباف 

نماینده و سپس رئیس مجلس نمی شد یا بگذریم و به روی خودمان هم نیاوریم؟!
ـ مثلاً قالیباف در مجلس به درستی می گوید:»اصلاح شبکه حمل و نقل و نوسازی ناوگان 
ضروری است« و لابد آقای قالیباف به خوبی می داند که هر اقدامی در این مملکت و هر 
مملکتی به قانون نیاز دارد و قوه ی مقننه اســاس وظیفه اش قانونگذاری، ابلاغ و سپس 
نظارت است ولی به گونه ای که رئیس قوه ی مقننه اظهار نظر کرده لابد باید نتیجه بگیریم 

مخاطب هر نهادی است الا مجلس!
ـ مثلا قالیباف با صدای بلند پرســیده:»کی می خواهیم اقتصاد برق را حل کنیم«؟ هیچ 
کسی به این پرسش آقای رئیس پاسخ نداد چرا؟ از آن جهت که باز هم یا مخاطبِ پرسش 

در دسترس نیست یا اساساً مشخص نیست!
ـ مثلًا قالیباف در مجلس مدعی شــده:»بخش دولتی با ۶ درصد ســهام حق مدیریت 
خودروسازها را ندارد« اما در واکنش به این ادعا، نه دولت پاسخی داده و نه خودروسازها 

حرفی زده اند بقیه هم که لابد مخاطبِ این ادعا نیستند!
ـ مثلًا قالیباف در مجلس می گوید:»نزدیک به ۱۰۰ میلیارد دلار در سال بد مصرفی در 
حوزه انرژی داریم« و همه می دانند با آزاد سازی چند میلیارد دلار از اموال بلوکه شده ی 
ایران در برخی کشورها چه ولوله ای از سوی اصولگرایان به پا شد اما یک اصولگرا رو نکرد 
به رئیس مجلس تا بپرسد؛ دقیقاً »بد مصرفی« یعنی چه؟ مشکل از زیر ساخت ها است؟ 
الگوی مصرف باید اصلاح شــود یا در مدیریت لنگ می زنیم؟ آن ولوله و این ســکوت را 

هرگز متوجه نخواهیم شد!
مرور دیگر گفته های آقای قالیباف لابد واکنش هایی نظیر همین هایی در پی خواهد داشت 
که نوشتیم و یادآور شدیم اما مخاطب نداشتن گفته های مدیران را در چند مسئله یافتیم:

الف: همچنان دچار شعار زدگی آن هم در حد مزمن و شاید حاد آن قرار داریم
ب: هر که هرچه می خواهد آن هم از هر تریبونی می گوید زیرا هیچ دســتگاهی پیگیر 
گفته ها )درست یا اشتباه نیست( و این یعنی نه آقای قالیباف که هیچ مسئولی نسبت به 

آن چه می گوید مسئولیتی نخواهد داشت.
ج: گفته های بدون مخاطب هیچ هزینه ای ندارد، شاکی خصوصی هم ندارد به کسی هم 

برنخواهد خورد؛ محافظه کاری از این بالاتر و عیان تر؟
د: برخــی از گفته های بدون مخاطب دقیقاً و عین به عین شــبیه مطالبات و اعتراضات 
عمومی است لابد مسئولان با تکرار چنین گفته هایی می خواهند به آحاد جامعه بفهمانند 

درست می گویید اما راه حلی وجود ندارد!
خلاصه این که؛ نه فقط آقای قالیباف که دولت نیز از این دست گفته ها و روایت های بدون 
مخاطب کم ندارد )بگذریم که مخاطب گاهی اوقات خودِ گوینده است( اما چنین می توان 
نتیجه گیری کرد که کم هزینه ترین نوع سخنرانی، گفتن هایی است که مخاطب آن را همه 

می دانند و هیچ کس نمی شناسد!

< مثلًا قالیباف در اولین همایــش جبهۀ انقلاب برای 
انتخابات مجلس گفته:»نباید در ســهم خواهی رقابت 
کرد« حالا بیاییم با آقای رئیس پارلمان جدل فلســفی 
به راه بیندازیم که؛ ســهم خواهی در ذات هر رقابتی 
است و اساساً اگر سهم خواهی نبود خود آقای قالیباف 
نماینده و سپس رئیس مجلس نمی شد یا بگذریم و به 

روی خودمان هم نیاوریم؟!

< مثــلًا قالیبــاف در مجلــس می گوید:»نزدیک به 
۱۰۰میلیارد دلار در ســال بد مصرفی در حوزه انرژی 
داریم« و همه می دانند با آزاد سازی چند میلیارد دلار 
از اموال بلوکه شــده ی ایران در برخی کشــورها چه 
ولوله ای از سوی اصولگرایان به پا شد اما یک اصولگرا 
رو نکرد به رئیس مجلس تا بپرسد؛ دقیقاً »بد مصرفی« 
یعنی چه؟ مشکل از زیر ساخت ها است؟ الگوی مصرف 
باید اصلاح شود یا در مدیریت لنگ می زنیم؟ آن ولوله 

و این سکوت را هرگز متوجه نخواهیم شد!

< نه فقط آقای قالیباف که دولت نیز از این دســت 
گفته ها و روایت های بدون مخاطب کم ندارد)بگذریم 
که مخاطب گاهــی اوقات خودِ گوینده اســت( اما 
چنین می توان نتیجه گیری کرد که کم هزینه ترین نوع 
سخنرانی، گفتن هایی اســت که مخاطب آن را همه 

می دانند و هیچ کس نمی شناسد!

نگاهی به روایت های سلبی و ایجابی »محمد باقر قالیباف«

مخاطب رئیس پارلمان کیست؟!
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 فناوری بلاک چین نباید بی رویه
در مراقبت های بهداشتی استفاده شود

ادامه از صفحه اول:
بنابراین فایل هایــی که اغلب تغییر می کنند، 
ممکن است از شبکه خارج شوند. تمام داده های 
شناسایی باید خارج از زنجیره نگهداری شوند. 
مزایــای اســتفاده از بلاک چین، نســبت به 
روش های سنتی سیستم های مدیریت پایگاه 
داده مراقبت های بهداشــتی، شامل مدیریت 
غیرمتمرکز، پایگاه های داده غیرقابل تغییر، منشأ 
داده، داده هــای قابل ردیابی، داده های قوی، در 
دســترس بودن داده ها برای هر کاربر مجاز و 
دورنگه داشتن آن از دست کاربران غیرمجاز است، 
 با رمزگذاری که به کلید خصوصی بیمار وابسته 
است. با اشاره به مهم ترین مزایای بلاک چین 
در پزشکی نیز می توان گفت علاوه بر موارد فوق، 
کاربردهای منحصربفــردی برای بلاکچین در 
بهداشــت و درمان وجود دارند. در حال حاضر 
سوابق الکترونیکی سلامت، امکان به روز رسانی 
و به اشتراک گذاری خودکار اطلاعات پزشکی در 
مورد یک بیمار معین را تنها در یک سازمان یا 
شبکه ای از سازمان ها می دهد. اگر اطلاعات به 
گونه ای سازماندهی شده باشند که مجموعه ای 
از اطلاعــات در بالاترین لایه بلاک چین فقط 
اطلاعاتی باشد که PHI یا اطلاعات شخصی 
قابل شناســایی )PII( نباشد، به عبارت دیگر 
اطلاعات بیمار قابل نمایش برای واحد علوم و 
تحقیقات باشــد و می تواند گسترش یابد. این 
به محققان و ســایر سازمان ها اجازه می دهد تا 
به این طیف گســترده از داده ها، با گروه هایی 
متشکل از صدها هزار بیمار، دسترسی داشته 
باشند. در دسترس بودن چنین حجم عظیمی 
از داده ها، تحقیقات بالینی، گزارش و شناسایی 
رویدادهای ایمنــی و عوارض جانبی و گزارش 
بهداشت عمومی را به میزان زیادی ارتقا می دهد.

همین اطلاعات می تواند به بیماران اجازه دهد 
تا به راحتی قفل پرونده را باز کنند و داده های 
ســلامت خود را از طریق یک کلید خصوصی 
قابل اشتراک گذاری با ســایر ارائه دهندگان یا 
ســازمان ها به اشــتراک بگذارند. این می تواند 
 )HIT( به ایجــاد فناوری اطلاعات ســلامت
که بین کاربران مختلف قابل اجرا و مشارکت 
است کمک کند و این کار تنها با تعریف کردن 
رمزنگاری اطلاعات با الگوریتم مشــخص قابل 
انجام اســت. بلاک چین می تواند یک سیستم 
واحد برای سوابق بهداشتی ذخیره شده و به روز 
شده برای بازیابی ایمن و سریع توسط کاربران 
مجاز ایجاد کند. با اجتناب از ارتباط نادرست بین 
متخصصان مختلف مراقبت های بهداشتی که در 
مراقبت از یک بیمار مشارکت دارند، می توان از 
اشتباهات بیشماری جلوگیری کرد. تشخیص 
و مداخلات سریع تر ممکن می شود و مراقبت 
می تواند برای هر بیمار شخصی سازی شود و این 
عمل با خرد کردن اطلاعات در بلاکچین مذکور 
قابل انجام است. تمام اطلاعات مربوط به سلامتی 
که ذخیره شده است به همراه تاریخ و ذکر دقیق 
گزینه های مشخص قابل دسترسی خواهد بود. 
زنجیره بلوکی می تواند یک لایه تراکنش واحد را 
فراهم کند که در آن سازمان ها می توانند داده ها 
را از طریق یک سیستم امن، با ذخیره مجموعه 
خاصی از داده های استاندارد شده در زنجیره، با 
لینک های رمزگذاری شده خصوصی اطلاعات 
مانند تصاویر رادیوگرافی یا تصاویر دیگر، ارسال 
و به اشتراک بگذارند. اســتفاده از قراردادهای 
هوشمند و پروتکل های مجوز یکتا می تواند به 
شدت از این اتصال یکپارچه پشتیبانی کند. در 
خصوص امنیت داده ها بایــد یک نگاه به آمار 
جهانی داشــت که از ســال ۲۰۰۹ تا ۲۰۱۷، 
بیش از ۱۷۶ میلیون نقض اطلاعات در رابطه 
با سوابق مراقبت های بهداشتی رخ داده است. 
ویژگی های امن مرتبط با بلاک چین می تواند به 
محافظت از اطلاعات سلامتی بسیار بهتر کمک 
کند. هر فرد دارای یک شناسه یا کلید عمومی 
و یک کلید خصوصی است که فقط در صورت 
لزوم و بــرای مدت زمان لازم می تواند قفل آن 
را باز کند. بنابراین، بلاک چین ها می توانند یک 
مسیر حسابرسی تغییرناپذیر از اطلاعات سلامت 
ارائه کنند.برنامه های کاربردی سلامت موبایل 
امروزه با پیشرفت تکنولوژی اهمیت بیشتری 
پیدا کرده اند. در این زمینه، ســوابق پزشکی 
الکترونیکی )EMR( در یک شبکه بلاک چین 
ایمن نگهداری می شــوند و داده ها را می توان 
به ســرعت برای پرسنل پزشکی ارسال کرد و 
همچنین برای خود نظارتی و مراقبت خانگی نیز 
در دسترس است. این ناحیه به ویژه به بدافزار 
حساس است.مطالبات بیمه سلامت نیز بسیار 
کاربردی تر میشود،بلاک چین به دلیل توانایی 
آن در ارائه رویدادهای پزشکی همانطور که رخ 
داده اند، بدون پتانسیل تغییر داده ها در مراحل 
بعدی به منظور تقلب، به طور منحصر بفردی 
برای پردازش ادعاها سازگار است. در نتیجه در 
امور بیمه ای یک گزینه عالی به شمار می رود. 
قابلیت های منحصربفرد بلاک چین می تواند 
به گزارش دهی بلادرنــگ بیماری و کاوش در 
الگوهای بیماری کمک کنــد که می تواند به 
شناسایی منشأ و پارامترهای انتقال آن کمک 
کند.  اخیراً ســرقت داده هــای ژنومی به یک 
مسئله اصلی تبدیل شــده است. بلاک چین 
می تواند از این امر جلوگیری کند و حتی یک 
بازار آنلاین فراهم کند که در آن دانشــمندان 
بتوانند اطلاعات ژنومی را برای اهداف تحقیقاتی 
حتی اعمال خراب کارانه خریداری کنند. این 
می تواند جلو مــوارد منفی را بگیرد و در موارد 
تحقیقاتی و علمی فروش ایمن را ترویج کند و 
واسطه های گران قیمت را حذف کند و دغدغه 
همگان می تواند باشد زیرا جان و سلامت مورد 

معامله نباید باشد.

فسادی به اندازه نصف طلب ۷ میلیارد دلاری ایران از کره توسط یک گروه تجاری خاص
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آفتاب یزد – یوس�ف خاکیان: - فکت اول: به س��اعت تهران س��ی و دو دقیقه از بامداد روز جمعه 10 آذر 
گذشته بود که خبر رسید تیم ملی هندبال زنان ایران در بیست و ششمین دوره مسابقات قهرمانی زنان جهان، 
در دومین حضور خود در این مسابقات، اولین مسابقه خود را برابر تیم ملی هندبال زنان لهستان برگزار کرد و 
با نتیجه 15 بر 35 بازی را به حریف واگذار کرد. نکته جالب توجه این مسابقه انتخاب فاطمه مریخ مدافع چپ 
تیم ملی هندبال زنان ایران به عنوان بهترین بازیکن بود که بسیار عجیب به نظر می رسید، عجیب از آن جهت 
که تیم دختران لهستان با 20 امتیاز بالاتر نسبت به تیم ایران بازی را برده، اما هیچکدام از بازیکنانش نسبت 
به بازیکن ذکر شده ی ایرانی که تیمش در این مسابقه 15 امتیاز بیشتر نگرفته، بهتر بازی نکرده اند. اما فقط 
این نیست، درست است که تیم ملی هندبال زنان ایران اولین مسابقه خود را با اختلاف زیاد به حریف واگذار 
کرد، اما فدراسیون جهانی هندبال با انتشار گزارشی از این بازی به تمجید دو بازیکن ایرانی یعنی فاطمه مریخ و 
فاطمه خلیلی بهفر پرداخت و عملکرد این دو بازیکن را مورد بررسی قرار داد. در این گزارش آمده بود: »با ورود 
فاطمه خلیلی بهفر به دروازه تیم ملی ایران، عملکرد دفاع این تیم بهتر شد و خلیلی توانست از 8 شوت اولی که 
با آنها روبرو شد، 4 سیو داشته باشد و با بازده 50 درصدی موفق شد تیم ایران را نجات دهد.« در ادامه گزارش 
نیز آمده بود: »فاطمه مریخ، که پیش از این در مسابقات قهرمانی دختران جوان 2022 درخشیده و در بین 10 
گلزن برتر قرار گرفته بود در این مسابقات بازی بسیار خوبی را با شش گل به نمایش گذاشت. او تیم آسیایی را 

خوب هدایت کرد و جایزه بهترین بازیکن مسابقه را از آن خود کرد.« 
- فکت دوم: کمتر از دو ساعت مانده به آغاز بامداد روز دوشنبه 22 آبان 1402 خبر رسید که تیم ملی هاکی 
روی یخ زنان ایران با پیروزی 3 بر یک در برابر تیم زنان ایرلند موفق شده به عنوان سومی مسابقات جهانی هاکی 
روی یخ زنان دست پیدا کرده و برنده مدال برنز شود. دختران هاکی روی یخ ایران در بازی اول خود در این 
مسابقات موفق شده بودند ایرلند را با نتیجه ۶ بر 2 شکست دهند. در بازی دوم برابر کلمبیا شکست خوردند و 
در بازی سوم هم نتیجه را به آرژانتین واگذار کردند. تیم ایران در چهارمین مسابقه خود بار دیگر برابر آرژانتین 
به میدان رفت که شکست خورد و از رسیدن به فینال بازماند. سپس در آخرین مسابقه خود یک بار دیگر ایرلند 
را شکست داد و در جایگاه سوم قرار گرفت.« نکته جالب توجه این مسابقات هم آن بود که دختران ایران برای 

اولین بار در این تورنمنت شرکت کرده بودند. 
- فکت سوم: ساعت شش و بیست دقیقه عصر یکشنبه 17 اردیبهشت 1402 خبر رسید که تیم ملی هاکی 
روی یخ زنان ایران در دیدار فینال با شکس��ت 3 بر یک مقابل تایلند به عنوان نایب قهرمانی آسیا دست پیدا 
کرد. تیم ایران در مراحل قبل تیم های هند، قرقیزستان، کویت، امارات و سنگاپور را شکست داده بود، اما مقابل 
تایلند نتیجه را واگذار کرد. نکته جالب توجه این مسابقات آن بود که تیم ملی هاکی روی یخ زنان ایران برای 

اولین بار در این مسابقات شرکت کرده و موفق به کسب مدال نقره شدند. 
در تمام مدت زمانی که در حال نگارش این گزارش هس��تم جدا از نوش��تن، فکرم را نیز با یک علامت سوال 
بزرگ مواجه کردم، آن علامت سوال هم در مقابل این پرسش قرار گرفته؛ »چه تیتری برای این گزارش مناسب 
است؟« امیدوارم که بتوانم تا زمانی که نگارش این گزارش پایان می یابد تیتر خوب و در خور شانی برای بانوان 
ورزشکار ایران پیدا کنم، تا چه قبول افتد و چه در نظر آید. در این متن سه فکت مهم آوردیم، فکت هایی که 
می توانند به ش��ماره های چهار و پنج و ش��ش و... هم برسند، اما نگارنده این خطوط به همین سه مورد اکتفا 
می کند تا به موضوع اصلی این گزارش که افتخار آفرینی بانوان ورزش��کار است، بپردازد. راستش را بخواهید 
نگارنده خودش را در مقامی نمی بیند که بخواهد راجع به افتخارآفرینی زنان ایرانی مطالبی را به رشته تحریر 
درآورد، اما با اینکه از ورزش، خاصه ورزش بانوان اطلاعات چندانی ندارد، باز هم خود را ملزم به این کار می کند، 
چرا که فکر می کند در این مملکت آنچنان که باید و ش��اید به ورزش زنان اهمیت داده نش��ده و به نوعی در 
حق آنها اجحاف ش��ده است، متاسفانه همه چیز ما در ورزش شده فوتبال و لژیونرهای ایرانی که در خارج از 
کشور در تیم های مشهور بازی می کنند، هر جایی بحث از فوتبال است، می شنویم یا می خوانیم که می گویند 
و می نویس��ند که دروازه بان فلان تیم، N تومان از باش��گاهش طلب دارد و به مدیریت باشگاه هشدار داده که 
اگر طلب من را پرداخت نکنید از تیم شما جدا می شوم و می روم در تیم رقیب بازی می کنم. همه جا فوتبال 
و فوتبال و فوتبال است)آن هم از نوع مردانه اش( پس سهم وزرشهای دیگر چه می شود؟ راوی خبر آورده که 
 به ورزش های دیگر هم پرداخته می شود، اما باز هم از نوع مردانه اش، حال سوال اینجاست که پس سهم زنان 
چه می شود؟ آنها کجای ماجرا هستند؟ چقدر به ورزش این قشر تاثیرگذار اهمیت داده می شود؟ اخبارشان چقدر 
رسانه ای می شود؟ تمام روزنامه های ورزشی به ورزش آقایان اختصاص دارد، اما همین روزنامه ها به ورزش بانوان 

چندان بهایی نمی دهند، اگر بانوان ورزشکار ایران در ورزش حرفی برای گفتن نداشتند و در رده پایین باقی 
می مانند و رشد و ترقی نمی کردند، باز می شد عدم پرداختن رسانه ها به ورزش بانوان را تحمل کرد، اما حالا که 
اینگونه نیست، در همین گزارش سه فکت مهم بیان کردیم که در نوع خود بسیار کم نظیر و حتی می توان ادعا 
کرد که بی نظیر بودند، با این حال چرا به این افراد توجه نمی شود؟ چرا اخبارشان رسانه ای نمی شود؟ چرا کسی 
به مدال آوری این بازیکنان اهمیت چندانی نمی دهد؟ بجز رادیو ورزش که برنامه ای با عنوان »ورزش بانوان« را 
روی آنتن خود می فرستد، اگر رسانه دیگری خبری پیرامون این موضوع منتشر کند، خبرش بسیار خلاصه و 
تیتروار است، در حالیکه همین ورزشکاران گاه بیش از ده ساعت در سالن های ورزشی حضور داشته و در حال 
تمرین کردن هستند. متاسفیم که این را می گوییم، اما نابرابری زنان نسبت به مردان در حوزه ورزش فقط به 
زنان ورزشکار خلاصه نمی شود، این حق خوری ها در مورد بانوان ورزش دوست هم وجود دارد، همین مسابقات 
فوتبال لیگ برتر را در نظر بگیرید، زنان یا حق حضور در ورزشگاه ها را ندارند یا اگر داشته باشند سهمشان بسیار 
ناچیز است، بعد می آیند می گویند: »چرا فلان دختر ریش و سیبیل گذاشته و با لباس پسرونه وارد ورزشگاه 
شده و مسابقه رو تماشا کرده؟« در جواب چنین افرادی باید گفت: »خب برادر من ایراد از شماست، اساسا چرا 
یه زن یا یه دختر برای دیدن بازی تیم مورد علاقش نمی تونه وارد ورزشگاه بشه؟ اصلا چرا باید اجازه بگیره؟ 
اون هم انسانه، حق داره فوتبال تماشا کنه، حق داره تیم مورد علاقه اش رو تشویق کنه، شما به عنوان مسئول 
و دست اندر کار حوزه های مختلف ورزشی به جای اینکه شرایط رو برای حضور این افراد در استادیوم ها فراهم 
کنی، میای صورت مسئله رو پاک می کنی و میگی زنها حق ندارن به ورزشگاه بیان، وقتی هم می پرسیم چرا، 
میگی چون مردها تو استادیوم فحش های رکیک می دن که زنها نباید بشنون، اینکه نشد استدلال برادر من، 
یکی از وظایف شما در حوزه ورزش اینه که فرهنگسازی کنی تو استادیوم ها، که مردا بدونن که خانم ها هم 
توی اس��تادیوم هس��تن و حق ندارن فحش و ناسزا بدن، سوال اصلی اینه که اصلا چرا باید فحش و فضاحت 
توی ورزشگاه ها وجود داشته باشه؟ مگه ورزش ذاتش جوانمردی و پهلوانی نیست؟ پس چرا تو چنین محیطی 
باید فحش و بد و بیراه نثار این و اون بشه، بدونید دوستان من، این رو بدونید که وجود فحش و بد و بیراه و 
توهین به بازیکنان و مربیان هر تیمی، به خاطر کار نکردن شما در حوزه فرهنگسازی ورزشه، شما رو به خدا 
نگید این کارا وظیفه ما نیست، یکی از کارهایی که شما عزیزان بابتش حقوق می گیرید همینه، اینکه شرایط 
حضور همه علاقمندان به مسابقات ورزشی)نه فقط آقایون( رو به استادیوم ها فراهم کنید. می فرمایید که آقایون 
نباید برن مسابقات ورزشی خانم ها رو ببینن، اوکی، قبول، مردا به تماشای مسابقات ورزشی زنان نمی رن، اما 
چرا خانم ها نباید بیان مسابقات آقایون رو ببینن؟ اینکه دیگه مشکلی نداره، داره؟« با تمام این تفاسیر، تجربه 
نشان داده که مسئولان محترم ورزش نه زیاد در قید و بند ورزش حرفه ای بانوان هستند و نه زیاد در قید و بند 
ایجاد شرایط مناسب برای حضور زنان در ورزشگاه ها. به قول شاعر: »هفت شهر عشق را عطار گشت/ ما هنوز 

اندر خم یک کوچه ایم« یادمان نرود چه ما بخواهیم و چه نخواهیم، دختران و زنان وجود دارند، ورزششان هم 
وجود دارد، علاقمندی به ورزش هم در وجودشان هست، این مسئله ای ست که نه می توان آن را کتمان کرد 
و نه نسبت به آن بی توجه بود، هرچه ما کمتر تلاش کنیم برای اینکه زنان در جامعه ورزشی حضور نداشته 
باشند یا حضورشان کمرنگ باشد، آنان بیشتر تلاش می کنند تا به هدفشان که همان رسیدن به حقشان است، 
دست یابند. حقیقت را نمی توان کتمان کرد، نمی توان پنهان کرد، نمی توان به آن اهمیت نداد، ما هر کاری 
کنیم دختران و زنان ایرانی در قله های رفیع جهانی افتخارآفرینی می کنند، باور ندارید؟ اگر باور ندارید مجبوریم 

فکت چهارم را هم بیاوریم. 
- فکت چهارم: کمتر از یک س��اعت و نیم مانده به ظهر ش��نبه 27 آبان 1402 خبر رس��ید که سردار آزمون 
 بازیکن باشگاه آ.اس.رم ایتالیا و تیم ملی فوتبال ایران در یک اقدام تحسین برانگیز هزینه های پریسا مجنونی 
دوچرخه سوار زن ایرانی را برای حضور در رقابت های انتخابی جهانی متقبل شده است. کمکی که اتفاقا جواب 
هم داد و پریسا مجنونی موفق شد در رقابت های دوچرخه سواری تایم تریل آنتالیای ترکیه مقام سوم را از آن 
خود کند و سهمیه ورود به مسابقات قهرمانی جهان گرندفوندو دانمارک را کسب کند. این یک تاریخ سازی 
بزرگ برای مجنونی و البته دوچرخه سواری زنان ایران بود که ستاره تیم ملی فوتبال ایران نقش کلیدی را در 
آن ایفا کرد. نکته قابل توجه این مسئله آنجاست که سردار آزمون پس از موفقیت پریسا مجنونی اعلام کرد که 

هزینه حضور این ورزشکار زن در مسابقات جهانی گرندفوندو دانمارک را هم پرداخت می کند.
کلاهتان را کمی بالاتر بگذارید عزیزان مس��ئول و دس��ت اندر کار فعالیت های ورزشی، اگر قرار باشد در این 
مملکت هر کسی در هر پست و مقامی در واکنش به هر مسئله ای، پاسخ ساده و پیش پاافتاده و خنده دار »جزء 
وظایف ما نیست« را بیان کند هیچ سنگی روی هیچ سنگی بند نمی ماند، باید به این آقایان محترم گفت: »لطف 
کنید شرح وظایف خودتان را به ما بدهید که دم به ساعت به خاطر هر موضوعی سراغتان نیاییم و مزاحمتان 
نشویم«، اما نه، انگار اگر نگوییم سنگین تریم؛ چرا که می ترسم در جواب این درخواست ما بگویند: »ما وظیفه 
نداریم شرح وظایفمان را به شما بدهیم.« هه، ههه، ههههه، جُکی هستند برای خودشان این بزرگواران، فقط 
مانده ام حیران مگر س��ردار آزمون در قبال آن پریس��ا مجنونی وظیفه ای داشت که برای حضور در مسابقات 
دوچرخه سواری حمایتش کرد؟ اگر وظیفه اش نبود چرا این کار را کرد؟ اگر هم وظیفه اش بود پس کار شما 
چیست؟ حقوقی که دریافت می کنید بابت چه فعالیتی است؟ بماند که به خاطر همین کم کاری ها و وظیفه 
نداشتن ها و بی اهمیت جلوه دادن ها و باری به هر جهت گذراندن ها، چه استعدادهای ناب و شگفت انگیزی در 
این مملکت سوختند و جزغاله شدند و کَکِ کسی هم از این بابت گزیده نشد. همین پریسا مجنونی را در نظر 
بگیرید، فرض کنید سردار آزمون حمایتش نمی کرد، فکر می کنید چه اتفاقی می افتاد؟ اصلا چرا ما بگوییم، خود 
پریسا مجنونی حاضر و ناظر است و در گفتگویی پاسخ این سوال را داده؛ »جا دارد تشکر کنم از جناب آقای 
آزمون بابت حمایتشان که باعث شدند من بتوانم در این مسابقات حاضر بشوم و بتوانم به سکو برسم و مجوز 
مسابقه جهانی را به دست بیاورم. شرایط این رشته طوری است که هزینه ها خیلی خیلی بالاست و اگر ایشان 
نبودند من نمی توانستم در این مسابقه شرکت کنم.« بر هیچکس پوشیده نیست که پریسا مجنونی مشتی نشانه 
خروار است که به کمک سردار آزمون توانسته استعدادهایش را به منصه ی ظهور برساند و این یعنی هزاران 
 هزار پریسا مجنونی دیگر در این سرزمین هستند که هیچ فردی حمایتشان نمی کند و مجبورند توانایی ها و 
 قدرت های ورزش��یِ پنهان خودش��ان را در نطفه خفه کنند، واقعا حیف اس��ت، حیف است به خاطر مسائل 
پیش پا افتاده ای مانند پول ما سرمایه های ارزشمند خودمان را از دست بدهیم و عین خیالمان هم نباشد، یک نکته 
پایانی هم مانده که اگر نگویم غمباد می گیرم، تعداد انگشت شماری از عزیزان مسئول و دست اندرکار هنگامی 
که افرادی مانند فاطمه مریخ، فاطمه خلیلی بهفر و پریس��ا مجنونی به افتخارآفرینی های جهانی دست پیدا 
می کنند بلافاصله به سمت این ورزشکاران می روند و کنارشان می ایستند و با آنها عکس یادگاری می گیرند و در 
مصاحبه های خودشان هم با سری افراشته و سینه ای ستبر می گویند: »بالاخره کاری بود که از دست ما برای 
این بانوان ورزشکار برمی اومد که خدا رو شکر توفیق داشتیم کمکشون کنیم تا این عزیزان بتونن افتخار آفرینی 
کنن، ما از ابتدا می دونستیم که این مدالها رو کسب می کنیم، چون برای این قهرمانی ها و عنوانها خیلی زحمت 
کشیده بودیم و باور داشتیم که بانوان ورزشکار ما می تونن کارهای بزرگ انجام بدن، گاهی وقتا حتی اونا ناامید 
 می شدن و می خواستن از ادامه راه انصراف بدن، اما ما بهشون می گفتیم تو باید ادامه بدی، فکر هیچ چیزی 
رو نکن، همه مشکلات رو ما حل می کنیم، تو فقط به قهرمانی فکر کن و به کسب مدال، بقیه ی کارها با ما، هر 
چند انجام این کارها خیلی سخته، اما تو نگران نباش، برو جلو و فقط به سکو و مدال های ارزشمند فکر کن... 
خدا رو شکر که زحمات همه دوستان و همکاران ما در حوزه ورزش جواب داد و دعای ملت هم برآورده شد و 
این بانوی ایرانی با این حمایت ها تونست مقام بیاره.« به قول کنگر زهتاب در سریال تلویزیونی »در حاشیه« باید 
به این افراد گفت: »باریکِلا، نهِ، باریکِلا....، نهِ، باریکِلا..........، نهِ، واقعا باریکِلا............« دوستان بزرگوار در عکس های 
یادگاری و مصاحبه های خودشان طوری حرف می زنند انگار که تمام کارهای کسب مدال را آنها انجام داده اند و 
بانوی ورزشکار مورد نظرفقط در هنگام دریافت جایزه کمی به خود زحمت داده و روی سکو رفته است، همین 
والسلام، در حالی که همه ما خیلی خوب می دانیم که ماجرا از چه قرار است، می خواهند باور کنیم که آنها هم 
در کسب این مدال ها شریک بوده اند، در حالیکه در هنگامه تلاش و کوشش خستگی ناپذیر بانوان ورزشکار این 
مرز و بوم، آقایان محترم مسئول و دست اندرکار در خواب خوش خرگوشی بودند، بنابراین هیچ افتخاری بابت 

کسب مدال ها و عنوانهای ورزشی نصیب هیچکدام از آنها نشده و نخواهد شد. 

برای بانوان ورزشکاری که افتخارآفرینی هایشان کمتر مورد توجه قرار می گیرد

امپراتوری سَلاطین! 

 تلگرام آگهی های مفقودی

واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶
 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

آگهی فقدان سند مالکیت 
نظر به اینکه محمود نوری احمدآبادی فرزند شعبان با تسلیم دو برگ 
استشهاد محلی مدعی است که سند مالکیت ششدانگ پلاک 1799۶ 
بخش 8 یزد که در دفتر الکترونیک شماره 14002032100100۶250 
به ثبت رس��یده و به علت سهل انگاری مفقود گردیده و نامبرده از این 
اداره تقاضای س��ند مالکیت المثنی را نموده است، لذا به موجب ماده 
120 اصلاحی آئین نامه قانون ثبت اسناد و املاک مراتب طی یک نوبت 
آگهی و به اطلاع عموم رسانیده می شود تا هر کس نسبت به ملک مورد 
آگهی معامله ای کرده و ذیلا ذکر نشده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود می باشد تا 10 روز پس از انتشار این آگهی به ثبت محل مراجعه 
و اعتراض خود را ضمن ارائه اصل س��ند مالکیت یا سند معامله کتبی 
اعلام نماید و در غیر اینصورت پس از گذش��ت مهلت مقرر نس��بت به 
پلاک مزبور سند مالکیت المثنی صادر و به مالک تسلیم خواهد شد. 

ضمنا طی اس��ناد رهنی 17383 مورخ 1399/5/20 و 120۶7 مورخ 
1395/12/5 و 17384 مورخ 1399/05/20 از سوی دفترخانه 79 یزد 

در رهن بانک ملت مدیریت شعب استان یزد در رهن می باشد. 
شماره سری سند 010158 می باشد. 

تاریخ انتشار: 1402/9/12 
م.الف 1147 

سارا صالحی سرپرست واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رودکی 
تهران-14731

آگهی فقدان سند مالکیت 
آقای مهدی عرب کرمانی وکالتاً از جانب مالک خانم زهره سخا بموجب 
وکالتنامه شماره ۲۳0۲۹5  مورخ 1401/0۲/۲5 دفترخانه ۲۶۸ تهران 
طی وارده 140۲۸5۶0104501۹۲1۷ مورخ 140۲/0۶/0۸ با تسلیم 
دو برگ استشهادیه محلی که گواهی امضای شهود آن طی شماره های 
۲۲۷۶5 و ۲۲۷۶۶ مورخ 140۲/0۶/0۸ دفتر اسناد رسمی 11۸۷ تهران 
ثبت گردیده است مدعی است که سند مالکیت مقدار سه دانگ مشاع 
از ششدانگ پلاک ثبتی 10۸۲1۳ فرعی از ۲4۲۶ اصلی مفروز مجزی 
شده از 10۷۹۷0 فرعی از اصلی مذکور واقع در بخش 10 تهران که به 
عنوان / یک دستگاه آپارتمان مسکونی به مساحت 14۳/0۸ متر مربع 
قطعه ۶ تفکیکی واقع در طبقه پنجم که )۶/۸۲( شش متر و هشتاد و 
دو دسیمتر مربع آن پیشرفتگی ، )۳/0۳( سه متر و سه دسیمتر مربع 
آن بالکن و بالکن پیشرفته جنوبی ، است . / بانضمام یک باب انباری 
بمساحت ۲/4۲ مترمربع قطعه دوم تفکیکی واقع در شمالی همکف و 
یک واحد پارکینگ بمساحت 11 مترمربع قطعه سوم تفکیکی واقع در 
جنوبشرقی همکف / بموجب سند انتقال قطعی شماره 1۷۹15 مورخ 
1400/0۳/0۶ دفترخانه 1۲۶0 تهران / ذیل دفتر املاک الکترونیک 
 -  ۲۳۹4۸4 چاپی  شماره  به   1400۲0۳010450101۶۹ بشماره 
۹۹/ج بنام وی ثبت و صادر و تسلیم گردیده است و همزمان تمامت 
ششدانگ مورد ثبت بموجب سند بشماره های 1۹44۲۲ و 1۹44۲۳ 
مورخ 1400/0۹/۲0 دفترخانه 1۲۸ تهران در رهن بانک ملت شعبه 
دکتر فاطمی تهران مستقر گردیده است که حسب مکاتبه با آن بانک 
موافقت   140۲/0۶/۲۶ مورخ  بشماره ۶۳5۹4/1۳5  دریافتی  پاسخ  و 
خود را نسبت به صدور سند المثنی با حفظ حقوق رهنی مذکور اعلام 
بموجب شماره  ثبت  مورد  تمامت ششدانگ  و همچنین  است  نموده 
1401۶۸۹۹005۷۹00۳1۳ مورخ 1401/11/11 شعبه اجرای احکام 
مدنی مجتمع قضائی شهید مدنی تهران بازداشت میباشد که حسب 
مورخ   140۲۶۸۹۹00۳۳0۲۲4۲5 بشماره  پاسخ  وصول  و  مکاتبه 
با حفظ حقوق  المثنی  با صدور سند  را  140۲/0۶/۲۹ موافقت خود 
گردیده  مفقود  جابجائی  بعلت   / است  نموده  اعلام  مرقوم  بازداشتی 
است لذا مراتب باستناد ماده 1۲0  آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت و یا در اختیار 
انتشار  از  داشتن سند مالکیت نزد خود میباشد ظرف مدت 10 روز 
ارائه اصل  این آگهی به این منطقه مراجعه و اعتراض خود را ضمن 
از تنظیم  این صورت پس  بدیهی است در  نماید  اقدام  سند مالکیت 
صورت مجلس اصل سند مالکیت به ارائه کننده مسترد خواهد شد و 
ارائه دادنامه از مراجع ذیصلاح  المثنی سند مالکیت منوط به  صدور 
قضایی خواهد بود و پس از انقضاء مدت مذکور عدم هر گونه اعتراض 
این منطقه نسبت به صدور المثنی سند مالکیت اقدام خواهد نمود.

مجتبی شبانی 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک یزد 

از طرف نجمه زارع زاده مهریزی 

امیرسینا جوادی و تئاتری که صرفا خنده نیست
امیرسینا جوادی کارگردان و بازیگر نمایش در تشریح تازه ترین اثر خود با 
عنوان »یک مرد، یک خوک« گفت: این نمایش را پیش از این ایمان اسدی 
ب��ه نام »جایی در میان خوک ها« روی صحنه ب��رده بود و من از او تقاضا 
ک��ردم تا با تغییر اندک این نمایش ب��ه ویژه در دکور و صحنه در پردیس 
تئاتر شهرزاد روی صحنه ببریم. وی افزود: ماجراهای این نمایش در فضای 
یک خوک دانی رخ خواهد داد و سعی بر این شد تا مخاطب را به دل این 
خوک دانی کش��یده و با خودمان همراه کنیم؛ در این اثر از موسیقی زنده 
توسط یک جوان تک نواز البته آینده دار و جویای نام استفاده شد که روح 
زنده ای به نمایش ما می بخشد. جوادی افزود: »یک مرد، یک خوک« یک 
نمایش کلاسیک درام است و چون همواره من تمایل دارم که مخاطب تا 
انتها با داس��تان همراه باشد این شیوه را انتخاب کردم و می خواهم با این 
اثر به قشر عظیمی از مردم که فکر می کنند تئاتر یعنی صرفا خنده، نشان 
دهم که اینطور نیست. به گزارش ایرنا، کارگردان نمایش »شجاع« عنوان 
کرد: اگر متن نمایش و اجراها خوب باشد، تعداد مخاطبین نیز افزایش پیدا 
خواهد کرد. به شرط آن که خوب تبلیغ شده و دیده شود. اگر اجرا خوب 
باشد مخاطب نیز ارتباط خود را برقرار می کند و شاید نگرشی که از تئاتر 
پیش از این داشته است، کاملا عوض شود و حتی اگر همین نمایش هدف 
خود را به یک نفر رس��انده و تاثیرش را بگذارد بدون شک برد کرده است 

زیرا تبلیغ نمایش توسط همان مخاطب به افراد دیگر بازگو خواهد شد.  

فیلم های کوتاه در خانه هنرمندان
آفت�اب یزد: س��ه فیلم کوتاه  »فالگوش« س��اخته س��وگل ایزدی فرد، 
»س��معک« به کارگردانی حمید یوس��فی و تهیه کنندگی مجید برزگر و 
»لید« س��اخته حمیدرضا بازاری، عصر سه ش��نبه 14 آذر 1402 ساعت 
17:30 در سالن استاد ناصری خانه هنرمندان ایران نمایش داده می شود. 
همچنین پس از نمایش فیلم ها، نشس��ت پرسش و پاسخ با حضور سحر 
عصرآزاد )منتقد( و  سازندگان آثار برگزار می شود. »یک سه شنبه کوتاه« 
عنوان مجموعه برنامه ای است که به نمایش و نشست پرسش و پاسخ با 

سازندگان فیلم های کوتاه اختصاص دارد.
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آفتاب یزد –  ش�هین نجفی کش�ایه: بارداری طبیعی حدود چهل هفته 
طول می کشد و اگر بارداری کمتر از ۳۷ هفته باشد، نوزاد را نارس یا زودرس 
می نامن��د. این هفته های آخر بارداری برای افزایش وزن نوزاد و رش��د کامل 
اندام های حیاتی همانند مغز و ریه بس��یار مهم هستند. به همین دلیل، نوزاد 
نارس ممکن است با مشکلات پزشکی در کوتاه مدت و بلند مدت مواجه شود 
بنابراین این نوزادان نیاز به مراقبت های ویژه ای دارند تا بتوانند سلامتی شان 
ب��ه خطر نیفتد لذا با توجه به اهمی��ت موضوع آفتاب یزد در این باره با دکتر 
مهدی افش��اری، متخصص اطفال و دکتر حمید ش��یخ الاسلامی، متخصص 
اطفال و دکتر اعظم الس��ادات موسوی، متخصص زنان و زایمان گفتگو کرده 

است.
دکتر افش��اری در این باره می گوید: نوزادان نارس زودتر از نوزادان رس��یده و 
کامل به دنیا می آیند. اگر بارداری کمتر از ۳۷ هفته طول بکشد، نوزاد نارس 
خواهد بود اما نوزادان رس��یده ۳۷ تا ۴۲ هفت��ه پس از آخرین قاعدگی مادر 

متولد می شوند. 
وی ادام��ه داد: هفته های نهایی قبل از تولد در رحم مادر برای بالا رفتن وزن 
نوزاد و رش��د کامل اندام های حیاتی مختلف از جمله مغز و ریه بس��یار مهم 
اس��ت. به همین دلیل اس��ت که نوزادان نارس مس��تعد ابتلا به بیماری های 
مختلف اند و باید مدت بیش��تری در بیمارستان بستری شوند. نوزاد نارس به 
عارضه های طولانی مدتی مانند ناتوانایی های یادگیری یا جس��می نیز مبتلا 

می شوند.
ای��ن متخصص اطف��ال بیان ک��رد: ابتلا مادر ب��ه برخی عارضه ه��ا احتمال 
زایم��ان زودرس را افزایش می دهد که عبارتند از دیابت، ناراحتی های قلبی، 

بیماری های کلیوی و  فشار خون بالا. 
وی اظه��ار کرد  عامل هایی که در دوران ب��ارداری احتمال زایمان زودرس را 
افزایش می دهد، عبارت اس��ت از تغذیه نامناس��ب قبل از بارداری و در طول 
بارداری، سیگار کشیدن، مصرف مواد مخدر یا نوشیدن الکل در دوران بارداری، 
عفونت های خاص مانند عفونت های مجاری ادراری و غشاء آمنیوتیک، داشتن 
سابقه زایمان زودرس، ناهنجاری های رحم، ضعیف بودن دهانه رحم و زود باز 
شدن آن و همچنین احتمال زایمان زودرس در سنین کمتر از ۱۷ و بالاتر از 

۳۵ سال بیشتر است.
دکتر افش��اری توضیح داد: زایمان زودرس به این معنا اس��ت که جنین زمان 
کافی برای رشد در رحم و سازگار شدن با زندگی خارج از رحم نداشته است.
این متخصص اطفال تشریح کرد: نشانه های نارس بودن نوزاد عبارت است از 
کوچک بودن نوزاد و سر بزرگی که با این جثه کوچک تناسب ندارد، نوک تیز 
بودن اعضاء بدن، موهایی کرک مانند که بخش اعظم بدن نوزاد را می پوشاند، 
پایین بودن دمای بدن به دلیل کمبود ذخایر چربی در بدن به ویژه بلافاصله 
پس از زایمان در اتاق زایمان، تنفس دش��وار نوزاد، نداشتن واکنش های لازم 

برای مکیدن و بلع که دشواری های تغذیه ای را برای نوزاد به دنبال دارد.
وی ادامه داد: از آنجایی که اندام های داخلی نوزادان نارس کاملًا برای عملکرد 
مستقل آماده نیست، این نوزادان مستعد ابتلا به مشکلات متعددی هستند. 
در کل هر چه نوزاد زودتر از موعد به دنیا بیاید، احتمال بروز عوارض بیش��تر 
خواهد بود. وی مطرح کرد: نوزاد نارس مستعد ابتلا به مشکلات متعددی است 
که عبارتند از زردی، انتروکولیت نکروزان، آپنه، کم خونی، فشار خون پایین، 
سندروم زجر تنفسی، دیسپلازی برونکوپولمونری، عفونت، مجرای شریانی باز 

و رتینوپاتی.
دکتر افشاری گفت: یکی از عارضه های قابل درمان که در ۸۰ درصد از نوزادان 
نارس مش��اهده می ش��ود، زردی اس��ت. بیلی روبین ماده ای است که در اثر 
متلاشی شدن معمول گلبول های قرمز به دست می آید، بالا بودن میزان بیلی 
روبین باعث ابتلا به زردی و یرقان می شود. نوزادان مبتلا به یرقان پوست شان 

و سفیدی چشم هایشان به رنگ زرد درمی آید.
ای��ن متخصص اطفال عن��وان کرد:"انتروکولیت نکروزانیک��ی" از جدی ترین 
بیماری ه��ای روده در می��ان نوزادان نارس اس��ت و زمانی ب��روز می یابد که 
بافت های روده کوچک یا بزرگ آسیب ببیند یا شروع به از بین رفتن کند. در 
نتیجه روده ملتهب یا در موارد نادر سوراخ می شود. در این شرایط روده دیگر 
نمی توان��د مواد زائد را نگه دارد، در نتیجه باکتری ها و مواد زائد از روده عبور 
می کند و وارد جریان خون یا حفره شکم می شود. به این ترتیب نوزاد بسیار 

بیمار می شود و ممکن است دچار عفونتی مرگبار گردد.
وی تصریح کرد:آپنه یکی از عوارض ش��ایع در میان نوزادان نارس اس��ت. در 
طول حمله آپنه تنفس نوزاد قطع می شود، ضربان قلب وی کاهش می یابد و 
پوس��ت اش کبود، مایل به بنفش یا رنگ پریده می شود. آپنه یا وقفه تنفسی 
معمولاً پی آمد رشد ناقص ناحیه هایی از مغز است که تنفس را تحت کنترل 
دارن��د. تقریباً تمام نوزادانی که در هفته س��ی ام یا زودتر متولد می ش��وند، با 
مش��کل وقفه تنفسی روبرو می شوند. حمله های آپنه با بالا رفتن سن کاهش 

می یابد.
دکتر افش��اری خاطرنشان کرد: در خون بسیاری از نوزادان نارس گلبول های 
قرمز کافی برای رساندن اکسیژن به تمام نقاط بدن وجود ندارد. این عارضه که 
با اصطلاح کم خونی یا آنمی از آن یاد می شود، به سادگی با توجه به آزمایش 
خون تش��خیص داده می شود. شدت کم خونی و تعداد گلبول های قرمز تولید 

شده در آزمایش خون مشخص می شود.
این متخصص اطفال می گوید: فشار خون پایین عارضه نسبتاً شایعی است که 
مدت کوتاهی پس از تولد بروز می یابد. از علل پایین بودن فشار خون می توان 
به عفونت، خونریزی، کاهش مایعات بدن یا داروهایی اشاره کرد که مادر قبل 
از زایمان مصرف کرده اس��ت. فش��ار خون پایین با افزایش مصرف مایعات یا 
تجویز دارو درمان می ش��ود. نوزادانی که به دلیل خونریزی فشار خون پایین 

دارند، خون دریافت می کنند.
وی اذعان داش��ت: یکی از شایع ترین مش��کلاتی که بلافاصله پس از تولد در 
نوزادان نارس مشاهده می شود، مشکلات تنفسی است. مشکلات تنفسی در 
نوزادان نارس دلایل بسیاری دارد اما شایع ترین آنها سندرم زجر تنفسی است 
ک��ه در اثر ابتلا به آن ریه های نوزادان نارس به اندازه کافی ماده مهمی به نام 

سورفکتانت تولید نمی کند. 
دکتر افش��اری افزود:س��ورفکتانت انبساط مناسب س��طح داخلی ریه را پس 
از خروج نوزاد از رحم و متولد ش��دن ممکن می کند. خوش��بختانه س��ندرم 
 زجر تنفس��ی قابل درمان است و بس��یاری از نوزادان به خوبی این عارضه را 

پشت سر می گذارند.
این متخصص اطفال یادآور شد: دیسپلازی برونکوپولمونری یا بیماری مزمن 

ریوی یکی از مشکلات شایع ریوی در 
میان نوزادان ن��ارس، به ویژه نوزادان 
با وزن کمتر از یک کیلوگرم اس��ت. 
س��ازوکار دقی��ق این بیم��اری هنوز 
مشخص نیست اما متولد شدن بسیار 
زود نوزاد، سندرم زجر تنفسی شدید، 
عفونت ه��ای قب��ل و بع��د از تولد و 
استفاده درازمدت از ماسک اکسیژن 
ی��ا دس��تگاه تنفس مصنوع��ی برای 
درم��ان بیماری ری��وی باعث ابتلا به 

این بیماری می شود.

< عفون��ت خطر بزرگی برای نوزادان 
نارس است

وی مطرح کرد: عفونت خطر بزرگی 
برای نوزادان نارس است زیرا نوزادان 
ن��ارس به خوبی ن��وزدان دوره کامل 
ب��ا میکروب ه��ای عامل  نمی توانند 
بیماری ه��ای ج��دی مقابل��ه کنند. 
عفونت قب��ل از زایمان، حین زایمان 
یا پ��س از آن از مادر به نوزاد منتقل 
عفونی  احتم��ال  بنابراین  می ش��ود 
ش��دن هر نقطه از ب��دن نوزاد وجود 

دارد. 
دکتر افش��اری افزود: دلیل شس��تن 
مرتب دس��ت در بخش مراقبت های 
وی��ژه ن��وزادان به کاهش رس��اندن 
احتم��ال عفونت اس��ت. عفونت های 
باکتریایی را می توان با آنتی بیوتیک 
درمان کرد و برای درمان عفونت های 
ویروس��ی و قارچی داروهای دیگری 

تجویز می شود.
وی تش��ریح کرد: مجرای ش��ریانی 
قلب، رگی اس��ت که ج��زء مهمی از 
دستگاه گردش خون جنین محسوب 
می ش��ود و بای پس خون از ریه ها را 
ممکن می کند چون اکس��یژن خون 
از م��ادر گرفته می ش��ود و از هوای 
تنفس��ی به دس��ت نمی آید. مجرای 
ش��ریانی قلب در نوزادان دوره کامل 
م��دت کوتاه��ی پس از تولد بس��ته 
می شود، اما در نوزادان نارس معمولاً 
باز است که در چنین شرایطی خون 

اضافی وارد ریه ها می ش��ود و به مشکلات تنفسی و گاهی از کار افتادن قلب 
دامن می زند.

این متخصص اطفال متذکر ش��د: چشم های نوزادان نارس پس از تولد بسیار 
آس��یب پذیر اس��ت. ریتنوپاتی نوزادان نارس، عارضه ای جدی است که در اثر 
رشد غیرعادی عروق خونی چش��م بروز می یابد. حدود ۷ درصد از نوزادان با 
وزن ۱۲۵۰ گرم یا کمتر به ریتنوپاتی مبتلا می شوند. شدت این آسیب متغیر 
است، آسیب دیدگی گاهی خفیف است و کودک باید از عینک استفاده کند 

و گاهی شدید است و منجر به نابینایی نوزاد می شود.
دکتر افش��اری اشاره کرد: پزشکان غالباً سعی می کنند که زایمان را با تجویز 
دارو ب��رای مادر به تاخیر بیندازند و از زایمان زودرس جلوگیری کنند اما اگر 
نتوان از زایمان زودرس جلوگیری کرد یا لازم باشد نوزاد زودتر به دنیا آورده 
ش��ود، پزشک ش��رایط را برای یک زایمان پرخطر آماده می کند. مادر باید به 
بیمارستانی برود که دارای بخش مراقبت های ویژه نوزادان است. به این ترتیب 
اطمینان حاصل می ش��ود که نوزاد بلافاصله پس از تولد مراقبت های لازم را 

دریافت می کند.
این متخصص اطفال اضافه کرد: مراقبت های بیمارستانی در چند روز و چند 
هفته  نخس��ت پس از تول��د نوزاد نارس بر حمایت از رش��د اندام های حیاتی 
متمرکز اس��ت. نوزاد در انکوباتور در دمای کنترل ش��ده نگهداری می ش��ود. 
ضربان قلب، تنفس و میزان اکس��یژن خون نوزاد تحت نظر گرفته می ش��ود. 

هفته ها یا ماه ها طول می کشد تا نوزاد بتواند بدون دستگاه زندگی کند.
وی مطرح کرد: بسیاری از نوزادان نارس چون هنوز هماهنگی لازم را برای بلع 
و مکیدن ندارند، نمی توانند از راه دهان تغذیه کنند. این نوزادان مواد مغذی 
لازم را از راه س��رم ی��ا لوله ای دریافت می کنند ک��ه از راه بینی یا دهان وارد 
شکم می شود. پس از آن که نوزاد به اندازه کافی برای بلع و مکیدن قوی شد، 

می تواند شیر را از شیشه یا سینه مادر بمکد.
دکتر افش��اری ابراز داش��ت: نوزادان نارسی که ریه هایشان به طور کامل رشد 
نکرده اس��ت، اکسیژن دریافت می کنند. برحس��ب توانایی نوزاد برای تنفس 
مستقل، روش های مختلفی برای تحویل اکسیژن به نوزاد به کار برده می شود 
که شامل دستگاه تنفس مصنوعی یا ونتیلاتور، فشار مثبت مداوم بر مجراهای 

عبور هوا و کلاهک اکسیژن است.
این متخصص اطفال گفت: نوزادان نارس معمولاً زمانی از بیمارستان مرخص 
می ش��وند که بتوانند از شیشه یا سینه مادر شیر بمکند، بتوانند بدون کمک 

نفس بکشند و وزن و دمای بدن شان به حد مناسب برسد.

< پیشگیری از زایمان زودرس اصلی ترین روش جلوگیری از 
بروز زجر تنفسی است

در ادامه نیز دکتر ش��یخ الاس��لامی در اینباره خاطرنشان کرد: بارداری کامل 
چهل هفته طول می کشد و جنین در این فرصت به طور کامل رشد می کند. 
اندام های جنین در هفته چهلم معمولاً کاملًا رش��د کرده اس��ت و اگر نوزاد 
زودتر از موعد مقرر متولد شود یعنی نارس باشد، رشد ریه هایش هنوز کامل 

نشده است.
وی ادامه داد: ریه های نوزاد نارس نمی تواند به خوبی عمل کند و از آنجایی که 

داشتن ریه های س��الم برای سلامت 
کلی ب��دن ضروری و حیاتی اس��ت، 

نوزاد نارس با مشکل روبرو می شود.
ای��ن متخص��ص اطفال اش��اره کرد: 
س��ندرم دیسترس تنفسی یا سندرم 
زج��ر تنفس��ی در نوزادان��ی ب��روز 
می یابد که ریه هایش��ان هنوز به طور 
کامل رشد نکرده است. سندرم زجر 
تنفس��ی در اصل پی آمد عدم وجود 
ماده  لغزنده ای به نام سورفاکتانت در 
ریه ها است. این ماده به ریه ها کمک 
می کند تا پر از هوا شوند و کیسه های 
هوا را در حالت باد شده نگه می دارد.

وی ادام��ه داد: س��ورفاکتانت زمانی 
در ریه ه��ا وجود دارد که رش��د آنها 
کامل شده باشد. سندرم زجر تنفسی 
ن��وزادان گاهی از مش��کلات ژنتیکی 
تاثیرگذار بر رشد ریه نشأت می گیرد.

دکتر ش��یخ الاس��لامی عن��وان کرد: 
علائ��م زجر تنفس��ی در اکث��ر موارد 
چند دقیقه پس از تولد بروز می یابد. 
با این حال علائم گاهی تا چند ساعت 

مشاهده نمی شود. 
این متخص��ص اطفال اف��زود: علائم 
سندرم دیسترس تنفسی عبارت است 
از متمایل به آبی بودن رنگ پوست و 
غش��اهای مخاطی، بروز وقفه تنفسی 
کوت��اه )آپن��ه نوزادی(،کاهش خروج 
ادرار، خرخ��ر و ناله کردن نوزاد، پهن 
ش��دن بینی ن��وزاد که نش��ان دهنده 
تلاش نوزاد برای نفس کشیدن است، 
تنفس سریع، تنفس کم  عمق،تنگی 
نفس و خس خس سینه نوزاد هنگام 
تنفس و حرکت های غیرعادی تنفسی 
مانند به عقب کشیده شدن عضله های 

قفسه سینه حین تنفس.
وی متذک��ر ش��د: در اکث��ر م��وارد 
دیسترس تنفس��ی در نوزادانی دیده 
می ش��ود که پی��ش از هفته س��ی و 
هفتم متولد می ش��وند. هر چه رشد 
ریه ها ناقص تر باشد، احتمال بروز این 
مشکل پس از تولد بالاتر خواهد بود. 
این عارضه در نوزادان ترم کامل یعنی 
متولد ش��ده در هفته چهلم بارداری نادر است.دکتر شیخ الاسلامی ادامه داد: 
دیگر عامل های خطر افزایش دهنده ابتلا به سندرم زجر تنفسی عبارت است از 
سابقه ابتلا خواهر یا برادر به سندرم زجر تنفسی،ابتلا مادر به دیابت، سزارین، 
مش��کلات بارداری که جریان خون را در بدن نوزاد کاهش می دهد، بارداری 
چندقلوی��ی  و زایمان س��ریع. این متخصص اطف��ال گفت: متخصص اطفال 
س��ندرم زجر تنفس��ی را معمولاً با بهره گیری از ترکیبی از روش ها تشخیص 
می دهد که عبارتن��د از ظاهر، رنگ و تلاش نوزاد برای تنفس زیرا این علائم 

نشان دهنده نیاز نوزاد به اکسیژن است.
وی افزود: انجام رادیوگرافی از قفس��ه سینه برای دیدن ریه ها، انجام آزمایش 
بررسی گازهای خون )آزمایش برای تعیین اکسیژن، دی اکسید کربن و اسید 
موجود در خون سرخرگی( و الکتروکاردیوگرافی )نوار قلب( نیز برای تشخیص 

عارضه سندرم زجر تنفسی ممکن است نیاز باشد.
دکتر شیخ الاس��لامی مطرح کرد: اگر احتمال زایمان زودرس پیش از هفته 
س��ی و چهارم بارداری وجود داشته باش��د، درمان سندرم دیسترس تنفسی 
قبل از زایمان ش��روع می ش��ود. چن��د روز قبل از زمان احتمال��ی زایمان دو 
تزریق حاوی نوعی داروی کورتیکو استروئیدی در یک روز بر روی مادر انجام 

می شود. داروی کورتیکو استروئیدی رشد ریه های نوزاد را تحریک می کند. 
این متخصص اطفال گفت: درمان س��ندرم زجر تنفس��ی پس از تولد اگر از 
کورتیکو استروئید استفاده نشود یا این دارو در پیشگیری از دیسترس تنفسی 
موثر نباشد، نوزاد به بخش مراقبت از نوزادان منتقل می شود. اگر علائم خفیف 
باش��د، نوزاد فقط به اکسیژن بیشتری نیاز دارد که معمولاً از راه لوله تنفسی 

بینی یا انکوباتور دریافت می کند.
وی اظهار کرد: برای این که رنگ نوزادان مبتلا به سندرم زجر تنفسی صورتی 
بماند، نوزاد به اکس��یژن بیش��تری نیاز خواهد داش��ت که آن را از روش های 
مختلفی دریافت می کند که شامل اکسیژن مکمل )مقدار بیشتر اکسیژن(، با 
قرار دادن هود )کلاهک( پلاستیکی روی قفسه سینه و سر نوزاد و با استفاده 
از کانولای بینی )لوله کوچکی که در بینی قرار داده می شود و اکسیژن را وارد 

بینی می کند.( است.
دکتر شیخ الاسلامی ادامه داد: وقتی لوله تنفسی داخل نای جنین قرار داده 
می ش��ود روش انتوباس��یون یا لوله گذاری نام دارد. استفاده از لوله تنفسی در 
صورتی ضرورت می یابد که نوزاد خودش نتواند به خوبی نفس بکش��د. نوزاد 

از طریق لوله تنفسی به ونتیلاتور متصل می شود، تا تنفسش آسان تر شود.
وی افزود: اگر علائم ش��دیدتر باشد، نوزاد به دستگاه تنفس مصنوعی متصل 
می شود تا دستگاه به تنفس اش کمک کند. این درمان ها غالباً بلافاصله پس از 

تولد در بخش زایمان و قبل از انتقال به بخش نوزادان شروع می شود.
این متخصص اطفال اضافه کرد: در صورت نیاز به دستگاه فشار جریان هوای 
مثبت دائمی، دستگاه مکانیکی تنفسی جریان هوای مداوم یا اکسیژن را وارد 
مجراهای عبور هوا می کند تا گذرگاه های هوای ظریف داخل ریه ها را باز نگه 
دارد.وی متذکر شد: روش جایگزینی سورفاکتانت با سورفاکتانت مصنوعی اگر 
ظرف شش ساعت نخست پس از تولد انجام شود، موثرترین درمان سندرم زجر 
تنفسی خواهد بود. جایگزینی سورفاکتانت شدت سندرم دیسترس تنفسی را 
کاهش می دهد. سورفکتانت گاهی به عنوان درمان پیشگیرانه به نوزادانی داده 

می شود که احتمال بروز دیسترس تنفسی در آنها بسیار بالا است. دکتر شیخ 
الاس��لامی افزود: سورفاکتانت در بقیه موارد روشی نجات دهنده است. دارو به 
صورت پودر با آب اس��تریل مخلوط می ش��ود و از راه لوله تنفس��ی )ET( به 
نوزاد داده می ش��ود. س��ورفاکتانت معمولاً در چند دوز به نوزاد داده می شود. 
این متخصص اطفال اذعان داش��ت: برخی نوزادان مبتلا به زجر تنفسی فقط 
تا چند روز برای تنفس به کمک نیاز دارند، حال آن که بقیه نوزادان بس��یار 
نارس، تا چند هفته یا حتی چند ماه به کمک نیاز دارند. نوزادان نارس غالباً 
به دلیل مشکلات متعدد باید در بیمارستان بستری شوند و پس از رسیدن به 
وضعیت مس��اعد مرخص می شوند. درهر حال مدت زمان بستری شدن نوزاد 

تا حد زیادی به زمان متولد شدن وی و میزان نارس بودن اش بستگی دارد.
وی متذکر شد: پیشگیری از زایمان زودرس اصلی ترین روش جلوگیری از بروز 
زجر تنفسی محسوب می شود اما اگر راهی برای پیشگیری از زایمان زودرس 
وجود نداشته باشد، مادر قبل از زایمان کورتیکواستروئید دریافت می کند. این 
داروها احتمال بروز سندرم دیسترس تنفسی و شدت آن را کاهش می دهد. 

دکتر شیخ الاسلامی ادامه داد: داروهای استروئیدی غالباً در بازه زمانی هفته 
بیس��ت و چهارم تا س��ی و چهارم بارداری به بانوانی داده می شود که احتمال 
دارد زایمان زودرس داش��ته باش��ند. کورتیکواستروئید گاهی در هفته سی و 
هفتم نیز تزریق می شود اما اگر زایمان بسیار سریع یا غیرمنتظره باشد، ممکن 
است فرصتی برای تزریق استروئید پیش نیاید یا داروی تزریق شده زمان برای 
تاثیرگذاری نداشته باش��د.وی عنوان کرد: سندرم دیسترس تنفسی نوزادان 
غالباً دو تا چهار روز پس از تولد تشدید می شود و پس از آن عموماً به تدریج 
بهبود می یابد. برخی نوزادان دچار سندرم زجر تنفسی شدید از دنیا می روند و 
مرگ نوزاد غالباً بین روز دوم تا هفتم رخ می دهد. دکتر شیخ الاسلامی گفت: 
س��ندرم زجر تنفسی به دلیل تحمیل برخی شرایط، عارضه های بلندمدت را 
ایجاد می کند که عبارتند از اکس��یژن بیش از حد، تحمیل فش��ار ش��دید به 
ریه ها،  وخیم تر ش��دن زجر تنفسی به دلیل اینکه التهاب ایجاد شده آسیب 
دیدن مغز یا ریه را در پی دارد و دوره هایی که مغز یا دیگر اندام ها اکس��یژن 

کافی دریافت نمی کند.
 

< زایمان زودرس، در هفته سی و هفتم بارداری اتفاق می افتد
 در ادامه نیز دکتر موسوی در اینباره ابراز داشت: زایمان زودرس، به زایمانی 
اطلاق می ش��ود که کودک س��ه هفته زودتر از زمان تخمین زده شده به دنیا 
می آید. به عبارتی، زایمان زودرس، زایمانی اس��ت که در هفته س��ی و هفتم 
بارداری اتفاق می افتد.وی عنوان ک��رد: نوزادان زودرس، به خصوص آن هایی 
که بس��یار زود به دنیا می آیند با عوارض و مشکلاتی روبرو خواهند بود. حتی 
در برخی موارد، ممکن است نوزادی قبل از هفته بیست و پنجم بارداری نیز 
به دنیا بیاید اما در بیش��تر موارد، زایمان زودرس ما بین هفته سی و چهار تا 
س��ی و ش��ش بارداری اتفاق خواهد افتاد.این متخصص زنان و زایمان مطرح 
کرد: ممکن اس��ت نوزاد نارس علائم خفیف و عوارض بارزی را داش��ته باشد. 
برخی علائم نوزاد نارس عبارت است از داشتن جثه کوچک و بزرگ بودن سر، 
پوشیده شدن بخش وسیعی از بدن با مو، پایین بودن دمای بدن به خصوص 
بلافاصله بعد از تولد و در اتاق عمل، مشکلات تنفسی و عدم واکنش به مکیدن 
و یا بلع که می تواند منجر به مش��کلات تغذیه ای شود.وی متذکر شد: با این 
که علت اصلی زایمان زودرس به طور کامل مشخص نیست، اما برخی عوامل 
موثر عبارتند از داشتن سابقه زایمان زودرس، بارداری چند قلویی، فاصله شش 
ماهه ما بین دو بارداری، بارداری به روش لقاح خارج رحمی، مشکلات مربوط 
ب��ه رحم، دهانه رحم و جفت، برخی عفونت ها، برخی اختلالات مزمن مانند 
فشار خون بالا و دیابت، چاقی و یا لاغری مفرط، استرس های شدید و سقط 
جنین های مکرر.دکتر موسوی اذعان داشت: در هفته های اول زایمان زودرس، 
ش��اهد بروز عوارضی از قبیل مش��کلات تنفسی، مش��کلات قلبی، مشکلات 
مغزی، مش��کلات مربوط به کنترل دمای بدن، مش��کلات مربوط به سیستم 
ایمنی، مشکلات خونی خواهیم بود اما عوارض طولانی مدت این نوع زایمان 
می تواند شامل فلج مغزی، مش��کلات یادگیری، مشکلات بینایی و شنوایی، 

مشکلات رفتاری و یا تاخیر در رشد، مشکلات سلامتی مزمن باشد.
ای��ن متخصص زنان و زایمان گفت: بعد از این که نوزاد نارس به مراقبت های 
ویژه منتقل می شود، یک سری آزمایشات و تست ها انجام خواهد شد. )طیف 
۲۵ ت��ا ۳۷ هفته پره ترم تلقی می ش��ود ام��ا تمامی نوزادان ن��ارس الزاما به 
مراقبت های ویژه منتقل نمی شوند و بر اساس سن، وزن، حال عمومی و علائم 

نوزاد، تصمیم گیری انجام می شود.(
وی مطرح کرد: از جمله آزمایش��ات و تس��ت های لازم در بخش مراقبت های 
ویژه عبارتند از بررس��ی ضربان قلب و تنفس، فش��ار خون نیز به طور مرتب 
کنترل خواهد شد، بررسی میزان مایع ورودی و خروجی و نمونه خونی از نوزاد 
گرفته می شود تا سطح کلسیم، گلوکز و بیلی روبین اندازه گیری شود. سطح 
گلبول های قرمز نیز به منظور بررسی آنمی و یا عفونت اندازه گیری خواهد شد 
و تس��ت اکوکاردیوگرافی و اسکن اولتراسوند نیز برای بررسی دقیق تر قلب و 
مغز نوزاد نارس انجام خواهد ش��د. دکتر موس��وی ابراز داشت: نوزادی که در 
زایمان زودرس به دنیا می آید، به مراقبت های بیشتری نیاز دارد به طور مثال 
نوزاد باید در دس��تگاه نگهداری ش��ود، علائم حیاتی نوزاد مانند فشار خون و 
ضربان قلب باید به طور مرتب بررس��ی ش��وند، تغذیه نوزاد با استفاده از لوله 
داخل وریدی انجام می شود، نوزاد روزانه به مقدار معینی مایعات نیاز دارد که 
این میزان حتما باید تحت کنترل باش��د و گاهی ممکن اس��ت نیاز به تزریق 
خون باشد، به خصوص اگر چندین مرتبه از نوزاد خون گرفته شده باشد.این 
متخصص زنان و زایمان اضافه کرد: معمولا داروهایی به منظور بهبود عملکرد 
طبیعی ریه ها، قلب و یا گردش خون این نوزادان در نظر گرفته می شود. بسته 
به شرایط نوزاد، داروهای مختلفی تجویز خواهند شد که عبارتند از داروهایی 
به منظور درمان س��ندرم تنفسی، آنتی بیوتیک، در صورت وجود عفونت و یا 
ب��الا بودن احتمال بروز عفون��ت و داروهایی به منظور افزایش حجم ادرار.وی 
متذکر شد: در برخی موارد، ممکن است نیاز باشد جهت درمان برخی شرایط 
موجود نوزاد نارس، جراحی انجام شود. که در این خصوص، متخصص زنان و 

زایمان تصمیم گیرنده خواهد بود.
دکتر موس��وی در پایان گفت: زمانی که نوزاد نارس بتواند به راحتی و بدون 
کمک دستگاه تنفس داشته باشد، به دمای بدنی ثابتی برسد، بتواند از سینه 
م��ادر تغذیه کن��د، وزن اضافه کند، عاری از هر گونه عفونتی باش��د می تواند 
ب��ه منزل برگ��ردد اما مراقبت های لازم در منزل نیز ب��ه والدین آموزش داده 

خواهد شد.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی می کند

»نوزادان نارس« و »مراقبت های خاص« ؛ آموزش والدین ضروری است
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دکتر افشاری : عامل هایی که در دوران بارداری احتمال 
از   است  عبارت  می دهد،  افزایش  را  زودرس  زایمان 
 ، بارداری  و در طول  بارداری  از  قبل  نامناسب  تغذیه 
سیگار کشیدن، مصرف مواد مخدر یا نوشیدن الکل در 
دوران بارداری ، عفونت های خاص مانند عفونت های 
مجاری ادراری و غشاء آمنیوتیک ، داشتن سابقه زایمان 
زودرس ، ناهنجاری های رحم ، ضعیف بودن دهانه رحم 
و زود باز شدن آن و همچنین احتمال زایمان زودرس در 

سنین کمتر از ۱۷ و بالاتر از ۳۵ سال بیشتر است

دکتر شیخ  الاسلامی : در اکثر موارد دیسترس تنفسی 
و  سی  هفته  از  پیش  که  می شود  دیده  نوزادانی  در 
ناقص تر  ریه ها  متولد می شوند. هر چه رشد  هفتم 
باشد، احتمال بروز این مشکل پس از تولد بالاتر خواهد 
بود. این عارضه در نوزادان ترم کامل یعنی متولد شده 

در هفته چهلم بارداری نادر است

دکتر موسوی : زمانی که نوزاد نارس  بتواند به راحتی 
و بدون کمک دستگاه تنفس داشته باشد ،  به دمای 
بدنی ثابتی برسد ،  بتواند از سینه مادر تغذیه کند ،  وزن 
اضافه کند ،  عاری از هر گونه عفونتی باشد می تواند 
به منزل برگردد اما مراقبت های لازم در منزل نیز به 

والدین آموزش داده خواهد شد

شواهد نش��ان می دهد زمانی که بازیکنان از سر 
خود برای ضربه زدن به توپ اس��تفاده می کنند، 
خطرناک اس��ت.به گزارش مه��ر، دکتر »مایکل 
لیپتون«، نویس��نده ارش��د این مطالعه می گوید: 
»نگران��ی جهانی در مورد آس��یب مغزی به طور 
کلی وجود دارد و به طور خاص در مورد احتمال 
بالقوه ایجاد اث��رات نامطلوب مغزی درازمدت در 
فوتب��ال وجود دارد. بخش بزرگ��ی از این نگرانی 
مربوط به پتانس��یل تغییرات در بزرگسالی است 
که خطر انحطاط عصبی و زوال عقل را در آینده 

ایج��اد می کند.« بر خلاف س��ایر مطالعاتی که اثرات نامطل��وب را در یک 
مقطع زمانی بررس��ی کرده اند، تیم لیپتون تغییرات مغزی را طی دو س��ال 
بررس��ی کرد.آنها از ۱۴۸ بازیکن آماتور )میانگین سنی: ۲۷ سال( پرسیدند 
ک��ه چقدر بازی می کنند، تمرین می کنند و با س��ر به توپ ضربه می زنند.

یادگیری کلامی و حافظه بازیکنان مورد ارزیابی 
ق��رار گرفت و از هر کدام یک اس��کن تخصصی 
 )DTI( س��ر به نام تصویربرداری تانسور انتشار
 MRI بعمل آم��د. این تکنیک های پیش��رفته
حرکت آب را از طریق بافت مغز دنبال می کند.

در مقایسه با آزمایش های پایه، شرکت کنندگانی 
که بیش از ۱۵۰۰ مورد هِد زدن را طی دو سال 
گزارش کردند، تغیی��رات مغزی قابل توجهی را 
نش��ان دادند.لیپتون گفت: »تحلیل ما نشان داد 
که میزان بالای هِد زدن در طی دوره دو س��اله 
با تغییراتی در ریزس��اختار مغز مش��ابه یافته های دیده شده در آسیب های 
خفیف مغزی مرتبط اس��ت. همچنین این روند با کاهش عملکرد یادگیری 
کلامی همراه بود. این اولین مطالعه ای اس��ت که تغییر س��اختار مغز را در 

درازمدت نشان می دهد که مربوط به ضربه های سر در فوتبال است.«

 ارتباط سر زدن در فوتبال با کاهش عملکرد مغز
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عضو شورای پول و اعتبار گفت: انحلال و ادغام دو موسسه توسعه و نور از گذشته مطرح 
بود و تصمیم جدیدی نبودند. اقدامات این انتقال از گذشــته انجام شــده بود و در هفته 
گذشته اقدام نهایی انجام شد. البته موضوع موسسه توسعه انتقال و ادغام نیست و درباره 

این موسسه تصمیم گزیر گرفته شده و منحل می شود.
غلامرضا مرحبا درباره تعیین تکلیف دو موسســه اعتباری نور و توسعه و انتقادات مطرح 
شده درباره انتقال موسسه نور با ناترازی ۴۰ هزار میلیارد تومانی به بانک ملی اظهار داشت: 
انحلال و ادغام دو موسســه توسعه و نور از گذشته مطرح بود و تصمیم جدیدی نبودند. 
اقدامات این انتقال از گذشته انجام شده بود و در هفته گذشته اقدام نهایی انجام شد. البته 
موضوع موسسه توسعه انتقال و ادغام نیست و درباره این موسسه تصمیم گزیر گرفته شده 

و منحل می شود.
وی درباره تعیین تکلیف و سرنوشــت سپرده های مردمی در تصمیمات انحلال گفت: در 

انحلال تصمیم درباره سپرده های مردمی ساز و کار خاص به خود را دارد. بنابر شرایط یا 
زمان داده می شــود که سپرده های مردمی برداشت شود یا اینکه چند بانک برای انتقال 
 ســپرده ها مشــخص و اعلام می شود و در این باره با بررســی چند فاکتور بانک مرکزی 

تصمیم می گیرد.
عضو شورای پول و اعتبار با اشاره به انتقادات نسبت به ادغام موسسه نور با بانک ملی ادامه 
داد: درســت است که این موسسات زیان ده محسوب می شوند اما دارایی، املاک و اراضی 
خوبی دارند، از سوی دیگر این موسسات به بانک های قدرتمند منتقل می شوند که بتواند 
این موضوعات را حل کنند و خودشان هم با چالش مواجه نشوند. به همین دلیل بانک ملی 
برای ادغام موسســه نور با این بانک انتخاب شد تا با ظرفیتی که در اختیار دارد می تواند 
منافع سپرده گذران را حفظ کند و در فضای سالم بانکی به سپرده گذاران نور هم خدمات 

بانکی ارائه کند.

مرحبا با بیان اینکه بانک ملی با توانی که دارد می تواند موسسه نور را نجات دهد، تاکید کرد: 
موضوع ادغام کار بسیار سختی است و امکان دارد که کوتاه مدت آثار سوئی در بانک ملی 

داشته باشد اما امیدواریم مسئله حل شود و در بلند مدت به نفع سهامداران خواهد بود.
وی افزود: بانک ملی درباره دارایی های موسســه نور تصمیم می گیرد که فروخته شود تا 

بدهی ها را تسویه کنند اما به هرحال این اقدامات یک فرایند زمانبر و پیچیده ای است.
عضو شــورای پول و اعتبار همچنین درباره تصمیم اخذ شده درباره کارکنان موسسه نور 
گفت: موسســه نور کارکنان زیادی ندارد، اطلاع دقیقــی از تعیین تکلیف کارکنان این 
موسسه را ندارم اما طبیعتا وقتی مسئله ادغام مطرح می شود، ادامه فعالیت این کارکنان 

هم مدیریت خواهد شد.
به گزارش ایلنا؛ مرحبا در پاسخ به این سوال که آیا ادغام موسسه اعتباری دیگری در دستور 

کار قرار دارد، تاکید کرد: فعلا موسسه دیگری برای ادغام مطرح نیست.

تقابل اوپک پلاس و کاپ۲۸؛  لحظه حقیقت کجاست؟
ادامه از صفحه اول:

هیچکس برای این کاهش رمزآلود بهای نفت هیچ سخنی نداشت که حیرت و ناباوری به 
هزار زبان در سخن بود. جنگ غزه که در صبحگاه هفتم اکتبر آغاز شد، در نوزدهم اکتبر 
توانســت بهای نفت را تا ۹۲ دلار بالا ببرد که هنوز از فضــای آرام پیش از جنگ در ۲۸ 

سپتامبر ۲ دلار در هر بشکه فاصله داشت.
شــانزدهم نوامبر اما روز سکته نفت بود. در این روز نفت در یک شوک کاهشی با ۴ دلار 
کاهش به ۷۶ دلار در هر بشکه درغلتید. عبدالعزیز بن سلمان، وزیر نفت سعودی چاره ای 
نداشت جز آنکه این سقوط را نه به اصول مبنایی بازار، که به ترفند سفته بازان نسبت دهد.

اما واقعیت این بود که اقتصاد جهانی نشانه هایی از ضعف در خود بروز می داد و در سمت 
عرضه، تعداد بشکه ها از میزان تقاضا پیشی گرفته بود. پالایشگاه های شاندونگ چین هم 
قوری هایشان را به تعمیر یا بهانه به استراحت فرستاده بودند. کشتی های نفت در سواحل 

شاندونگ لنگر انداخته، ملوانان چای در ساحل می نوشیدند.
در این شــرایط هیج چیز نمی توانست به نجات نفت کمک کند آن چنان که گزارش روز 
۱۷ نوامبر فایننشل تایمز توانست به یاری نفت بیاید. در فردای روز سکته نفت، این نشریه 
انگلیسی در گزارشی نوشت ائتلاف اوپک به رهبری عربستان سعودی قصد دارد در نشست 
آینده خود بار دیگر از میزان تولید بکاهد تا ســطح عرضه محدود شود و تقاضا به دنبال 
بشکه های نفت بگردد. این گزارش و شایعه های پس از آن کافی بود تا بار دیگر نفت را در 

کانال ۸۰ دلار در هر بشکه قرار دهد.
از اینجا به بعد، چشــم ها به روز دوشــنبه ۵ آذر دوخته شــد. روزی که قرار بود نشست 
سی وششم اوپک پلاس برگزار شود. اما ناگاه در یکم آذر دبیرخانه اوپک بدون هیچ توضیحی 
اعلام کرد نشست ۳۶ ام با چهار روز تاخیر در ۹ آذر برگزار خواهد شد. این خبر کاهش سه 
دلاری نفت را در پی داشت. از این سو و آن سو این خبر زمزمه می شد که عربستان سعودی 
که خود بار زیادی از میزان کاهش های برنامه ریزی شده و داوطلبانه را بر دوش می کشد، از 

رعایت نشدن سهمیه کاهش از سوی تعدادی از اعضا ناراحت و خشمگین است.
در آســتانه نشست ۳۶م در روز پنجشــنبه ۹ آذر اما بتدریج خبرهایی مبنی بر تصمیم 
عربستان برای کاهش بیشتر، قیمت نفت را در عصر روز پنجشنبه از ۸۴ دلار در هر بشکه 
فراتر برد. نشست ۳۶م اوپک پلاس اما نخواست یا نتوانست تصمیمی بهتر از کاهش های 
روی کاغذ و داوطلبانه بگیرد. تصمیمی که بازار نفت را خوش نیامد و با کاهش ۴ دلاری و 

بازگشت دوباره به ۸۰ دلار واکنشی منفی از خود تشان داد.
در باقیمانده اندک سال ۲۰۲۳ دو اردوگاه انرژی های فسیلی به نماد رهبری اوپک؛ و اردوگاه 
انرژی های تجدیدپذیر با نماد و نمایندگی آژانس بین المللی انرژی، با عریان ترین شیوه ای در 

برابر یکدیگر صف آراستند و موضع گرفتند. تقابلی که در طول تاریخ تاسیس دو سازمان 
سابقه نداشت. تقابلی که نشان از رویارویی عریان نفت و سوخت های فسیلی با انرژی های 
تجدیدپذیر داشت. تقابلی که دو اردوگاه را در یک لحظه حقیقت برای تصمیم و واقع نگری 

قرار می دهد.
نخستین حمله از سوی آژانس بین المللی انرژی به سمت اردوگاه انرژی های فسیلی انجام 
شد. آنجا که رئیس آن، فاتح بیرول در ۲ آذر پشت صفحه تایپ نشست و بیانه ای تند علیه 

نفت و انرژی های فسیلی در آستانه نشست کاپ۲۸ در دبی منتشر ساخت.
او در این بیانیه ابراز داشت: اکنون لحظه حقیقت برای تولیدکنندگان نفت و گاز فرارسیده 
است، این که باید مشخص کنند آیا با تولید بیشتر نفت و گاز در مسیر دامن زدن به بحران 

آب و هوایی هستند.
و یا با کاهش تولید و پیوستن به انرژی های تجدیدپذیر، در سمت کمک به کاهش انتشار 

گازهای گلخانه ای قرار می گیرند.
او در این بیانیه اظهار داشت تقاضای جهانی نفت و گاز تا سال ۲۰۳۰ به اوج می رسد و اگر 
دولت ها به تعهدات اقلیمی خود عمل کنند، تقاضا تا سال ۲۰۵۰ بیش از ۷۵ درصد نسبت 

به سطح کنونی کاهش خواهد یافت.
فاتح بیرول بار دیگر از ۸۰۰ میلیارد دلاری که سالانه در بخش نفت و گاز سرمایه گذاری 
می شود انتقاد کرد و افزود این سرمایه باید از انرژی های فسیلی به سمت انرژی های پاک 
منتقل شود. رئیس آژانس بین المللی انرژی، استراتژی کشورهای تولیدکننده نفت و گاز 
مبنی بر کربن زدایی از این صنعت را خیال پردازانه و توهم خواند و گفت برای رسیدن به 
گرمایش ۱.۵ درجه سانتیگراد هیچ راهی جز کاهش ۷۵درصدی تولید تفت و گاز تا ۲۰۵۰ 
وجود ندارد. او در نهایت گفت تولیدکنتدگان نفت و گاز باید بین همسویی در تشدید بحران 
آب و هوایی و یا تغییر به سمت انرژی های پاک، یکی را برگزینند که این لحظه رویارویی 

با حقیقت است.
اما لحظه حقیقت کجاست؟ لحظه حقیقت آیا همین گونه است که فاتح بیرول آن را تصویر 

می کند یا حقیقت چیز دیگری هم هست که فاتح بیرول به بیان آن نمی پردازد؟
آنچه فاتح بیرول می گوید شاید بخشی از حقیقت باشد، اما همه آن نیست.

هیثم الغیس، دبیرکل اوپک، در بیانیه ۶ آذر خود تعارف های معمول را کنار گذاشــت و 
پاسخ قاطعی به او داد. همچنان که هیثم الغیس گفت، فاتح بیرول به طور مصلحت آمیزی 
مسئله های مهمی مانند امنیت انرژی، دسترس بودن انرژی و مقرون به صرفه بودن انرژی 
را از یاد می برد. او آشکارا صنعت نفت و گاز را به ایجاد بحران آب و هوایی متهم می کند 
و خود را در جایگاهی قرار می دهد که برای آینده صنعت نفت و گاز دستور صادر کند و 

فرمان بدهد.
هیثم الغیــس از اینکه فاتح بیرول بکارگیری فناوری کربن زدایی را یک »توهم« می داند 

بشدت به او انتقاد می کند و می گوید فناوری کربن زدایی از صنعت نفت و گاز بهترین شیوه 
در برخورد با این صنعت در امنیت انرژی آینده جهان است.

دبیرکل اوپک در پاسخ به بیرول می افزاید: حقیقتی که باید گفته شود بسیار ساده و واضح 
است و آن اینکه چالش های پیش روی انرژی بسیار زیاد و پیچیده است و نمی توان آن را به 
یک سوال دو گزینه ای محدود کرد که یا همراه با ما و با انرژی های پاک هستید یا علیه ما 

و در مقابل ما صف آراستید!
امنیت انرژی، دسترسی به انرژی و مقرون به صرفه بودن انرژی سه گزینه مهم و حیاتی 
هستند که باید با کاهش گازهای گلخانه ای همراه و همگام باشند. هرگونه راه حلی که این 

سه گزینه را نادیده بگیرد، محکوم به شکست است.
این سه گزینه مستلزم سرمایه گذاری در تمام انواع انرژی ها، همه فناوری ها و درک نیازهای 
همه مردم جهان است. اینکه فاتح بیرول انگشت اشاره خود را دراز می کند و صنعت نفت و 
گاز را به عنوان متهم اصلی بحران آب و هوایی نشان می دهد، بدون آنکه به آن سه گزینه 

مهم و حیاتی توجه کند، آشکارا زیر پا گذاشتن حقیقت است.
حقیقت دیگری که فاتح بیــرول در انتقال انرژی مصلحت نمی داند آن را در نظر بگیرد، 
نیازهای مهم مواد معدنی برای تغییر خودروهای احتراقی به وســایل نقلیه خورشیدی و 
بادی و برقی است. و آن اینکه به گفته کارشناسان، برای رسیدن به اهداف اقلیمی در حوزه 
وسایل نقلیه تا سال ۲۰۳۰ به ۱۸۰ معدن جدید فلزات کمیاب نیاز است. ۳۰ معدن کبالت، 
۷۰معدن لیتیوم و نیکل و ۸۰ معدن مس مورد نیاز اســت. رسیدن به این معادن تازه به 
۴۵۰میلیارد دلار هزینه نیاز دارد و همان طور که خود آژانس بین المللی انرژی اظهار داشته، 

افتتاح یک معدن جدید به طور متوسط ۱۷ سال زمان نیاز دارد.
حقیقت دیگری که فاتح بیرول به عنوان رئیس آژانس بین المللی انرژی مصلحت نمی داند 
به آن بپردازد، سردرگمی پیشروان انرژی پاک در انتخاب نوع انرژی است. آن ها با توجه به 
معایب و محاسن انواع انرژی هایی که مورد آزمایش و تجربه و آزمون قرار دادند، هنوز به این 
نتیجه نرسیدند که انرژی دارای امنیت، در دسترس بودن و مقرون به صرفه بودن، انرژی 
بادی یا خورشیدی یا کدام گزینه دیگر است؟ هیچ کدام از دو گزینه بادی و خورشیدی سه 
ویژگی مهم و حیاتی را در بر ندارند. هیدروژن سبز نیز آن سه ویژگی حیاتی را در خود ندارد.
پس در انتها و به عنوان رویارویی با حقیقت صاف و خالص باید گفت متهم اصلی بحران 
آب و هوایی صنعت نفت و گاز و راه حل ساده اندیشانه آن حذف زودهنگام و دستوری این 
صنعت نیست بلکه جهان در آینده پر رونق و با رشد اقتصادی پرجهش و افزایش یک و 
نیم میلیاردی جمعیت خود تا سال ۲۰۴۵، به سبدی از انرژی های متنوع اعم از فسیلی با 
ویژگی کربن زدایی شده، و انرژی های بادی، خورشیدی و هیدروژنی و دیگر انواع انرژی های 
در دسترس، پاک، مقرون به صرفه و پایدار نیازمند است. این حقیقتی است که کاپ۲۸، 

آژانس بین المللی انرژی و رئیس آن فاتح بیرول باید روبه روی خود قرار دهند.

7اقتصادی

? اخیــرا در خیابــان درودیان، میدان 
کلانتری تهران، فروشــگاه زنجیره ای... 
افتتاح شــد. پس از خرید از فروشگاه و 
صدور قبض صنــدوق و پرداخت وجه، 
متوجه شــدم مبلغی به عنــوان مالیات 
گرفتند. در حالی که در هیچ فروشــگاه 
زنجیره ای مالیات نمی گیرند. نبود نظارت 
موجب اجحاف به مشــتریان این گونه 

فروشگاه ها می شود. /علی از تهران
پارک  بهداشــتی  ? مقابل ســرویس 
دانشــجوی تهران و در دیــد رهگذران 
ضایعات و میــز و صندلی گذاشــتند. 
جلوه ای زشت و بد منظر به وجود آمده 
اســت. چرا عوامل شــهرداری منطقه 
۱۱ نســبت به جمــع آوری آن ها اقدام 

نمی کند؟ /مجتبی طاهر
? نانوایی ها قیمت پلاستیک نازکی که 
در اختیار مشتریان می گذارند، دو هزار 
تومان از آنان دریافت می کنند. آیا قیمت 
واقعی پلاستیک دو هزار تومان است؟ /

سید مهدی زین الدینی
? حرمــت مهمانــان؛ یــادش به خیر 
سال های نه چندان دور وقتی به مهمانی 
می رفتیم، میزبــان و مهمان با یکدیگر 
ســخن می گفتنــد و صله رحــم بدون 
تلفن همراه انجام می شد. حالا در بیشتر 
مهمانی هــا، به جای گفتگو، ســرگرم 
گوشــی و فضای مجازی و چت کردن با 
دیگران و وقت شــان این گونه می گذرد! 
لطفا با کنار گذاشــتن تلفن همراه برای 
مهمانان ارزش قائل شده و حرمت آنان 

را نگه داریم.
? ســهل انگاری شهرداری منطقه۱۱؛ 
پنجم تیــر درباره رســیدگی و ترمیم 
پیــاده رو واقــع در خیابــان جمهوری 
اسلامی، کوچه نوبهار، کوچه مهر، کوچه 
کلارابــکار، مقابل پلاک ۱۵ در ســتون 
»روی خــط آفتاب«، پیامــی همراه با 
تصویر ارســالی چاپ شد. اما با گذشت 
پنج ماه، هنوز عوامل شــهرداری ناحیه 
ســه، منطقه یازده تهران نسبت ترمیم 
پیــاده رو، کاری انجام نــداده اند. علت 
سهل انگاری و بی توجهی به این موضوع 

چیست؟ /سجاد دلیری فشتمی
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

فعلا موسسه اعتباری دیگری ادغام نمی شود

موسسه»توسعه« منحل می شود نه ادغام

اگهى فقدان سند مالكيت المثنى 
سند مالکیت عرصه و اعیان دو دانگ مشاع از ششدانگ یک دستگاه اپارتمان مسکونی قطعه سوم تفکیکی به مساحت 202/25 
از  به پلاک 2۶5 فرعی  واقع در طبقه سوم  بالکن و مقدار ۶.22 متر مربع آن گلدانیها است  ان  متر مربع مقدار ۴.۱۸ متر مربع 
33۱0 اصلی مفروز و مجزی شده از ۶۶ فرعی از اصلی مذکور واقع در بخش ۱۱ تهران بانضمام انباری قطعه ۶ به مساحت 3.۶۴ 
متر مربع واقع در زیرزمین ،اول بانضمام پارکینگ قطعه 5 به مساحت ۱0.۸ واقع در طبقه همکف با قدرالسهم از عرصه و سایر 
 ۱۴۴۹3۱ چاپی  بشماره  اصلی  مالکیت  سند  موضوع  آن  اجرایی  نامه  ایین  و  آپارتمانها  تملک  قانون  طبق  مشترکات  و  مشاعات 
الکترونیکی ۱3۹۴2030۱02۶00002۱ که در صفحه 5۸0 دفتر املاک جلد ۹۴۷ ذیل شماره  با شماره دفتر  سری ج سال ۹3 
ذیلان طی  و  رسیده  امضای شهود  به  که  استشهادیه  برگ  دو  ارائه  با  نامبرده  است.  گردیده  ثبت  توتونچی  فریده  بنام   2۶522۱
به  مالکیت  اصل سند  که  است  مدعی  است  گردیده  گواهی  تهران  دفترخانه ۱۴۱۷  مورخ ۱۴02/0۸/۱۱  و ۴۱۱۱  شماره ۴۱0۸ 
 ۱20 ماده  اجرای  در  مراتب  دارد.  را  نظر  مورد  ملک  مالکیت  سند  المثنی  صدور  تقاضای  و  گردیده  مفقود  احتیاطی  بی  علت 
به  نسبت  معامله  انجام  مدعی  حقوقی  یا  حقیقی  از  اعم  اشخاصی  یا  شخص  چنانچه  تا  اگهی  نوبت  یک  ثبت  قانون  نامه  ایین 
و  مراجعه  اداره  این  به  اگهی  انتشار  تاریخ  از  روز  ده  ظرف  دارند  اختیار  در  را  مالکیت  سند  اصل  یا  و  میباشند  نظر  مورد  ملک 
سند  اصل  صورتمجلس  تنظیم  از  پس  صورت  این  در  است  بدیهی  نمایند  اعلام  مالکیت  سند  اصل  ارائه  ضمن  را  خود  اعتراض 
قضائی خواهد  ذیصلاح  مراجع  از  دادنامه  ارائه  به  منوط  مالکیت  المثنی سند  و صدور  کننده مسترد خواهد شد  ارائه  به  مالکیت 
بود و پس از انقضای مدت مذکور و عدم هرگونه اعتراض این واحد ثبتی نسبت به صدور المثنی سند مالکیت اقدام خواهد نمود.

 محمد امين امين کریمى جو رئيس حوزه ثبت ملک قلهک تهران-14725

آگهى فقدان سند مالكيت 
نظر به اینکه اقای داود صالحی جشوقانی )مالک( اصالتاً ضمن ارائه دو برگ استشهادیه مصدق به شماره ترتیب ۷53۸5 و ۷53۸۶ تاریخ ۱۴02/۹/۴ 
تنظیمی دفتر اسناد رسمی 3۶۶ تهران منضم به درخواست وارده شماره 02۹۱3۸ - ۱۴02/۹/۴ با اعلام اینکه به علت جابه جایی ، اصل سند 
مالکیت تک )برگی مقدار یک ممیز پنج دهم دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان سند مالکیت یک قطعه زمین با بنای احداثی به پلاک 
ثبتی ۱5۸۴۷ فرعی از ۴۶ اصلی، مفروز و مجزا شده از ۱20۷ فرعی از اصلی مذکور، قطعه 2 واقع در بخش ۱۱ تهران به مساحت ۴۴0 متر مربع 
اصلی بشماره چاپی ۱۷۹۹0۶ سری د سال ۹۷ با شماره دفتر الکترونیکی ۱3۹۸2030۱02۶0۱۴۹2۸ بنام داود صالحی جشوقانی مفقود شده 
است و از این اداره تقاضای صدور المثنی آنرا نموده است؛ لذا بدینوسیله وفق ماده ۱20 آیین نامه قانون ثبت مورخه ۸0/۱۱/۸ مراتب یک نوبت 
آگهی تا چنانچه شخص و یا اشخاص اعم از حقیقی یا حقوقی مدعی انجام معامله نسبت به ملک موردنظر میباشند که بدان اشاره نشده واصل 
سند مالکیت یا سند معامله را در اختیار دارند؛ ظرف ده روز از تاریخ انتشار آگهی به این اداره مراجعه وضمن اعلام اعتراض اصل اسناد مالکیت 
و یا سند معامله را ارائه ورسید دریافت نمایند در غیر اینصورت پس از سپری شدن مهلت مقرر المثنی سند مالکیت صادر و تسلیم خواهد گردید.

محمد امين امين کریمى جو رئيس حوزه ثبت ملک قلهک تهران-14732
آگهى فقدان سند مالكيت 

آقای محمدرضا محمد دوست طی وکالتنامه شماره 5۹353 مورخ ۱۴02/0۷/25 دفتر ۱3۸۴ تهران از طرف مهدی نصرالهی )مالک( با تسلیم دو برگ استشهادیه محلی 
مصدق که تحت شماره ۱2۱5۷۱ و ۱2۱5۷0 مورخ ۱۴02/0۷/25 دفترخانه 22۷ تهران و برگ درخواست وارده بشماره ۱۶۹۹3 مورخ ۱۴02/0۸/0۱ مدعی فقدان سند 
مالکیت ششدانگ یکدستگاه آپارتمان واقع در سمت جنوبی طبقه دوم بمساحت ۹۶.2۱ متر مربع که مقدار ۱.۱3 متر مربع آن بالکن است قطعه ۴ تفکیکی به پلاک ۴2۹0۹۱ 
فرعی از 23۹5- اصلی مفروز از پلاک 5۷۴۶۶ فرعی از اصلی در بخش ۱0 تهران بانضمام یکواحد پارکینگ قطعه ۱ به مساحت ۱0.۹۹ متر مربع واقع در طبقه همکف سمت 
شمالغربی و یکباب انباری قطعه ۱0 بمساحت 2.5۷ متر مربع سمت غربی زیرزمین یک ذیل ثبت دفتر الکترونیکی ۱3۹۹2030۱0۸00۱۸002 بنام مهدی نصرالهی ثبت 
سند به چاپی ۴5۸۱2۹ صادر گردیده است و برابر گواهی دفتر املاک مورد ثبت برابر سند 0۸2۶ ۴ مورخ ۹۹/۱0/0۸ دفتر ۹۱0 تهران در رهن بانک پاسارگاد قرار گرفته 
که بانک مزبور بموجب نامه شماره 355/ ص 02/۱05۱ مورخ ۱۴02/۸/20 موافقت خود را اعلام نموده است. سپس بعلت )جابجایی ) سند مالکیت خود را مفقود نموده و 
درخواست صدور سند مالکیت المثنی نموده است. لذا مراتب باستناد ماده ۱20 آئین نامه قانون ثبت فقط در یک نوبت در یک روزنامه کثیر الانتشار )همین روزنامه آگهی می 
شود تا چنانچه کسی ادعای انجام معامله نسبت به ملک مذکور و یا وجود اسناد مالکیت آن نزد خود را داشته باشد از تاریخ انتشار این اگهی ظرف مهلت ۱0 روز اعتراض خود 
را به انضمام اصل سند مالکیت به این اداره ارائه نماید تا مورد رسیدگی قرار گیرد اصل سند مالکیت پس از ملاحظه به ارائه دهنده اعاده خواهد شد و به اعتراض بدون ارائه 
اصل سند مالکیت ترتیب اثر داده نخواهد شد. در صورت عدم وصول واخواهی ظرف مهلت مقرر قانونی، المثنی سند مالکیت پلاک مرقوم صادر متقاضی تسلیم خواهد شد.

کمال شاکری سرپرست واحد ثبتى حوزه ثبت ملک شهرآرا تهران-14733

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت 
هیات   ۱402/۷/۱۷ مورخ   ۱402۶0۳0۱0۷۸002۵۵۸ شماره 
ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
آباد  یافت  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد 
طاهری  عباس  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  تهران 
یک  در ششدانگ  آوج  از  صادره   ۵ شناسنامه  بشماره  رضا  اله  فرزند 
با بنای احداثی در آن به مساحت ۵4/9۳ متر مربع در  قطعه زمین 
از  شده  مجزی  و  مفروز  اصلی   2 از  فرعی   2۳۸9 پلاک  از  قسمتی 
خریداری  تهران   ۱2 بخش  در  واقع  اصلی   2 از  فرعی   ۱۶2۷ پلاک 
لذا  است  گردیده  پاک طینت محرز  تاج  ملک  خانم  مالک رسمی  از 
آگهی  روز   ۱۵ فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  و عدم وصول 

تاریخ انتشار نوبت اول :۱402/09/۱2
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱402/09/2۷
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت 
شماره ۱402۶0۳0۱0۷۸002۵۶0 مورخ ۱402/۷/۱۷ هیات موضوع 
فاقد سند  و ساختمانهای  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون 
تهران  آباد  یافت  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی 
آقای علی حاجی نصیری فرزند  مالکانه بلامعارض متقاضی  تصرفات 
یک  ششدانگ  در  تاکستان  از  صادره   ۷۸ شناسنامه  بشماره  عباس 
با بنای احداثی در آن به مساحت ۶۸/۵0 متر مربع در  قطعه زمین 
از  شده  مجزی  و  مفروز  اصلی   2 از  فرعی   2۳۸9 پلاک  از  قسمتی 
خریداری  تهران   ۱2 بخش  در  واقع  اصلی   2 از  فرعی   ۱۶2۷ پلاک 
از مالک رسمی خانم ملک تاج پاک طینت محرز گردیده است. لذا 
آگهی  روز   ۱۵ فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
شد. خواهد  صادر  مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول  عدم 

تاریخ انتشار نوبت اول :۱402/09/۱2
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱402/09/2۷
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آگهی فقدان سند مالکیت 
برگ  دو  ارائه  ضمن  اصالتاً  )مالک(  گمار  صدیقه  خانم  اینکه  نظربه 
مورخ   ۱۱29۷ و   ۱۱29۶ ترتیب  شماره  به  مصدق  استشهادیه 
۱402/۸/۳0 تنظیمی دفتر اسناد رسمی ۷۵۷ تهران منضم به درخواست 
علت سهل  به  اینکه  اعلام  با   ۱402/۸/۳0 - وارده شماره 02۶2۸۶۱ 
انگاری ، اصل سند مالکیت)تک برگی سه دانگ مشاع از شش دانگ 
تفکیکی   ۷ قطعه  مربع  متر   ۱0۱/0۵ مساحت  به  آپارتمان  یکدستگاه 
بشماره پلاک ثبتی ۱۶۵۸۸ فرعی از ۳۵ اصلی واقع در بخش ۱۱ تهران 
انباری قطعه ۱0 که سند مالکیت اصلی  بانضمام پارکینگ قطعه ۳ و 
الکترونیکی  دفتر  با شماره  بشماره چاپی 02992۶ سری ج سال 9۶ 
۱۳9۷20۳0۱02۶0۱۱092 بنام خانم صدیقه گمار ثبت گردیده است 
و برابر اسناد اسناد رهنی 20۵۱۸۶ 9۷/2/۳۱- دفترخانه 2 تهران در 
رهن بانک مسکن قرار گرفته است و ۵9۸4۷ - 9۷/۱2/2۵ دفترخانه 
۱۷۵ تهران در رهن شرکت بیمه آسیا مفقود شده است و از این اداره 
تقاضای صدور المثنی آنرا نموده است؛ لذا بدینوسیله وفق ماده ۱20 
آیین نامه قانون ثبت مورخه ۸0/۱۱/۸ مراتب یک نوبت آگهی تا چنانچه 
شخص و یا اشخاص اعم از حقیقی یا حقوقی مدعی انجام معامله نسبت 
به ملک مورد نظر میباشند که بدان اشاره نشده واصل سند مالکیت یا 
سند معامله را در اختیار دارند؛ ظرف ده روز از تاریخ انتشار آگهی به 
یا سند  و  مالکیت  اسناد  اعتراض اصل  اعلام  اداره مراجعه وضمن  این 
معامله را ارائه و رسید دریافت نمایند در غیر اینصورت پس از سپری 
المثنی سند مالکیت صادر و تسلیم خواهد گردید. شدن مهلت مقرر 

محمد امین کریمی جو رئیس حوزه ثبت ملک قلهک 
تهران-14726

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت 
شماره ۱402۶0۳0۱0۷۸002۵۵9 مورخ ۱402/۷/۱۷ هیات موضوع 
فاقد سند  و ساختمانهای  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون 
تهران  آباد  یافت  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی 
فرزند  گلمحمدی  رشید  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات 
ششدانگ  در  آباد  بستان  از  صادره   4۵۱ شناسنامه  بشماره  قدرت 
یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۵۵/۸9 متر مربع 
از  شده  مجزی  و  مفروز  اصلی  از  فرعی  پلاک 2۳۸9  از  قسمتی  در 
پلاک ۱۶2۷ فرعی از 2 اصلی واقع در بخش ۱2 تهران خریداری از 
مالک ملک تاج پاک طینت محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی 
داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت  به صدور سند  نسبت  اشخاص  که 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
یک  مدت  ظرف  ،رسید  اخذ  از  پس  و  تسلیم  اداره  این  به  را  خود 
قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست  ،اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه 
و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم 
شد. خواهد  صادر  مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول  عدم 

تاریخ انتشار نوبت اول :۱402/09/۱2
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱402/09/2۷
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کشف هزاران سکه 
و چند شمشیر باستانی

کاوشگران در آلمان از کشف هزاران سکه قرون 
وسطایی به همراه هفت شمشیر عصر برنز خبر 
دادند. به گزارش ایسنا به نقل از لایوساینس، 
گروهــی از مرمتگران داوطلب موفق شــدند 
مجموعــه ای از آثار تاریخی چندهزار ســاله، 
از جمله هفت شمشــیر و هزاران سکه نقره، 
جواهر و ســفال را شناسایی کنند. کاوشگران 
این اشــیاء را سال گذشــته در سه موقعیت 
جغرافیایــی متفاوت در آلمان کشــف کرده 
بودند. نخستین اکتشاف در نزدیکی »میرو«، 
شهری واقع در شــمال آلمان صورت گرفت. 
در جریان این کاوش تکه های هفت شمشــیر 
۳۰۰۰ســاله متعلق به عصر برنز کشــف شد. 
باستان شناسان معتقدند این سلاح ها به عنوان 
پیشــکش در این مکان قرار داده شــده اند و 
گذر زمان باعث شکســته شــدن آن ها شده 
است. با این حال، باستان شناسان موفق شدند 
تکه های این شمشــیرها را به یکدیگر متصل 
کنند. مرمتگران همچنین حدود ۶۰۰۰ سکه 
نقره قرون وســطایی را در »روگن«، جزیره ای 
آلمانی واقع در ۲۰۰ کیلومتری »میرو« کشف 
کردند. بیشتر این سکه ها درون یک ظرف قرار 
داده شده بودند، اما تعداد قابل توجهی نیز در 
خاک پراکنده شده بودند. با اینکه بیشتر این 
ســکه ها در آلمان غربی ضرب شده بودند، اما 
باستان شناســان به این نکته توجه کردند که 
حدود ۱۰ درصد از آن ها از انگلستان، دانمارک 
و مجارستان وارد شده بودند. سومین اکتشاف 
نیز در »مولن«، شهری در شمال آلمان صورت 
گرفت. در جریان این کاوش یک ظرف شامل 
۱۷۰۰ سکه، یک گردنبند ساخته شده از طلا، 
مروارید، سنگ کریستال و مُهره های کوارتز و 

چند انگشتر کشف شد.

آفتاب یزد - گروه شــبکه: آتش بس هفته 
گذشته میان حماس - اســرائیل، امکان آزادی 
اســیران و زندانیــان نــزد دو طرف و ارســال 
کمک های فوری به منطقه محاصره شده غزه را 
فراهم کرد. آتش بس از روز جمعه ۳ آذر شــروع 
و روز پنجشــنبه ۹ آذر ماه به پایان رسید. حال 
ارتش اسرائیل روز شنبه برای دومین روز متوالی 
از زمان پایان آتش بس با حماس، بمباران شدید 
غزه را ازسرگرفته است و وزارت بهداشت در غزه 
از کشته شــدن حدود ۲۰۰ نفر در حملات روز 
جمعه اســرائیل به این منطقه خبر داده است. از 
سوی دیگر آویچای آدرایی، سخنگوی عرب زبان 
ارتش اســرائیل نقشه هایی را در شبکه اجتماعی 
ایکس )توییتر سابق( منتشر کرده است که نشان 
می دهد فلسطینی ها چه بخش هایی از غزه را باید 

ترک کنند و به کجا باید فرار کنند. آویچای آدرایی با اســتفاده از 
نقشه های متعددی که به زبان عربی تشریح شده اند، به مردم ساکن 
در چندین محله از جمله جبالیا و شجاعیه گفته است که به مناطق 
مختلف از جمله شهر غزه بروند. بر اساس این نقشه ها، فلسطینیان 
ساکن جنوب غزه، از جمله محله بنی سهیله در نزدیکی خان یونس، 
باید به پناهگاه هایی در رفح در مرز با مصر )یکی از چندین بخش 

جنوبی نوار غزه که اســرائیل از زمان پایان آتش بس در روز جمعه 
بمباران کرده اســت( بروند. همچنین منابعی در ارتش اســرائیل 
گفتند که تهاجم زمینی به نوار غزه در روزهای آینده به شــیوه ای 
هوشمندانه و غافلگیرکننده از سر گرفته می شود. خبرنگار الجزیره 
گزارش داد در حملات شــبانه صهیونیست ها به شرق خان یونس 
و جبالیا کمربندهای آتش ایجاد شــد. قایق های جنگی اســرائیل 

نیز غرب شــهر دیر البلح در مرکز غزه و ساحل 
خان یونــس را گلوله باران کردند. به گفته منابع 
المیادین، تانک های اسرائیلی نیز مناطق شرقی 
را همزمــان با حملات هوایی هــدف قرار دادند. 
کمربند آتش در محله الفیاض تا مناطق شــمال 

شرقی شهرک القراره در خان یونس ایجاد شد.
اما کمیســر حقوق بشر سازمان ملل از سرگیری 
جنگ در غزه را »فاجعه بــار« توصیف کرد و از 
همه طرف ها و کشورهای دارای نفوذ خواست تا 
تلاش های خود را برای تضمین آتش بس مضاعف 
کنند. ولکر ترک، کمیسر عالی حقوق بشر سازمان 
ملــل در بیانیه ای گفت: وضعیت غــزه »فراتر از 
بحران« اســت. تعداد زیادی از فلسطینی ها در 
معرض خطر کشته شدن یا »آوارگی اجباری به 
بخش هایی از غزه هســتند که به شدت شلوغ و 
غیربهداشتی می باشد.« وی گفت: اظهارات اخیر رهبران سیاسی و 
نظامی اســرائیل که نشان می دهد آن ها در حال برنامه ریزی برای 
گسترش و تشدید تهاجم نظامی هستند بسیار نگران کننده است. 
ترک به همه طرف های درگیر »تعهدشــان برای اجازه و تســهیل 
ارسال سریع و بدون مانع کمک های بشردوستانه برای غیرنظامیان 

نیازمند در سراسر غزه« را یادآوری کرد.

آفتاب یزد - گروه شــبکه: بــاز آلودگی 
هوا شــدت گرفــت و مــدارس تعطیل و 
ماموریت هــای اورژانــس را افزایش داد. 
وضعیــت هوای تهران دوباره قرمز شــده 
و نفس بســیاری در کلانشهرهای مختلف 
ازجمله تهران به شــماره درآمده اســت، 
بازهم جولان ذرات معلق در هوای پایتخت 
که کســی آن را گردن نمی گیرد را شاهد 
است  سال  چندین  هوا  آلودگی  هســتیم. 
از شهرهای  ناخوانده بســیاری  که مهمان 
کشور شده و ســالانه مرگ و میر زیادی را 
به همراه دارد. خودروهای غیر اســتاندارد، 
موتورسیکلت های از رده خارج، کارخانه های 
آلاینده، بنزین و ســوخت های فسیلی و... 
یا وارونگی هوا در  اینورژن  به دست  دست 
آلودگی هوا در  تا  پاییز داده اســت  فصل 

ایران ســومین علت مرگ و میر باشد. مسئولان وزارت 
بهداشت هر ســال آمار ۲۰ هزار مرگ منتسب به آلودگی 
هوا را تکرار می کنند. ۲۰ هزار نفر یک عدد نیست. اسم و 
هویت است هر کدام یک شهروند و عضو یک خانواده اند. 
پدر، مادر، پســر یا دختر کسی است. به گفته بسیاری از 
کارشناسان خسارت های آلودگی هوا در دنیا فقط به علت 
از کارافتادگی افــراد از ۱۴۴ میلیارد دلار فراتر رفته و در 
ایران ســالانه حدود ۸.۲ میلیارد دلار به کشور خسارت 
می زند که ۸۰۰ میلیون دلار آن در بخش بهداشت و درمان 
اســت. ۱۲.۶ درصد مرگ های زودرس در ایران به علت 
آلودگی هواست که بیشتر آن در ۲۷ کلانشهر مثل تهران 
رخ می دهد. تهران در سال جاری تهران از ابتدای سال ۹ 
روز هوای پــاک، ۱۷۹ روز هوای قابل قبول، ۶۱ روز هوای 
ناسالم برای گروه های حساس جامعه و ۷ روز هوای ناسالم 
برای همه افراد داشــته اســت. قانون هوای پاک سال ها 
است تصویب شــده ولی اجرای آن هیچ وقت به صورت 
کامل اجرا نشــده است. برخی آن را در اولویت نمی دانند 
و برخی می گویند بودجه کفایت نمی کند. ســوده نجفی، 
عضو شورای شــهر تهران می گوید؛ شهروندان بدانند که 
یکی از دلایل آلودگی هوای شهر تهران در ۶ ماه دوم سال 
مازوت ســوزی و موارد اینگونه است، موضوعی که بارها 
توسط مســئولان مربوطه تکذیب شده و مورد تأیید قرار 
نگرفته است. علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست هفته گذشته در مورد آلودگی هوا گفت: ما هم از 
آلودگی هوا خسته شده ایم و رویمان نمی شود در موردش 
با مردم صحبت کنیم. وی افزود: فرزندان و خانواده ما هم 
در همین شهر زندگی می کنند. تخصیص نیافتنِ اعتبارات 
کافی علت اجرا نشدن احکام قانون هوای پاک است. باید 
دستگاه ها را مکلف کنیم که اتفاق های خوبی برای کنترل 
آلودگی هوا بیفتد و کاری در عمل انجام شــود و این قدر 

برای مردم کلمات تکراری نگوییم.

< منشاء آلودگی این روزهای تهران و کلانشهرها چیست؟
اما داریــوش گل علیزاده رئیس مرکز ملــی هوا و تغییر 
اقلیم ســازمان حفاظت محیط زیست در گفت وگو با مهر 
درباره موضوع آلودگی هوا اظهار داشــت: متاسفانه خانم 
سوده نجفی عضو شــورای شهر تهران اطلاعات به روزی 
در مورد قضیه موضوع مازوت ســوزی نداشــته است. 
براساس بررســی هایی که سازمان حفاظت محیط زیست 
انجام گرفته نه تنها در تهــران بلکه در اصفهان، اراک و 
کرج هم مازوت ســوزی توسط نیروگاه ها نداشته ایم. وی 
افزود: مشــکل آلودگی هوا مانند سال های گذشته منابع 
متحرک و ساکن اســت نیروگاه ها مازوت سوزی ندارند 
افزوده می شود  به تعداد خودروهای فرسوده  ولی سالانه 
و ســن خودروهای فرسوده قبلی هم افزایش یافته است. 
گل علیزاده ادامه داد همچنین فقط طی ســال گذشته 
یک میلیون خودروی نوشــماره به وســایل نقلیه کشور 
افزوده شــده ولی فقط ۲۰ هزار و ۸۰۰ خودروی فرسوده 

از رده خارج شده است. وی با اشــاره به اینکه در کلان 
شهرها وضعیت سوخت متناسب با یورو ۴ و یورو ۵ است 
گفت: وقتی وارونگی دما ایجاد شود آلاینده های حداقلی 
 هم به دلیل اینکــه امکان تخلیه هوای آلوده وجود ندارد 

انباشت می شود.

< تحریم ها باعث شده نتوانیم زیرساخت ها را به روز کنیم
رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط 
زیســت با اشــاره به اینکه راهکار برون رفت از معضل 
آلودگی هوا اجرای کامل قانون هوای پاک اســت، گفت: 
متاسفانه بسیاری از مفاد قانونی طی دو دهه گذشته اجرا 
نشده است. توسعه حمل و نقل عمومی مدیریت سوخت و 
اصلاح مصرف سوخت از جمله مسائلی است که باید مورد 
توجه قرار گیرد متأسفانه تحریم ها باعث شده که فناوری 
در زمینه مقابله با آلودگی هوا به روزرســانی نشــود و 
وضعیت خودروها و نیروگاه ها بهبود یابد. وی بیان داشت: 
توســعه ناوگان حمل و نقل عمومی، توسعه نیروگاه های 
تجدیدپذیر خارج کردن، خروج خودروهای فرسوده سه 

راهکار بهبود وضعیت هوا خواهد بود.

< انتقاد از حرف های متناقض در خصوص مازوت سوزی
در این میان عضو فراکسیون محیط زیست مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه آمارها در طی سال های اخیر خبر 
از رشد تولید میزان دی اکسید گوگرد حاصل از سوخت 
مازوت را می دهد، گفت: در میانه متهمانی همچون بنزین 
آلوده و خودروهــای بی کیفیت و در نهایت مصرف گرایی 
شهروندان مازوت سوزی به فکر کسی هم خطور نمی کند، 
حتی به اندازه یک اپسیلن! معین الدین سعیدی در گفتگو 
با خانه ملت در مورد نقش مازوت سوزی در آلودگی هوای 
کلانشــهرها، گفت: دومینوی آلودگی هوا در شــهرهای 
بــزرگ به ویژه در فصول ســرد ســال تبدیل به کلاف 
سردرگمی شده که با اصطلاحاتی همچون پدیده وارونگی 
هوا مسئله را گنگ و مبهم کرده است، در میانه متهمانی 
همچون بنزین آلوده و خودروهای بی کیفیت و در نهایت 
مصرف گرایی شهروندان مازوت سوزی به فکر کسی هم 
خطور نمی کند، آن هم بــا اطلاعاتی که از وزارتخانه های 
مختلف در اختیار عموم رســانه ها قــرار می دهند و با 
تیترهای ریز و درشــت اعلام می کنند مازوت ســوزی 
نداریم حتی به اندازه یک اپســیلن! چرا که مستندی در 
 خصوص مصرف این آلاینده در تهران و یا سایر کلانشهرها 

ارائه نمی شود.

< مازوت سوزی به دلیل بدهی دولت
نماینده مردم چابهار، نیکشهر، کنارک وقصرقند در مجلس 
با اشاره به بدهی سنگین وزارت نیرو به نیروگاه ها، افزود: 
نیــروگاه داران بخش خصوصی در  به  نیرو  بدهی وزارت 
سال های اخیر موجب شده، سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در زمینه تولید برق جذابیت خود را از دســت بدهد و با 

کاهش چشــمگیری مواجه شود، در بخش 
تا کوچک حتی  بزرگ گرفته  نوع  از  صنایع 
هتل ها و مراکز تجاری به دلیل کاهش بخش 
و  تقلیل هزینه ها  بــه  اقدام  درآمدی خود 
تعدیل نیرو کرده و یا شروع به مازوت سوزی 
زیست  محیط  فراکســیون  عضو  کرده اند. 
مجلس شورای اسلامی با انتقاد از بی توجهی 
سازمان ها و وزارتخانه های مرتبط به اجرای 
قانون هوای پاک، یادآور شــد: طبق قانون 
هوای پاک تا ســال ۱۴۰۳ باید گوگرد ناشی 
از مصــرف مازوت به حداقــل میزان خود 
می رســد و نیروگاه ها ملزم به نصب فیلتر 
دستگاه های  تهیه  برای  ســرمایه گذاری  و 
کنترل کننــده میزان تولیــدات آلاینده ها 

بودند.

< دوگانگی اعتبارات بودجه ای در مازوت سوزی
نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه آمارها طی 
سال های اخیر خبر از رشد تولید میزان دی اکسید گوگرد 
حاصل از ســوخت مازوت را می دهد، گفت: در دهه های 
اصفهان  اراک،  تهران،  در کلانشــهرهایی همچون  اخیر 
و.... شاهد رشــد آلاینده هایی همچون گوگرد بودیم که 
نشات گرفته از مازوت سوزی اســت، از طرفی در فصل 
بودجه بندی اعتبارات کلانی برای حل معضل آلودگی هوا 
اختصاص داده می شــود که بخشی از آن باید در راستای 

ممانعت از مازوت سوزی هزینه می شد.

< معادله نامبهم مازوت سوزی
اشاره  با  یازدهم  عضو کمیسیون کشــاورزی در مجلس 
به صحبت های رئیس ســازمان محیط زیست، تاکید کرد: 
ســلاجقه رئیس ســازمان حفاظت از محیط زیست در 
گفتگویی تاکید می کند »نمی توانم قول بدهم در زمستان 
مازوت سوزی نداشته باشیم« در صورتی که در سال های 
اخیر تاکنون، مسئله مازوت  سوزی به عنوان یکی از علل 
آلودگی مضاعف هوای تهران مطرح شــد، اما صحت این 
موضوع مشخص نیســت. برخی مسئولان حوزه سلامت 
این موضوع را تایید و برخی مدیران حوزه محیط زیست 
مازوت سوزی در تهران را رد می کنند. این نماینده مردم 
در مجلــس یازدهم با تاکید بر اینکه مازوت ســوزی به 
عنوان اتفاقی تکراری جلوه داده می شود، تصریح کرد: در 
تابستان با قطع مکرر برق روبرو بودیم که خساراتی به بار 
آورد و افت فشار ناشی از گاز را در زمستان با کمبود منابع 
گازی تجربه کردیم که همین اتفاقات بی تردید مســیری 
برای مازوت سوزی برای کشوری که سرشار از انرژی است 

را رقم زد.

< مازوت سوزی در تهران نداریم
اما معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست با بیان اینکه اطراف تهران مازوت سوزی نداریم، 
از برنامه ریزی جهــت راه اندازی تصفیه خانه صنایع برای 
رفع بوی نامطبوع اطراف فرودگاه امــام خمینی )ره( تا 
پایان دولت ســیزدهم خبر داد. علی سلاجقه در گفتگو 
با ایرنا درباره مازوت ســوزی در اطــراف تهران و اثر آن 
بر آلودگی هوای پایتخت در فصول ســرد سال گفت: در 
موضوع مازوت ســوزی نیروگاه ها بیشتر جنبه روانی آن 
برای مردم مطرح بــوده زیرا که هنوز درصد نقش مازوت 
در جو و آلایندگی تاکنون مشــخص نشده است. معاون 
رئیس جمهور تاکید کرد: البته مازوت سوزی در نخستین 
فرصت در دســتور کار قرار گرفت ولی تاکنون شواهدی 
دال بر مازوت ســوزی در تهران نداریم. رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیست درهرحال خاطرنشان کرد که ممکن 
مانند  برخی دستگاههای ذی ربط  است در شرایط سخت 
شورای عالی امنیت ملی دستورات خاصی صادر کنند اما 

در حال حاضر در اطراف تهران مازوت سوزی نداریم.

مازوت سوزی به دلیل نداری!
همچنان اخبار ضد و نقیض در مورد مازوت سوزی وجود دارد اما روز گذشته برخی نمایندگان مجلس با تایید مازوت سوزی خبر دادند که 

دلیل آن بدهکاری سنگین دولت به نیروگاه ها است

ادعای یک زن ۷۵ ساله:
۵۰ سال است که 

فقط با آب و نوشابه زنده ام
یک زن ویتنامی ۷۵ســاله ادعا می کند که در 
طول ۵۰ سال گذشته هیچ گونه غذای جامدی 
نخورده و فقط با مصرف آب و نوشــیدنی های 
گازدار شیرین زنده مانده است. به گزارش عصر 
ایران، خانم بوی تهی لوی، اهل روســتای لوک 
نینه استان کوانگ بینه ویتنام است و نسبت به 
سنش از نظر جسمانی در وضعیت خوبی قرار 
دارد. همین مسئله موجب شگفت انگیزتر شدن 
رژیم غذایی او شــده است. این زن مسن اصرار 
دارد که نیم قرن اســت که فقط با مصرف آب 
و نوشــیدنی های گازدار زندگــی می کند و در 
ایــن مدت، هرگز تمایلی به اســتفاده از غذا و 
خوراکی های جامد نداشــته است. همه چیز از 
سال ۱۹۶۳ شروع شد. خانم بوی تهی لوی، به 
همراه زنان دیگر در حال بالا رفتن از کوه برای 
کمک به ســربازان زخمی جنگ بود که حین 
صعود مورد اصابت صاعقه قرار گرفت و بی هوش 
شــد. این زن از صاعقه جان ســالم به در برد، 
ولی هرگز مثل قبل نشد. او چند روز پس از به 
هوش آمدن چیزی نمی خورد؛ به همین دلیل، 
دوستانش برای جلوگیری از ضعف و بی حالی به 
او آب قند می دادند. چند سال پس از حادثه رعد 
و برق، خانم بوی تهی لوی به دلیل اصرار خانواده 
و دوستانش برخی از غذاهای جامد و به خصوص 
میوه ها را مصرف می کرد، ولی واقعاً هیچ نیازی 
به خوردن چنین غذاهایی احساس نمی کرد. در 
سال ۱۹۷۰، او برای همیشه از خوردن غذاهای 
جامد دســت برداشت و برای زنده ماندن صرفاً 
از آب و نوشــیدنی های گازدار استفاده می کرد. 
یخچال او همیشــه پــر از بطری هــای آب و 
نوشابه های شیرین است. این زن ۷۵ساله ادعا 
می کنــد که بوی غذا موجب ایجاد حالت تهوع 
در او می شــود. او در طی این ســال ها همیشه 
بــرای فرزندانش غذا می پخت، ولی هرگز از آن 
غذاها نمی خورد. اکنون کــه فرزندانش بزرگ 
شــده و از خانه رفته اند، گرد و غبار روی همه 
وسایل آشپزخانه او نشسته است. جالب است که 
او به دلیل رژیم غذایی عجیبش هرگز نتوانست 
به فرزندانش شیر بدهد و مجبور بود برای این 
کار از دیگــران کمک بگیرد. پزشــکان توصیه 
می کنند که استفاده از یک رژیم غذایی متعادل، 
برای حفظ سلامت انسان ضروری است؛ اما به 
نظر می رسد رژیم متکی به آب و نوشیدنی های 
شیرین خانم بوی تهی لوی برای سالم و پر انرژی 
نگه داشتن او کافی بوده است. به گفته پزشکان 
دپارتمان تغذیه بیمارستان دوستی ویتنام-کوبای 
شهر دونگ هوی، مصرف نوشیدنی های شیرین 
می تواند انرژی مورد نیاز بدن را در مواقع ضروری 
تامین و به بهبود عملکرد سیستم گوارش بدن 
کمک کند. بااین حال، همه متخصصان تأکید 
می کنند که مصرف بی رویه نوشیدنی های گازدار 
برای ســلامتی انسان مضر است و موجب بروز 
مشکلاتی نظیر چاقی، دیابت، فشار خون بالا و 
بیماری های قلبی و عروقی می شود. مورد خانم 
بوی تهی لوی در ویتنام وایرال شده است. لازم به 
ذکر است که در این کشور، افراد زیادی ادعاهای 
عجیب مشابه این خانم را مطرح کرده اند و این 
کار در آنجا رایج و متداول است. به عنوان مثال، 
اوایل امسال مطلبی را درباره تای نگوک، کشاورز 
۸۰ ســاله ای نوشته شد که مدعی بود به مدت 
۶۰ سال نخوابیده است. بااین حال، فقط نزدیکان 
و شــاهدها این ادعاها را تأیید می کنند و هنوز 
این موارد به طور علمی و رسمی مورد تأیید قرار 

نگرفته است.

صید خرچنگی که 
دو رنگ و دو جنسیت دارد

صیادان ایالت مین در شــمال شرقی آمریکا در 
ناحیه نیوانگلند، خرچنگی شکار کرده اند که دو 
ویژگــی جالب دارد. این خرچنگ دو رنگ و دو 
جنسیت دارد. »جیکوب نولز«، یکی از کاربران 
شــبکه های اجتماعی، تصویر خرچنگی را که 
دوســت صیادش به او داده بود، در اینترنت با 
دیگران به اشــتراک گذاشت. نیمی از بدن این 
خرچنگ آبی و نیم دیگر آن قرمز و نصف بدن 
این خرچنگ نــر و نصف ماده بــود. جیکوب 
و دوســتش، اســم این خرچنگ را به افتخار 
دیوید بویی، یکی از چهره های پیشــتاز صنعت 
موسیقی که چشــم های دو رنگ داشت )یکی 
از چشــم هایش بر اثر ضربه، صدمه دیده بود(، 
بویی سخت پوست گذاشــتند. »جردن بیکر«، 
زیست شناســی از نیوانگلنــد می گوید، »از هر 
۵۰میلیون خرچنگ، یکی از آن ها دو رنگ متولد 
می شــود. در واقع جنین خرچنگ هنگام رشد 
دچار جهش یا تغییراتی می شود که در نهایت به 
خرچنگ های دو رنگ با ویژگی های آندروژینی 
)دارای دو ویژگــی زنانگــی و مردانگی( تبدیل 
می شــود. به گزارش خبرآنلاین، در حال حاضر 
این بویی سخت پوست، در قفسی که در آب های 

اقیانوس درست شده است، نگهداری می شود.

 

 دیالوگ 

رویا )هدیه تهرانی(: »اونی که گفته زن و شوهر 
بعد یه مدت میشــن شــکل هم دیگه، یا آدم 

شوخی بوده یا بی شعور.«
کاغذ بی خط/ ناصر تقوایی
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دلت به وصلِ گل ای بلبل صبا خوش باد حافظ نامه 
که در چمن همه گلبانگ عاشقانه توست

تفســیر: وزیر کار گفتند: اطلاعات اقتصادی مردم تجمیع می شود. 
حافظ به طنز و کنایــه می گوید این ایده هــا آدم را یاد گلبانگ و 

نغمه های عاشقانه بلبلان می اندازند!
با توجه به اینکه رئیس انجمن دفاتر مسافرتی 
فارس گفته اســت: یک سفر استانی برای هر 
خانواده ۶۰ میلیون تومان هزینه دارد، به این 

موضوع از یک بعد دیگر می پردازیم:
اگر هزینه ها چنین اســت پیشنهاد می شود 
رئیس دولت و مسئولین هم سفر استانی نروند 
تا هزینه تراشیده نشود. با دور کاری سفر استانی 
کنند! یعنی بازدید مجازی از اســتان ها کنند. 
منتهــی از آدمهای معتمد خود در اســتان ها 
استفاده کنند شکر خدا آدم معتمد کم ندارند. 
آن ها گزارش دهند و مســائل و گرفتاری های 
اســتان ها را به صورت شفاف و بی غل و غش 
برای مســئولین بیان کنند. یعنی اگر جایی 
اوضاع درام و خراب است گزارش کذب ندهند 
مثلا نگویند: همه چیز عالیست مردم در کمال 
رضایت زندگی می کنند. مردم از مســئولین 
راضی انــد! به جای این حرف ها حقیقت را به 
مسئولین بگویند حتی اگر تلخ باشد. چون خبر 
داریم واقعا دولتمردان از اینکه گزارش خلاف 
واقع در مورد وضعیت مــردم به آن ها بدهند 
ناراحت می شوند خیلی غصه می خورند. چون 

اینان بخاطر مردم خواب و خوراک ندارند!
همــکار ما جنــاب روایتچــی درروایت طنز 
تاریخــی در این زمینه نقــل می کند: روزی 
میرزا تقی خان امیر کبیر قصد داشت سفری 
به یکی از شــهرها بکند اما محاسبه کرد دید 
خیلی هزینه می شــود لذا از این سفر استانی 
منصرف شــد و پیکی به آن شهر فرستاد و از 
مسئولین شهر خواست که گزارشی از اوضاع 
امور به وی بدهند. یک مســئولی برای وی در 
نامه ای نوشت: میزار تقی خان و قبله عالم به 
ســلامت باد، همه امور به نیک پیش می رود 
خاطر همایونی راحت باشد و مکدر مباد! میرزا 
این نامه را خواند تعجب کرد چون پیام هایی از 
بعضی رعیت به وی فرستاده بودند و گلایه ها 
داشــتند. لذا پیکی دیگر نزد یکــی دیگر از 
مسئولین شهر فرستاد. مسئول دیگر که اهل 
مجیز گویی نبود و آدم شجاعی بود در گزارش 
و نامه ای نوشت: اوضاع شهر هیچ خوب نیست 
رعیــت آب و نان کافی هم در ســفره ندارند. 
قبله عالم به ســلامت باد اما حال رعیت با این 
وضع رو به وخامت اســت. حتی در آخر نامه 
هم این شــعر را می نویســد: »بگو به سلطان 

صاحب قران - بر زندگی ما زده باد خزان«!
نتیجه اخلاقی این روایت هم که مشخص است 

یعنی باید حقیقت اوضاع مردم را گفت!

خبرچین

دولتمردان خواب 
و خوراک ندارند!

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

حملات وحشیانه اسرائیل به غزه بعد از آتش بس
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 گزارش 

 حمل و نقل 

 شهرداری 

آموزش و پرورش 

 مکث 

»توهمِ گنج یابی« تیر خلاص 
را به پل ۳۰۰ ساله بابل زد

پل تاریخی محمد حس��ن خان که زیر ضرب 
خودرو های س��بک و سنگین زخمی و حتی 
بخش��ی از طاق آن فرو ریخته اس��ت، این بار 
جراحت کلنگ توهم گنج س��وداگران بر بدنه 
این پلُ، تیر خلاصی بر نماد تاریخی شهر بابل 
را رقم زد.به گزارش ایرنا، در ۲ ماه اخیر حدود 
۲۰ نفر از س��وداگران گنج در بابل دس��تگیر 
شدند و این بار همدس��تان این متخلفان در 
یک اقدام بهُت آور بر سازه پل تاریخی محمد 
حسن خان بابل حمله ور شده و با کَنده کاری 
قس��متی از بخش جنوبی این نماد تاریخی را 
تخری��ب کرده و یک گود در س��ازه پل ایجاد 
ش��د. این پل تاریخی در چند سال اخیر زیر 
ضرب خودرو های سبک و سنگین قرار گرفته 
و شکاف های متعدد در سازه پل ایجاد شد تا 
جایی که در حدود ۴۰ روز گذش��ته بخش��ی 
از طاق ای��ن بنای تاریخی هم فرو ریخت، اما 
این بار خنجری دردآور دیگری بر پیکر نیمه 
جان این بنای فاخر تاریخی در بابل فرود آمد.
در زم��ان حاضر مرمت بخش ه��ای تخریب 
ش��ده این بنای تاریخی ضرورت مهم و فوری 
اس��ت و به طور جدی باید در دستور کار قرار 
گیرند. از سوی دیگر متولیان میراث فرهنگی 
کمب��ود اعتبار را دلیل اصلی تاخیر در مرمت 
قس��مت های ف��رو ریخته پل محمد حس��ن 
خان اعلام کردند. اینک مرمت این بنا چشم 
انتظار اعتبارات ملی است که در صورت تامین 
بودجه مرمت آن آغاز خواهد شد و مسئولان 
میراثی بر این باور هستند که شورای اسلامی 
و شهرداری بابل می تواند در این بخش کمک 
کار باشد و برای نجات نماد تاریخی شهر خود 
اهتمام جدی تری داش��ته باشند. در سیلاب 
هف��ت آذر ماه جاری که پ��ل تاریخی محمد 
حس��ن خان نمای بسیار زیبایی گرفته بود تا 
آنجا که حج��م آبی که در زیر پل عبور کرده 
بود در نیم قرن اخیر بی سابقه جلوه کرد تعداد 
زیادی از شهروندان برای دریافت عکس و فیلم 
خود را به محدوده این بنای تاریخی رساندند 
ت��ا تصاویر مان��دگاری را در تاریخ ثبت کنند.
شهروندان که از قسمت های مختلف پل فیلم 
و عکس می گرفتند به یک باره شاهد صحنه 
شوک آوری شدند که بخشی از سازه پل کنده 
شده و گودالی را حفر شده بود. این شهروندان 
به س��رعت عک��س و فیلم این گ��ودال را در 
ش��بکه های اجتماعی به اش��تراک گذاشتند. 
شکوه خروش و غرش بابلرود در زیر پل محمد 
حسن خان که می توانست لحظه های شاد را 
ب��رای آن ها به ارمغان بیاورد به یکباره نگاه به 
این گودال آب س��ردی بر گرمی شور و شوق 
ش��هروندان ش��د.در این پیوند معاون میراث 
فرهنگی، گردشگری صنایع دستی مازندران 
ب��ه خبرنگار ایرنا گفت: برای مرمت زخم های 
که بر پیکر پل تاریخی محمد حسن خان بابل 
وارد شد، نیازمند اعتبار ملی هستیم. محسن 
باس��تانی با ذکر این مطلب که در حال حاضر 
اعتبار استانی در حدی نیست که مرمت این 
بنای تاریخی را انجام دهیم، بیان داش��ت: با 
جذب اعتبار ملی که پیگیر آن هستیم مرمت 
بخش های تخریب شده پل انجام خواهد شد. 
وی با بیان این که از ظرفیت شهرس��تان بابل 
هم برای مرمت این بنای تاریخی باید استفاده 
کرد، بیان داشت: انتظار ما آن است که شورای 
اسلامی ش��هر و شهرداری بابل هم در مرمت 
این بنای تاریخی کمک کار باش��ند. این مقام 
مسئول تصریح کرد: پل تاریخی محمد حسن 
خان نماد تاریخی شهرستان بابل است و این 
شهرس��تان هم باید در حفظ و نگهداری آن 
کمک کار باش��د. پل محمد حسن خان که از 
گذش��ته های دور ش��هر بابل را به جنوب این 
شهرس��تان در بخش بندپی ش��رقی، بندپی 
غربی و گتاب متصل می کرد و در یک مقطعی 
از تاری��خ عبور احش��ام از روی این پل انجام 
می ش��د، میراث فرهنگی با قرار دادن نماد از 
تندی��س کوچ دامداران بر روی این پل فضای 
خاصی را ایجاد کرده که احتمال فروپاشی این 
بنای تاریخی و پایان خاطره بازی روستانشینان 
جنوب بابل با این بنا ه��ر روز برنگرانی آن ها 
می افزاید. تاریخ نویس��ان هزینه س��اخت این 
پل را که تا سال ۱۳۴۳ تنها راه ارتباطی بابل 
به بندپی، آمل، تهران و روس��تا های جنوب و 
جنوب غربی شهرس��تان بود، ۱۲ هزار تومان 
ذکر کرده اند. پل محمدحس��ن خان با ۱۴۰ 
متر طول و ۶ متر عرض، دارای ۶ چش��مه یا 
طاق اصلی و ۲ چش��مه فرعی است و ارتفاع 
آن از بس��تر رودخانه ۱۱ متر است. این پل به 
سبک پل های دوران صفوی و در اواخر دوران 
افش��اریه ساخته شده اس��ت و از ویژگی های 
مهم آن استفاده از سفیده تخم مرغ و ساروج 
در س��اختش است. پل تاریخی محمد حسن 
خان قاجار یک بار در زمان پهلوی اول ترمیم 
شد و در تاریخ ۲۲ اردیبهشت ۱۳۵۶ با شماره 
ثبت ۱۴۱۴ به عن��وان یکی از آثار ملی ایران 
ثبت ش��د. این پل ۳۰۰ ساله حدود نیم قرن 
پیش با ثبت نامش در فهرس��ت آثار ملی به 
شماره ۱۴۱۴ به سن بازنشستگی رسیده بود، 
ولی به علت نبود پل جایگزین مناسب زیر بار 
ترافیک باقی ماند. عبور و مرور ماشین بر روی 
پل محمدحس��ن خان پس از بهره برداری از 
پل س��ومی با همین نام در جوار آن در سال 

گذشته ممنوع شد.

نماینده مردم تهران در مجلس:
نرخ گذاری تاکسی های اینترنتی 
به مدیریت شهری واگذار شود

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
گف��ت: م��ا در مجلس ب��ا س��پردن نرخ گذاری 
تاکس��ی های اینترنتی به مدیریت شهری کاملًا 
موافقیم. ب��ه گزارش ایلنا، اقبال ش��اکری ادامه 
داد: اینکه می گویند تاکسی های اینترنتی مجوز 
رادیوی��ی می گیرن��د و نیازی ب��ه ورود مدیریت 
 ش��هری ندارد، اظهار نظر درس��تی نیست و ما 
با آن موافق نیستیم؛ لذا برای ساماندهی وضعیت، 
نظارت بر این تاکسی ها حتماً باید ذیل مدیریت 
ش��هری قرار بگیرد و نرخ گذاری آن باید توسط 
ش��ورای ش��هر انجام شود. ش��اکری با تأکید بر 
حمایت مجلس از این اقدام، یادآور شد: واگذاری 
نرخ گذاری تاکسی های اینترنتی به شوراها، نیازی 
به قانون مجل��س ندارد و مصوبه هیئت دولت و 
هیئت وزی��ران در این خصوص کفایت می کند. 
عضو کمیس��یون عمران ش��ورای ش��هر تهران 
همچنی��ن در پایان تصریح کرد: ش��ورای عالی 
ترافیک مرجع بس��یار خوبی است که می تواند 
موض��وع نرخ گ��ذاری تاکس��ی های اینترنتی را 

حل وفصل کند.

بازدید میدانی
 و رفع سدمعبر در منطقه۱۶

آفت�اب یزد: روزهای گذش��ته با تدبیر مهندس 
سالاری پور؛ شهردار منطقه۱۶ تهران، توسط علی 
زیاری رئیس س��اماندهی منطقه و شهردار ناحیه 
چه��ار به همراه عوامل نی��روی انتظامی با حضور 
سرزده و بازدید میدانی، گشت و کنترل، نسبت به 
رفع سد معبر و طرح ساماندهی در میدان شوش، 
بازار بلورفروش��ان و محور صابونیان؛ ناحیه چهار 
منطقه ۱۶ اجرا شد و این طرح استقبال کاسبان 
را به همراه داش��ت. زیاری رئیس اداره ساماندهی 
منطقه ۱۶ گفت: " انشاءالله این گونه طرح ها در بقیه 
نواحی به ویژه بازار دوم نازی آباد، اجرا خواهد شد."

وزیر آموزش و پرورش خبر داد
تغییر سقف سنی

 ورود به دانشگاه فرهنگیان
وزیر آموزش و پرورش اعلام کرد که با جلب نظر 
اعضای ستاد تعلیم و تربیت شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، قرار بر این ش��د که س��قف سنی ورود 
 به دانش��گاه فرهنگیان دو سال بیش��تر شود و از 
این رو همه داوطلبان زیر ۲۴ س��ال علاقمند به 
رشته معلمی می توانند در فرصت باقی مانده در 
کنکور اختصاص��ی "تربیت معلم" ثبت نام کنند.  
به گزارش ایس��نا، رضامراد صحرای��ی اظهارکرد: 
در کنکور امس��ال و دو س��ال گذش��ته، ۲۴ سال 
حداکثر س��ن ورود ب��ه دانش��گاه فرهنگیان بود 
 درحالی که این سقف سنی در مصوبه شورای عالی 
آم��وزش و پرورش ۲۲ س��ال اس��ت. وی با بیان 
اینکه در س��تاد تعلیم و تربیت نیز ۲۲ سال سن 
به عنوان سقف سنی ورود به دانشگاه فرهنگیان و 
تربیت دبیر شهید رجایی تصویب شده است، ادامه 
داد: از این رو در دفترچه کنکور ۱۴۰۳ نیز س��ن 
۲۲ سال به عنوان س��قف سنی ورود به دانشگاه 
فرهنگیان و تربیت دبیر شهید رجایی قید شد و 
همین سن به سازمان سنجش اعلام شده است. 
وزی��ر آموزش و پرورش در عین حال توضیح داد: 
بعد از تماس های مکرر داوطلبان عزیز و کس��انی 
که علاقمند به رش��ته ش��ریف معلمی هستند، 
 طی دو روز گذش��ته گفتگوهایی با دبیر محترم 
شورای عالی انقلاب فرهنگی و دیگر افراد مرتبط 
با س��تاد تربیت داشتیم. اجمالا به نظر می آید که 
موافقت دوستان جذب ش��ده است تا در کنکور 
پی��ش رو همانند کنکور پیش��ین عمل کنیم و 
اعمال سقف سنی ۲۲ سال برای ورود به دانشگاه 

فرهنگیان از کنکور سال ۱۴۰۴ اجرا شود.

غیرقابل سکونت شدن ایران 
در ۴۰ سال آینده!

رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
گفت: باید قدر ظرفیت های کشور را بشناسیم؛ 
کش��وری که ما در آن زندگی می کنیم و عده ای 
می گویند ایران در ۴۰ سال دیگر قابلیت سکونت 
ن��دارد، دارای ۸ هزار و ۴۰۰ گونه گیاهی اس��ت 
که بومی خود ماس��ت. ظرفی��ت بارندگی ۲۵۰ 
میلی لیتر س��الانه دارد و ۴۰۰ مت��ر مکعب در 
سال بارندگی داریم. همچنین ایران ۱۱ اقلیم از 
۱۳ اقلیم دنیا را دارد.به گزارش ایلنا، عباس��علی 
نوبخت گف��ت: ای��ران زمین، درخت��ی بود که 
به واس��طه خون شهدا آبیاری ش��د و هرچقدر 
بیگان��گان بخواهن��د این درخ��ت را قطع کنند 
جوانه هایی می زند و درخت انقلاب هرگز از بین 
نخواه��د رفت. جوانان امروز، هیئت آینده دولت 
و مجلس را تش��کیل می دهند، س��ران سه قوه 
خواهند بود و برای سرس��بزی، قوت و پایداری 
ایران مهم هس��تند. نوبخت اظه��ار کرد: طرح 
مردمی کاش��ت یک میلیارد درخت که شهریور 
گذشته کلید خورد و اسفند سال قبل نیز رهبری 
فرمودند هر ایرانی س��ه درخت بکارد و ما هم در 
این راستا در وزارت جهاد کشاورزی؛ در معاونت 
بیش از ۳۰۰ میلیون درخت، در معاونت باغبانی 
۶۲ میلیون، در آبخیزداری ۲۴۸ میلیون و ۶۰۰ هزار 
درخت کاش��تیم. نوبخت اضافه ک��رد: باید قدر 
ظرفیت های کش��ور را بشناسیم؛ کشوری که ما 
 در آن زندگی می کنیم و عده ای می گویند ایران

  ۴۰ س��ال دیگر قابلیت س��کونت ندارد، دارای 
۸ هزار و ۴۰۰ گونه گیاهی است که بومی خود 
ماست. ظرفیت بارندگی ۲۵۰ میلی لیتر سالانه 

دارد و ۴۰۰ متر مکعب در سال بارندگی داریم.

9 اجتماعی

رضوان حکیم زاده معاون سابق آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش، 
مردمی سازی آموزش و پرورش را اسم مستعار خصوصی سازی می داند. 
او در گفت وگو با ایلنا ضمن ابراز نگرانی از کالا انگاش��ته شدن آموزش 
و سیاست  غلط جداسازی دانش آموزان در نظام آموزشی کشور، تبعات 
تنوع بخش��ی م��دارس را م��ورد ارزیابی قرار می ده��د و وجود چنین 
سیاست هایی را آغازگر شکاف طبقاتی عنوان می کند.این استاد علوم 
تربیتی دانشگاه تهران بر این باور است کاهش سهم دهک های پایین 
جامعه از قبولی در دانشگاه های برتر کشور محصول این رویکرد و ناشی 
از ایجاد تبعیض در کیفیتِ آموزش و فرصت های نابرابر یادگیری است 
که در پی آن امکان ارتقای طبقه اجتماعی از طریق آموزش برای کم 
برخوردارها سلب می شود. او تاکید دارد برای پایان دادن به این وضعیت 
باید سیاس��ت حذف تنوع م��دارس را در پیش گرفت و به سیاس��ت  

جداسازی دانش آموزان پایان داد.

 یک��ی از معضلاتی که این روزها مطرح می ش��ود موضوع 
کالایی شدن آموزش و پرورش است. چقدر این خطر دستگاه 

تعلیم و تربیت کشور را تهدید می کند؟
م��ن فکر می کنم وضعیت خیلی نگران کننده اس��ت و هر س��الی که 
می گذرد، نگرانی های بیشتری در خصوص کالا انگاشته شدن آموزش 
به وجود می آید. آموزش نباید یک کالا در نظر گرفته شود، بلکه باید به 
عنوان خدمتی در نظر گرفته شود که از سوی دولت و به عنوان وظیفه 
دولت برای همه شهروندان بدون تبعیض ارائه شود. یکی از کارکردهای 
اصلی نظام آموزش��ی این اس��ت که امکان شکوفایی و رش��د را برای 
تک تک کودکان یک کش��ور، بدون در نظر گرفتن وضعیت اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگ، نژاد، زب��ان و… فراهم کند. اگر بخواهیم در مورد 
ثبت نام و دسترس��ی به آموزش صحبت کنیم، خوشبختانه تا حدود 
زی��ادی این امکان برای همه کودکان وجود دارد. با گس��ترش مدارس 
در سراس��ر کش��ور این امکان وجود دارد که دختران و پسران از اقوام 
مختلف بدون مشکل خاصی بتوانند به آموزش دسترسی داشته باشند 
و در مدارس ثبت نام کنند، اما اصل مسئله این نیست. مسئله این است 
ک��ه دانش آموزان در مدارس مختلف از چه کیفیت یادگیری بهره مند 
می شوند و این کیفیت چقدر مطلوب است؟ فاصله ها در امر یاددهی _ 
یادگیری از همین جا شکل می گیرد و شکاف طبقاتی و بازتولید طبقات 
اجتماعی از همین جا ش��روع می ش��ود. اگر قرار است آموزش کارکرد 
تحرک طبقاتی افراد اجتماع را در پی داشته باشد، باید برای همه به یک 

اندازه مطلوب و باکیفیت باشد تا امکان رشد را فراهم کند.
در کلاسی با تراکم ۴۵ دانش آموز و یک سرباز معلم که آموزش لازم را 
ندیده و در رشته غیرمرتبطی هم تحصیل کرده، نمی توان امیدوار بود 
ک��ه فرصت های یادگیری دانش آموزان آن کلاس به اندازه فرصت های 
یادگیری کلاس درس ۲۰ نفره در یک منطقه مرفه باشد که حمایت 
خان��واده را نیز دارد و ب��رای هر درس هم یک معلم خاص دارند. قطعا 
ش��رایط یادگیری این دو دس��ته دانش آموز برابر نیست. گرچه هر روز 
دانش آم��وزان هر دو گروه کیف های خود را برمی دارند و به مدرس��ه 
می روند، اما این دو دسته دانش آموز روز یکسانی را از جهت تجربه های 
یادگیری در مدرسه سپری نمی کنند. وقتی این امکان را فراهم می کنیم 
که آموزش به کالا تبدیل شود و هر کس پول بیشتری داشت، کالای 
بهتری هم دریافت کند، نمی توان انتظار نتایج خوبی را داشت. آموزش 
واقعا کالا نیست بلکه یک خدمت اساسی است. ادامه چنین روندی به 
تش��دید نابرابری های اجتماعی منجر می شود و نوعی جداسازی اتفاق 
می افتد که امروز اینطور شده و واقعا نگران کننده هم هست. هرچه جلو 
می رویم سهم دهک های پایین جامعه از قبولی در کدرشته محل های 
خوب دانشگاه هایی که موجب تحرک اجتماعی می شود، کاهش می یابد.

در واق��ع تناقض عجیبی وجود دارد؛ در روند آموزش قبل از دانش��گاه، 
کسانی که پولدار هستند می توانند به آموزش های خصوصی مطلوب تر 
دست پیدا کنند و به مدد همین سرمایه در آینده در دانشگاه های خوب 
دولتی رایگان درس می خوانند و فرزندان طبقه محروم جامعه به دلیل 
نداشتن امکانات، کمتر فرصت یادگیری مطلوب در آموزش عمومی پیدا 
می کنند و کس��انی که آرزو و علاقه دارند فرزندانشان به دانشگاه ها راه 
پیدا کنند، مجبور می شوند که فرزندان خود را به دانشگاه های پولی و 
بی کیفیت بفرستند. به عبارتی محروم ترین اقشار جامعه مجبورند، در 
دانشگاه های غیردولتی و پولی تحصیل کنند، در حالی که برخوردارهای 
جامعه در دانش��گاه های برتر کش��ور آن هم به ص��ورت مجانی درس 
می خوانند! این تناقض که این روزها شاهد آن هستیم واقعا نگران کننده 

است.

  فک��ر می کنید درک تفاوت موج��ود بین انواع مدارس در 
کش��ور، روی عملکرد معلمان نیز می تواند تاثی��ر بگذارد؟ آیا 
آن ه��ا می توانند چرخه آموزش بی کیفیت در مدارس دولتی را 

متوقف کنند؟
م��ن معتقدم معلمان مدارس دولتی ما ج��زو بهترین، پرتلاش ترین و 
باانگیزه ترین معلمان ما هستند؛ آن ها با وجودی که در شرایط سختی 
کار می کنند، تمام توان خود را به کار می گیرند، اما سیاست های غلط 
جداس��ازی اعتماد به نفس دانش آموزان مدارس دولتی و گاهی اوقات 
حتی معلمان این مدارس را از بین برده است و در واقع باورهای آن ها را 
نسبت به یادگیری مخدوش کرده است. وقتی به شکل دائم فاصله گذاری 
و طبقه بندی می کنیم، ناخودآگاه این احس��اس در دانش آموز ش��کل 
می گیرد ک��ه من توانایی خاصی ندارم و به همی��ن دلیل مجبورم در 
مدرسه دولتی درس بخوانم. دانش آموز متوجه می شود که در مقایسه با 
دانش آموزان مدارس خاص غیردولتی از چه امکاناتی محروم است. تراکم 
دانش آم��وز در کلاس های درس مدارس دولتی و نبود امکانات مزید بر 

علت و موجب تشدید این حس می شود.

 فک��ر می کنی��د خانواده ها می توانند در تغیی��ر رویه جاری 
نقش��ی ایفا کنند؟ آیا با عدم ثبت نام فرزندان خود در مدارس 

غیردولتی می توانند موجب تقویت مدارس دولتی شوند؟
اجازه دهید من اول در رابطه با انگاره باکیفیت تر بودن مدارس غیردولتی 
چند نکته بگویم. در این ش��کی نیس��ت که مدارس غیردولتی بنگاه 
اقتصادی و تابع الگوهای بازار هستند. من فکر می کنم بخشی از تفاوت 
بین مدارس دولتی و غیردولتی تبلیغات است؛ در واقع تا جایی که به 
کیفیت معلم مربوط می شود با قاطعیت می گویم که معلمان مدارس 
دولتی کیفیت بالایی دارند و رشته های تحصیلی آن ها مرتبط است، اما 
چنین موضوعی در مدارس غیردولتی کمتر رعایت می شود. در مدارس 
غیردولتی افراد زیادی به عنوان معلم بکارگرفته می شوند که تحصیلات 
غیرمرتبط دارند به این دلیل که نگاه حاکم بر آن بستر سودجویانه است 
و می خواهند نیرویی به کار بگیرن��د که حداقل پرداخت را با حداکثر 
بهره کشی داشته باشند. به جز تعدادی از مدارس خاص، که با غربال 
کردن دانش آموزان و خانوادها و در نتیجه کیفیت مطلوب ورودی ها – و 
نه لزوما کار مدرس��ه- نتایج خوبی دارند، بسیاری از مدارس غیردولتی 
کیفیت قابل قبولی ندارند. تنه��ا ویژگی مطلوب آن ها برای خانواده ها 
کم بودن تراکم دانش آموزی اس��ت که در کیفیت و ش��رایط یادگیری 
اثر می گذارد.به نظر من تا ح��دودی جوی که در مورد مدارس دولتی 
ایجاد شده، نوعی ضد تبلیغ است که از سوی مدارس بخش خصوصی 
راه افتاد تا خانواده ها را نگران کنند و دانش آموزان را به طرف خودشان 
جذب کنند. اما در رابطه با سوال شما در مورد این که از خانواده ها توقع 
داشته باشیم که با عدم ثبت نام در مدارس غیردولتی و ثبت نام فرزندان 
خود در مدارس دولتی به بهبود وضعیت این مدارس کمک کنند، توقع 
زیادی است. به هر حال خانواده تحت تاثیر تبلیغات قرار می گیرند و به 
دلیل علاقه مندی به سرنوشت فرزندانشان حاضرند از نیازهای اساسی 
خود بکاهند تا فرزندانشان در کلاس های با جمعیت کمتر حضور پیدا 
کنند تا بهتر یاد بگیرند و فرصت بیشتری داشته باشند. از منظر آن ها 
این کار سرمایه گذاری است و تلاش می کنند بهترین شرایط تحصیل 
را برای فرزندانش��ان فراهم کنند. لذا ایجاد تغییر، کار خانواده ها نیست 
و وظیفه سیاس��تگذاران و دولت هاس��ت که اساس��ا باید آموزش را به 
عنوان سرمایه گذاری در نظر بگیرند و با نگاه عدالت محور فرصت های 
یادگی��ری مطلوب برای هم��ه فرزندان این مرز و ب��وم فراهم کنند و 
اجازه ندهند مدارس خصوصی و بنگاه های اقتصادی پش��ت سر آن ها 
 آموزش را تبدیل به کالایی کنند که خانواده های برخوردار سهم بیشتر 

از آن ببرند.

 فکر می کنید »مردمی س��ازی« آموزش و پرورش که این 
روزها زیاد به کار برده می شود، مرز و حدود استانداردی دارد؟ 
اصلا بر اس��اس علم تعلیم و تربیت، م��ردم چقدر می توانند در 

آموزش ورود پیدا کنند؟
برای پاسخ به این سوال باید قدری به سابقه تاریخی این مسئله بپردازیم 
چون برخی از افرادی که اطلاعی از ریش��ه های موضوع ندارند، صرفا با 
شنیدن عباراتی مانند مردمی سازی و حق انتخاب شهروندان آن را یک 
ایده مطلوب می انگارند. در دهه های گذشته ایده خصوصی شدن آموزش 
به آموزه های اقتصاد نئولیبرال و افرادی مانند میلتون فریدمن و دیگران 
برمی گردد که منجر به کالایی شدن خدمات آموزشی می شود. این مدل 
با عنوان های فریبنده ای مانند مردمی سازی آموزش و دادن حق انتخاب به 
شهروندان با برنامه هایی مانند مدارس پته ای، چارتری و… در کشورهای 
آمریکا و شیلی دنبال شده و بر اساس پژوهش های متعددی که توسط 
متخصصان در این کشورها انجام شده، نتایج فاجعه باری همچون ایجاد 
فاصله بیشتر و تشدید فقر آموزشی در بین دانش آموزان خانواده های کمتر 
برخوردار نیز به دنبال داشته است. از نظر فریدمن عملی ترین راه برای 
انتقال تدریجی و در عین حال اساسی از دولت به شرکت خصوصی این 
است که در هر ایالت یک سیستم کوپن وضع کنیم که والدین را قادر 
می س��ازد آزادانه مدارس را انتخاب کنند. از نظر سابقه در سال ۱۹۵۴، 
پرون��ده دادگاه عالی براون علیه هیئت آموزش تصمیم گرفت تا با ارائه 
فرصت های آموزشی برابر به همه کودکان، و نادیده گرفتن مسائل نژادی، 
به جداسازی مدارس پایان دهد. این امر چشم انداز آموزشی تاریخ آمریکا 
را تغییر داد و از آن جایی که به دنبال این قانون خانواده های مرفه برای 
داشتن مدارس مجزا برای فرزندانشان با دشورای هایی روبرو شدند، لذا 
ایده فریدمن در س��ال ۱۹۵۵ به عنوان راهی برای دور زدن این قانون و 
به رسمیت شناختن تمایز طبقاتی در مدارس از طرف طرفداران جدایی 
نژادی مورد استقبال قرار گرفت. تجربۀ مدارس کوپنی در شیلی؛ حاکی از 

گسترش مدارس خصوصی و افت مدارس عمومی شد.

 چرا مدارس غیردولتی هر دانش آموزی را ثبت نام نمی کند؟!
پژوهش های انجام ش��ده در خصوص ارزیابی مدارس کوپنی نشان داد 
مدارس کوپنی در ش��یلی به مثابه س��ازوکاری برای گسترش مدارس 
خصوصی عمل کرده اند و برخلاف ادعاهای اولیه تأثیری بر بهبود کیفیت 
مدارس عمومی نداشته اند و حتی به افت کیفیت این مدارس انجامیده اند. 
این کوپن ها به خروج دانش آموزان با معدل بالاتر و دانش آموزان طبقات 
متوسط به بالا از مدارس عمومی به مدارس خصوصی منجر می شوند. 
به تعبیری بیش از آنکه دانش آموزان مدرسه را انتخاب کنند، این مدارس 
هس��تند که به انتخاب دانش آموزان دس��ت می زنن��د و در این فرایند 
بهبود کیفی��ت مدارس خصوصی هم بیش از آنکه ناش��ی از بهره وری 
آموزشی باشد، ناشی از جذب دانش آموزان خوب مدارس عمومی است. 
همین امروز نیز در ایران مدارس خصوصی چنین س��ازوکاری را دنبال 
می کنند. آیا مدارس غیردولتی بخصوص آن هایی که مطرح هس��تند، 
هر دانش آموزی را ثبت نام می کنند؟ خیر اصلا اینطور نیس��ت.مدارس 
غیردولتی در ثبت نام دانش آموزان از طریق آزمون های ورودی و مصاحبه 
با خانواده ها و اقداماتی از این دس��ت، دانش آم��وزان را برای ثبت نام در 
مدرسه انتخاب می کنند تا جایی که ورود به برخی از این مدارس از ورود 
به دانشگاه نیز دشوارتر است و حتی برخی از آن ها در اقدامی ضدتربیتی، 
دانش آموزان خودشان را که در طول تحصیل در مدرسه خاص عملکرد 
خوب��ی ندارند، برای پایه های بالاتر و یا دوره بعدی ثبت نام نمی کنند و 
افراد غربال شده جدید را جایگزین قبلی ها می کنند. به عبارتی محصولات 
ضعیف تر خودشان را از قطار پیاده می کنند و تازه نفس ها را جایگزین 
می کنند که این امر باعث آسیب های روحی روانی فراوان برای این دسته 
از دانش آموزان و خانواده هایش��ان می شود. در کتاب »مقاومت در برابر 
خصوصی سازی و تلاش برای نجات مدارس دولتی: تجربه آمریکا« نوشته 
دایان رویچ - که خوشبختانه در ایران نیز ترجمه شده است - می توان 
دی��د که جریان خصوصی س��ازی آموزش در آمریکا توس��ط گروه های 
سرمایه داری مورد حمایت جدی قرار داشته و از طرف دیگر با مخالفت 
جدی صاحبنظران تعلیم و تربیت و اکثریت معلمان مواجه شده است. از 
پیامدهای خصوصی سازی در نظام آموزشی آمریکا افت کیفیت آموزش 
عمومی آمریکا در سطح کلان اس��ت. مردمی سازی آنطور که در سند 
انتظارات دولت از آموزش و پرورش آمده و تعریف ش��ده، اسم مستعار 
خصوصی سازی است. جریان خصوصی سازی نگاهی کالایی به آموزش 
دارد. جای تعجب است که ما با شعار عدالت چطور می توانیم از تجربه 

شکست خرده مدارس کوپنی نسخه برداری کنیم؟!

معاون سابق آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش:

مردمی سازی آموزش و پرورش اسم مستعار خصوصی سازی است

معاون آموزش و مش��ارکت های مردمی سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت ضمن تاکید بر اهمیت 
نقش ورزش��کاران در فرهنگ س��ازی در زمینه 
محیط زیست از رایزنی برای بازگشت نقش یوز 
به پیراه��ن تیم ملی فوتبال خبر داد. به گزارش 
ایسنا، برای نخستین بار تصویر یوزپلنگ آسیایی 
روی پیراه��ن تیم ملی در ج��ام جهانی ۲۰۱۴ 
برزی��ل )۱۳۹۳( نق��ش بس��ت و ی��ک حرکتی 
محیط زیستی به منظور فرهنگ سازی در زمینه 
حفاظ��ت از این گونه در مع��رض خطر انقراض 
توسط نهادهای مختلف از جمله سازمان حفاظت 
محیط زیست، وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال 
ش��کل گرفت، اقدامی که به گفته کارشناس��ان 
محیط زیس��ت در کاهش ش��کار و مقابله مردم 
محل��ی با این گونه کمیاب ارزش��مند اثر مثبت 
داش��ت. تیم  ملی فوتبال ایران با پیراهن منقش 
به تصویر یوزپلنگ آسیایی در جام ۲۰۱۸ روسیه 
نیز بازی کرد اما این تصویر از پیراهن این تیم در 
جام جهان��ی ۲۰۲۲ قطر حذف و تنها نمادی از 
پوست یوز روی آن باقی ماند. نورالله مرادی درباره 
احتمال بازگشت دوباره نقش یوزپلنگ آسیایی 
روی پیراهن تیم ملی فوتبال گفت: انتخاب نماد 
یوزپلن��گ به عنوان گونه در ح��ال انقراض برای 
تیم ملی فوتبال ایران، باعث شد تا توجه زیادی 
به این گونه نادر و زیبا ش��ود، به گونه ای که دنیا 
اکنون فوتبالیس��ت های تیم ملی ایران را با این 
نماد می شناس��ند و همگان از اهمیت این گونه 
گربه س��ان که به نوعی نماد حیات وحش ایران 
نیز محسوب می شود، آگاه شدند. وی اضافه کرد: 
در ح��ال حاضر به جای تصوی��ر تنه یوز، نمادی 
از خال های آن روی لباس تیم ملی نقش بس��ته 
است اما در حال رایزنی با فدراسیون فوتبال برای 
بازگشت تصویر یوز روی لباس ملی پوشان فوتبال 
هستیم.  مرادی در بخش دیگری از صحبت های 
خ��ود درب��اره نق��ش اجتماعی ورزش��کاران در 
انتق��ال اهمیت حفظ محیط زیس��ت به مردم و 
فرهنگ سازی در این زمینه اظهار کرد: مسئولیت 
اجتماعی مقوله جدیدی در حوزه محیط زیست 

اس��ت تا حدی که فیفا در ج��ام جهانی فوتبال 
۲۰۲۲، محیط زیست را در کنار موضوعات انسان، 
اجتماع، اقتصاد و حکمرانی، به عنوان یکی از پنج 
موضوع مسئولیت اجتماعی خود در نظر گرفت 
و برای آن تبلیغات بس��یاری کرد و این موضوع 
نشان می دهد که چقدر مقوله محیط زیست در 
دنیا اهمیت یافته اس��ت. وی با تاکید بر ضرورت 
همکاری ورزش��کاران در تروی��ج اهمیت حفظ 
محیط زیس��ت در جامعه اظهارکرد: ورزشکاران 
و مربیان بخشی از سرمایه های اجتماعی جامعه 
هس��تند و محبوبی��ت آنان باعث می ش��ود که 
پیامشان اثربخشی بیشتری داشته باشد. مرادی 
با اش��اره به اینکه امروزه حساسیت مردم جامعه 
نسبت به محیط زیست افزایش یافته است، گفت: 
برای مثال، وضعیت »پیروز« - توله یوز آسیایی- 
به ی��ک مقوله جدی تبدیل ش��د و همه دنبال 
سرنوش��ت آن بودند. محیط زیس��ت باید از این 
ظرفیت بهره  گیرد و زمینه نهادینه سازی فرهنگ 
محیط زیست را در جامعه فراهم کند. وی ادامه 
داد: به منظور نشان دادن اهمیت محیط  زیست 
و گونه های در خطر انقراض درصدد ثبت تصاویر 
آن ها روی لباس ورزش��کاران هس��تیم و در این 
زمین��ه برخی اقدامات نمایش��ی در گذش��ته با 
هم��کاری وزارت ورزش و جوانان انجام ش��د و 
۵۱ فدراسیون ورزشی همین تعداد گونه گیاهی 
و جانوری را به عنوان نماد مورد حمایت انتخاب 
کردند اما به صورت مستمر و دائمی برای آن تولید 
محتوا نش��د. وی افزود: به طور مثال نماد و نشان 
کانون مربیان فوتبال، عقاب طلایی اس��ت و این 
کانون بر اساس تفاهمنامه ای با سازمان حفاظت 
محیط زیست، ملزم شده تا در تمام نشست ها و 
جلساتشان از تصویر عقاب طلایی استفاده کند. 
مرادی گفت: پیگیری از فدراسیون های ورزشی 
که هریک گونه ای از تنوع زیستی را به عنوان نماد 
خود انتخاب کرده اند، در دستور کار قرار دارد و در 
صدد هستیم تا با ارزیابی عملکرد و برنامه ریزی 
برای فدراسیون ها در موضوع نمادهای انتخابی، 

اقدامات مناسبی در این زمینه صورت پذیرد.

یوزپلن��گ   پن��ج  ج��زو  »ت��وران«،  و  »آذر« 
نگهداری ش��ده در س��ایت تکثیر واقع در پارک 
ملی توران شهرستان ش��اهرود استان سمنان، 
درس��ت یک س��ال پیش در چنین روزی پیدا 
ش��دند و اکنون در سلامت هستند. یوزپلنگ ها 
از ۲ س��الگی بالغ می ش��وند و ت��ا آن زمان باید 
مراقب این هدیه های طبیعت باشیم. یازدهم آذر 
۱۴۰۱، ۲ توله یوزپلنگ تازه متولد شده )بین ۱۸ 
تا ۲۰ روزه( توسط یک چوپان در منطقه توران 
در شهرستان ش��اهرود در شرق استان سمنان 
پیدا و زنده گیری شدند؛ عوامل اداره کل حفاظت 
محیط زیس��ت پس از اطلاع از موضوع، توله ها 
را به س��رعت به محل زنده گیری برگرداندند تا 
شاید مادرشان پیدا شود، اما این اتفاق رخ نداد و 
به علت سردی هوا، توله ها به پاسگاه محیط بانی 
برگردانده و هفته گذشته این ۲ یوزپلنگ ماده، 
پس از ۱۰ هفتگی و تزریق واکسن برای ارتقای 
ایمنی در مقابل بیماری های تنفسی و گوارشی 
و تغییر الگوی غذایی و گوش��ت خوار ش��دن، به 
مرکز تکثیر در اس��ارت پارک ملی توران منتقل 
ش��دند تا با طی بقیه مراحل رشد، امیدها برای 
زادآوری و رفع خطر انقراض این گونه ارزشمند 
بیش از گذشته قوت بگیرد. پرورش و مراقبت از 
یوزپلنگ های ماده »توران« و »آذر« از روزهای 
نخست تولد، بر تجربه متخصصان بومی افزود و 
آنها را برای تولد و نگهداری دیگر یوزپلنگ های 
در اس��ارت آماده تر کرده اس��ت و هر ایرانی که 
قلبش برای ایران می تپد، از موفقیت متخصصان 
بومی به وجد می آید و به اقتدار و دستاورد علمی 
نظ��ام مقدس جمهوری اس��لامی ایران می بالد. 
امروز یازدهم آذر ۱۴۰۲، س��الروز پیداشدن این 
۲ یوزپلنگ اس��ت و باید آنه��ا را اکنون یوزهای 
یکس��اله دانست که تا بالغ شدن یک سال دیگر 
فاصله دارند. مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت 
استان سمنان در گفتگو با ایرنا افزود: یوزپلنگ ها 
در س��ال دوم زندگی به بلوغ می رس��ند و برای 
صحب��ت کردن درباره ب��اروری آذر و توران باید 
یکسال دیگر صبر کرد. بهرامعلی ظاهری با بیان 

اینکه آذر و ت��وران نویدبخش پویایی و افزایش 
جمعیت یوزپلنگ در استان سمنان خواهند بود، 
اضافه کرد: اکنون حال جسمانی یوزپلنگ های 
آذر توران مس��اعد اس��ت و بر اساس شاخص ها 
و معیار در حال رش��د و نمو هس��تند. ظاهری 
اظهار کرد: طبق تحقیقات انجام شده، یوزپلنگ 
جزو پس��تانداران چندهمس��ری اس��ت و از ۲ 
تا س��ه سالگی بالغ می ش��ود و تا هشت سالگی 
ق��درت زادآوری دارد و ن��وع زای��ش یوزپلنگ 
آس��یایی چندقلوزایی اس��ت. مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان سمنان تصریح کرد: منطقه 
توران یا خارتوران یکی از س��ه منطقه حفاظت 
ش��ده ایران با مساحت یک میلیون و ۴۷۰ هزار 
هکتار، زیستگاه یوزپلنگ ایرانی به شمار می رود 
که در شهرستان شاهرود در شرق استان سمنان 
قرار دارد؛ این منطقه یکی از سه منطقه حفاظت 
ش��ده ایران با مس��احت قابل توجه، خاس��تگاه 
زیس��ت یوزپلنگ ایرانی به ش��مار می رود. وی 
ادام��ه داد: امید اس��ت با توجه ب��ه فراهم بودن 
زیرساخت ها و »سند رشد و نگهداری یوزپلنگ 
آسیایی« در آینده ای نزدیک شاهد موفقیت در 
تکثیر یوزپلنگ در اسارت به دست متخصصان 
بومی باش��یم. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
اس��تان س��منان درباره برخ��ی گمانه زنی ها در 
زمینه ایجاد سایت تکثیر دوم یوزپلنگ آسیایی 
در ایران، گفت: اگر تکثیر در اسارت یوزپلنگ در 
پارک ملی توران موفق باش��د، سازمان حفاظت 
محی��ط زیس��ت درب��اره ایجاد س��ایت دیگر با 
جابه جای��ی آذر و توران تصمیم خواهد گرفت. 
یوزپلنگ ایرانی در فهرس��ت اتحادیه بین المللی 
حفاظت از محیط زیس��ت قرار دارد، به معنای 
اینکه گونه ای در خطر انقراض اس��ت، حدود ۲ 
هزار سال پیش یوزها در بیشتر نقاط آسیا حضور 
داشتند، اما اکنون منحصر به نواحی بیابانی ایران 
شده  اند. طبق گزارش ها، ایران از دهه ۱۹۷۰ به 
عنوان تنها زیستگاه یوزپلنگ  آسیایی شناخته 
شده اس��ت، از این رو به آن یوزپلنگ ایرانی نیز 

می گویند. 

از سلامت »آذر« و »توران« چه خبر؟ نقش یوز به پیراهن تیم ملی فوتبال بازمی گردد؟
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نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه ورود 
بانک ها به حوزه بنگاه داری انحراف اســت، گفت: بانک ها ورود به 

حوزه دلالی را به تولید ترجیح می دهند.
سید مصطفی میرســلیم، نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اســلامی، در مورد حضور بانک ها در عرصه بنگاه داری، گفت: کار 
بانک ها بنگاه داری نیســت. نباید بانک ها وارد صحنه شرکت داری 
شوند بلکه باید اقدامات پولی انجام دهند. باید دست بانک به جای 
شرکت، پول باشد. شرکت داری بانک ها یعنی ورود آن ها به مسائل 

اقتصادی و اجرایی که این کار بانک نیست.
وی با بیان اینکه ورود بانک ها به عرصه بنگاه داری آن ها را از وظایف 
اصلی شــان منحرف می کند، اظهار کرد: در بحث ورود بانک ها به 
عرصه بنگاه داری اشــکال و انحرافــی پیش آمده که باید جلویش 
گرفته شــود. در حال حاضر مجلس در برنامه هفتم تصمیم گرفته 

است که فعالیت های بانک ها مورد نظارت و رصد جدی قرار گیرد.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: بسیاری 
از بانک ها به دلیل تورم شدیدی که در کشور وجود دارد برای اینکه 
پولشان را از دست ندهند به حوزه دلالی ورود می کنند. بانک ها باید 

ماهی ۲۰تا ۲۴درصد سود به مردم بدهند و برای پرداخت این سود 
ســپرده ها باید پول داشته باشند یا باید این پول را از عرصه تولید 
دربیاورند یا باید از دلالی دربیاورند که آن ها ورود به عرصه دلالی را 

به حوزه تولید ترجیح می دهند.
وی، تاکید کرد: شــاید ورود بانک ها به عرصه دلالی برایشان سود 

داشــته باشد اما به نفع کشور نیست. بانک ها باید این را به صورت 
ســرمایه و افزایش ســرمایه در بیاورند که با افزایش قیمت، ارزش 
سرمایه شــان حفظ شــود. متاســفانه بانک ها حفظ این ارزش را 

سرمایه گذاری در حوزه ملک و ساختمان می بینند.
میرســلیم با تاکید با این روش بانکداری به جایی نخواهیم رسید، 
گفت: ســرمایه و پول مردم باید در خدمت تولید قرار گیرد اینکه 
این ســرمایه را در خدمت دلالی و بنگاه داری قرار دهیم به جایی 

نمی رسیم و پیشرفتی از آن حاصل نخواهد شد.
وی در مورد فروش باشــگاه آجودانیه توسط بانک ملی طبق قانون 
مولدسازی اموال دولتی، گفت: ممکن است بانک برای رفاه کارکنان 
خودش باشگاهی و جایی را داشته باشد این با بنگاه داری فرق دارد. 

طبق قانون بانک ملی نیز باید این باشگاه را به فروش می رساند.
به گزارش برنا؛ نماینده مردم تهران در مجلس، خاطرنشــان کرد: 
بانک مرکزی باید امر نظارت بر بانک ها را انجام دهد. اخیرا نیز قانون 
بانک مرکزی تصویب و برای اجرا ابلاغ شــده است که امیدواریم با 
این قانون و با نظارت بانک مرکزی اگر تخلفی هم باشد طبق قانون 

با آن برخورد شود که دیگر شاهد تخلف بانک ها نباشیم.

رئیس کانون عالی کارمندان دولتی بازنشسته مشمول قانون تأمین 
اجتماعی، مصوبه ی مجلس برای همسان سازی حقوق بازنشستگان 
را به ضرر بازنشستگان تامین اجتماعی دانست و گفت: این مصوبه 
بدون مطالعه و بدون توجه به مدل بیمه پردازی بازنشستگان تامین 
اجتماعی تصویب شده است. عباسعلی سلطانی کیا، رئیس کانون 
عالی کارمندان دولتی بازنشسته مشمول قانون تأمین اجتماعی، 
در گفتگو با ایلنا، در خصوص مصوبه ی مجلس برای همسان سازی 
حقوق بازنشســتگان گفت: دولت همانطور کــه به صندوق های 
بازنشستگی کشوری و لشکری و دیگر صندوق ها کمک می کند، 
در مــورد صندوق  های تأمین اجتماعی نیز باید از منابع ملی برای 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی کمک بگیرد. 
در واقع این عملکرد دولت هاست که سبب بالا رفتنِ نرخ تورم شده 
و وضعیتِ اقتصادی را به این جا رسانده است، پس این دولت است 
که باید هزینه ی این سیاستگذاری ها را بدهد. هرچند عدم کمک 
دولت مانع انجام وظایف تامین اجتماعی نســبت به بازنشستگان 
نمی شود. وی بیان کرد: سازمان تامین اجتماعی باید ابتدای سال 
همه ی حقوق را بر اســاس ماده ۹۶ متناسب ســازی کند، حقوق 
بازنشســتگان حداقل بگیر را به سطح حداقل شــاغل بیمه پرداز 
برساند و همچنین درصدِ افزایش حقوق بازنشستگان سایر سطوح 
را مطابق با نرخ تورم و هم اندازه ی بازنشستگان حداقل بگیر افزایش 

دهد. سلطانی کیا گفت: نحوه ی افزایش دستمزدها سبب شده بود 
که تا سال ۹۹ بازنشستگان سایر سطوح حدود ۱۱۴درصد کاهش 
دریافتی داشته باشند که با متناسب سازیِ سال ۹۹ و ۱۴۰۰ بخشی 
از این کاهش جبران شــد، اما برای تکمیل این عقب ماندگی باید 
متناسب سازیِ دیگری صورت بگیرد. رئیس کانون عالی کارمندان 
بازنشسته مشمول قانون تأمین اجتماعی، مصوبه ی مجلس برای 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان را به ضرر بازنشستگان تامین 
اجتماعی دانست و گفت: این مصوبه بدون مطالعه و بدون توجه به 
مدل بیمه پردازی بازنشستگان تامین اجتماعی تصویب شده است. 
اینکه گفته می شود. حقوق بازنشستگان طی سه سال به ۹۰ درصد 
شــاغلان متناظر برسد، در واقع به ضرر بازنشستگان سایر سطوح 
تأمین اجتماعی اســت که این کار نه تنها حقوق آن ها را افزایش 
نمی دهد که باعث کاهش حقوق این بازنشســتگان نیز می شود. 
سلطانی کیا گفت: برای متناسب سازی مجلس باید مصوبه ی خود 
را اصلاح کند؛ مجلس باید سازمان تأمین اجتماعی را مکلف کند 
تا در طول سه سال اول برنامه، نسبت به متناسب سازی مستمری 
بازنشســتگان اقدام کند، به نحوی که در پایان سال سوم نسبت 
مستمری بازنشسته به حداقل دستمزدِ هر سال برابر نسبت اولین 
مستمری بازنشســتگی به حداقل دستمزدِ سال برقرار مستمری 
باشد. وی تاکید کرد: در واقع باید کلمه ی »۹۰ درصد« را بردارند 

و به جای آن کلمه ی »برابر« بگذارند که حقوق هر بازنشســته ای 
مطابق با ضریبی که در ابتدای بازنشستگی شامل حالش می شده، 
در طول دوره ی بازنشســتگی نیز مطابق با این ضریب متناســب 
شــود. به عبارتی دیگر، اگر فردی در دوران بازنشستگی حقوقش 
ســه و نیم برابر حداقل حقوق بوده، در همه ی دوران بازنشستگی 
باید این ضریب برایش رعایت شــود. رئیس کانون عالی کارمندان 
دولتی بازنشســته مشــمول قانون تأمین اجتماعی گفت: دولت 
علاوه بر اینکه باید از منابع نفتی به تأمین اجتماعی کمک کند تا 
متناسب ســازیِ حقوق انجام شود، باید بدهی خود را نیز پرداخت 
کند و همچنین می بایست از تحمیل تعهداتِ جدید به این سازمان 
دســت بردارد. همچنین باید منابع ســازمان را با انجام اقداماتِ 
لازم برای بیمه پردازیِ واقعی بــالا ببرد. اجرای طرح طبقه بندی 
مشاغل، کم کردن از تعداد مشــاغل غیر رسمی و... از جمله این 
اقدامات اســت. وی همچنین گفت: سازمان تامین اجتماعی یک 
ســازمان مستقل است و باید به صورت مســتقل اداره شود. این 
سازمان نباید زیر مجموعه ی یک وزارتخانه باشد. باید مستقل بر 
اساس محاســبات بیمه ای عمل کند. سلطانی کیا در پایان تاکید 
کرد: دولت باید مطابق بند )د( ماده ۳ قانون جامع ســاختار رفاه 
اجتماعی نسبت به تشکیل صندوق بازنشستگی گروههای ۲۸گانه 

حمایتی اقدام و آنان را از سازمان تامین اجتماعی جدا نماید.

مدیرعامــل شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده هــای نفتی اعلام کرد: قیمت گاز مایع 
غیریارانه ای ۱۰ درصد بیشتر از قیمت گاز مایع 

یارانه ای تعیین شد.
جلیل سالاری در ارتباطی زنده با بخش خبری 
۱۴ شبکه یک ســیما، گفت: قیمت گاز مایع 
یارانه ای در ســامانه ســدف هر کیلوگرم ۲۳۰ 
تومان تعیین شــده اســت که با احتساب نرخ 
خدمات توسط شرکت های گاز مایع به قیمت هر 
کیلوگرم ۲ هزار و ۵۳۶ تومان )هر کپسول ۱۱ 
کیلویی ۲۷ هزار و ۹۰۰ تومان( عرضه می شود، 
بنابراین قیمــت گاز مایع غیریارانه ای برای هر 
کپســول ۱۱ کیلویی با قیمــت غیریارانه ای با 
احتساب ۱۰ درصد افزایش قیمت، هر کپسول 

۳۰ هزار و ۶۹۰ تومان خواهد بود.
وی بیان کرد: تکلیف قانونی امسال عرضه گاز 
مایع تنها از طریق تراکنش در سامانه دریافت 
فرآورده های نفتی )ســدف( بود و دولت تلاش 
کرد ظرفیت لازم بــرای همه مصرف کنندگان 
خــرد را آماده کند، اما عده ای نتوانســتند در 
ســامانه ثبت نام کنند، بنابراین به منظور رفاه 
مصرف کنندگان محترم دولت شرایطی فراهم 
کرد که گاز مایع را در اختیار همه خانوارهایی 

که خــارج از ســامانه و مصرف کنندگان جزء 
هستند و حتی کسانی که علمک گاز را نصب 

کرده اند، قرار دهد.
مدیرعامــل شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی افزود: افزایش و تغییر قیمت 
قابل توجهی نداشــته ایم و تنها تکلیف قانونی 
مسیر تراکنش از طریق سدف برای روند عرضه 
گاز مایع در کشــور بود که این شرایط کنونی 
برای رفاه مصرف کنندگان خرد که به نحوی نیاز 

به گاز مایع دارند، فراهم شد.
ســالاری تأکید کرد: همکاران من در مناطق 
سی وهفت گانه شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی بر قیمت شرکت های توزیع کننده گاز مایع 
نظارت خواهند کرد و امیدواریم دســتگاه های 
 نظارتــی و وزارت صمت نیز نظــارت عالیه را 

انجام دهند.
به گــزارش میــزان؛ وی تصریح کــرد: همه 
شرکت های موزع گاز مایع موظف هستند این 
قیمت را رعایت کننــد و مصرف کنندگان نیز 
می توانند در صورت مشاهده عرضه گاز مایع با 
نرخ متفاوت با مناطق و نواحی شــرکت پخش 
تماس بگیرند و بی شک با این موضوع برخورد 

خواهد شد.

سخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشور گفت: 
ســاماندهی و هدایــت رواناب هــا و آب های 
ســطحی ناشــی از نزولات جوی باید توسط 
نهادهای متولی با اســتفاده از شــبکه مجزا و 

مستقل جمع آوری و انتقال ساماندهی شوند.
هاشم امینی سخنگوی صنعت آب و فاضلاب 
کشــور گفت: با توجــه به اقلیم کشــورمان، 
طراحــی و اجــرای شــبکه های فاضلاب به 
صورت مجزا انجام می شــود که در این روش 
شــرکت های آب و فاضلاب وظیفه جمع آوری 
و تصفیه فاضلاب شــهری را بر عهده دارند و 
تاسیســات فاضلاب صرفا بــرای جمع آوری، 
انتقال و تصفیه فاضلاب شهری در نظر گرفته 
شده و مدیریت، ساماندهی و هدایت رواناب ها 
و آب های سطحی ناشی از نزولات جوی در این 
استاندارد پیش بینی نشده است و باید توسط 
نهادهای متولی با اســتفاده از شــبکه مجزا و 

مستقل جمع آوری و انتقال ساماندهی شوند.
امینــی ادامــه داد: به منظور پیشــگیری از 
آبگرفتگی معابر و بروز ســیلاب ضروری است 
پیش از بارندگی ها ضمن لایروبی و آماده سازی 
زیرساخت های لازم اعم از مسیل ها، جوی ها و 
کانال های هدایت آب باران، از انتقال رواناب ها 

به شبکه های فاضلاب خودداری شود؛ چراکه 
ایــن کار باعث پس زدگــی فاضلاب به منازل 
شهروندان و ایجاد خســارت های هنگفت به 
شبکه ها و تصفیه خانه های فاضلاب خواهد شد.

وی بــا تاکید بــر مســئولیت پذیری تمامی 
ارگان هــا در این زمینه، ابــراز امیدواری کرد: 
دستگاه ها و نهادهای متولی امر با به کارگیری 
تمهیــدات لازم از بــروز مشــکلات در این 
خصوص جلوگیری کنند و راهکار مناســبی 
بــرای مدیریت رواناب ها و آب های ســطحی 

اتخاذ شود.
به گزارش برنا؛ لازم به ذکر اســت در صورت 
طراحی و اجرای شــبکه های مرکب )فاضلاب 
شهری و آب های سطحی( در مناطق با اقلیم 
کم بارش در دوره زمانی محدود از سال، علاوه 
بر افزایش بسیار زیاد هزینه ایجاد زیرساخت ها، 
بــه دلیل نبود بارش در مــدت زمان طولانی 
از ســال مشــکلات فنــی زیــادی در زمینه 
بهره برداری از این شــبکه ها ایجاد می شــود 
و بــه همین دلیل در دنیا و در کشــورهای با 
میزان کم نزولات جوی، شــبکه های فاضلاب 
شــهری به صورت مجزا از شبکه های هدایت 

آب سطحی طراحی و اجرا می شود.

قیمت گاز مایع غیریارانه ای 
۱۰ درصد بیشتر از نرخ یارانه ای تعیین شد

ضرورت توجه به مدیریت آب های سطحی 
و رواناب های شهری
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: طرح های 
»ارتقای امنیــت غذایی« و »یســنا« با هدف 
محرومیت زدایــی و افزایــش امنیت غذایی در 

دولت سیزدهم انجام شد.
»صولت مرتضوی« با انتشــار پسُتی در شبکه 
اجتماعــی ایرانــی افــزود: ایجاد زیرســاخت 
کالابرگ الکترونیکی )شبکه ملی اعتبار( اقدام 
فناورانه ای مهم به گســتره بیش از ۱۹۰ هزار 
فروشگاه در سراسر کشــور و بسترسازی برای 
اجرای دیگر طرح های حمایتی دولت، با هدف 
محرومیت زدایی و افزایش امنیت غذایی بود که 
به فضل الهی در روزهای اخیر اجرای ۲ مورد از 
آن ها آغاز شــد. وی ادامه داد: در طرح »ارتقای 
امنیت غذایی« کودکان زیر پنج سال، به بیش 
از ۱۲۷ هزار خانوار شناسایی شده توسط وزارت 
بهداشت که نمودارهای رشد کودکان آنان طبق 
استاندارد نیست، ماهانه ۶۰۰ هزار یا یک میلیون 
تومان اعتبار بــرای خرید اقلام ســبد غذایی 

مشخص تعلق می گیرد.

مرتضوی ادامه داد: در طرح »یسنا« نیز در گام 
نخســت آن به مادران باردار یــا دارای کودک 
شیرخوار زیر ۲ ســال در دهک یک درآمدی، 
در هشــت اســتان کمتر برخوردار در مدت ۶ 
ماه، بسته غذایی، بهداشتی و پوشاک رایگان به 
ارزش مجموعاً ۴ میلیون تومان ارائه خواهد شد.

به گــزارش ایرنا، طرح ملی »یســنا« با اتکا به 
آستان قدس رضوی و بنیاد کرامت رضوی و با 
همکاری ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، قرارگاه 
امام حســن مجتبی )ع( و وزارت تعاون، برای 
حمایــت از ۲۷ هزار و ۵۰۰ مادر باردار یا دارای 
کودک شیرخوار دهک یک درآمدی، روز پنجم 

آذر آغاز شد.
همچنین در طرح امنیت غذایی برای کودکان 
که بــا همکاری وزارت بهداشــت و تعاون اجرا 
می شــود، به ازای هر کودک دارای اختلال در 
رشــد، ۶۰۰ هزار تا یک میلیــون تومان اعتبار 
بیشتر برای خرید اقلام غذایی در مبلغ کالابرگ 

الکترونیکی شان لحاظ می شود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
به تاثیر بســزای تجارت نفت و گاز در افزایش 
رشــد اقتصادی کشور اشاره کرد و گفت: دولت 
ســیزدهم راهی را در زمینه بازطراحی تجارت 
انرژی در حــوزه نفت و گاز در پیش گرفته که 
مزیت های زیادی بــرای ما در داخل و خارج از 

کشور داشته است.
»علیرضا ورناصری« درباره رشد اقتصادی کشور 
طی امسال و تاثیر بسزای تجارت نفت و گاز در 
این رشد اقتصادی اظهار داشت: به تازگی مرکز 
آمار رشد اقتصادی فصل بهار ۱۴۰۲ را منتشر 
کرد که طی آن ســهم نفت و گاز در این رشد 

اقتصادی کاملًا مشهود است.
عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: ایران 
با پیگیری سیاســت خنثی ســازی حداکثری 
تحریم های حوزه تجارت نفت و گاز توانســته 
اســت با رویکرد نوین و بازطراحی اساســی در 

سیاســت های تجارت انرژی خــود به بازارهای 
جدید و غیرقابل تحریمی برسد.

ورناصری بــا بیان اینکه وزارت نفت توفیق های 
خوبی در بخش تجارت نفت و گاز داشته است، 
ادامه داد: ایران با تکیه بر ظرفیت شــرکت های 
نفتــی دانش بنیان، علاوه بر صــادرات خدمات 
و تجهیــزات در حــوزه پالایشــگاه های ایران، 
نفت خام خــود را نیز به این پالایشــگاه های 
نوسازی شده صادر کرد و تجارت نفت خام خود 

را گسترش داد.
به گزارش ایرنا؛ بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، 
بخش نفت در تابســتان امســال رشــد ۲۵.۶ 
درصدی را به ثبت رساند. این در حالی است که 
رشــد بخش نفت در بهار سال ۱۴۰۲ نیز ۱۹.۸ 
درصد بود و در مجموع ۶ ماه نخســت امسال، 
بخش نفت ۲۲.۷ درصد رشد داشته که نقشی 
۱۶ درصدی در تولید ناخالص داخلی ایران دارد.

معاون امور دولت، مجلس و اســتان های وزیر 
ارتباطات گفت: برای نخســتین بار است که در 
برنامه توسعه، یک فصل به ارتباطات و فناوری 
اطلاعات تخصیص یافته اســت و این نشان از 

اهمیت این حوزه دارد.
»رضا باقری اصل« در نشســت خبری »برنامه 
هفتــم توســعه و تکالیــف وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات« که در وزارت ارتباطات برگزار 
شــد افزود: زمانی که قصــد داریم اهمیت یک 
موضوع را برای داخل کشــور بسنجیم به اسناد 
بالادستی مراجعه می کنیم. موضوع ارتباطات و 
فناوری اطلاعات که با دولت هوشمند و اقتصاد 
دیجیتال عجین شده، از برنامه سوم توسعه وارد 

نظام برنامه ریزی کشور شده است.
وی گفت: اتفاق بسیار مهمی که در برنامه هفتم 
توسعه رخ داده این است که برای نخستین بار 
در ایــن برنامه یک فصل به ارتباطات و فناوری 

اطلاعات اختصاص پیدا کرده است و در ۲ فصل 
دیگر نیــز نیمی از احکام مرتبط بر به کارگیری 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات توجه دارد؛ این 
مهمترین اتفاق در برنامه هفتم توسعه در حوزه 

ارتباطات است.
معاون امور دولت، مجلس و اســتان های وزیر 
ارتباطات تاکید کرد: برای نخســتین بار است 
کــه در برنامه توســعه، ۳۵ بار از نــام وزارت 
ارتباطات و ۳۵ مرتبه از کلمه هوشمندســازی 
استفاده شده است که این نشان از اهمیت این 

موضوع دارد.
به گزارش ایرنا؛ باقری اصل تصریح کرد: فناوری 
اطلاعات فقط یک زیرساخت نیست، بلکه یک 
عامل توانمندســاز برای توســعه کشور است. 
رویکردی که در احکام قانون برنامه وجود دارد، 
نگاه تحولی اســت تا به این واسطه، احکام بر 

بهره وری کشور تاثیر بسزایی داشته باشند.

کارشناس اقتصادی گفت: اگر مبادلات تجاری 
مــا با کشــورهای دیگر به ســمت جایگزینی 
ارزهــای ملی حرکــت کند شــاهد تقویت و 

قدرت گیری پول ملی خواهیم بود.
سیاوش غیبی پور کارشناس اقتصادی گفت: در 
ابتدا باید بازار کالایی کشــور ما ایجاد و برای 
کالاهای ما تقاضا شــکل گیرد و سپس مرحله 
دوم حرکت به ســمت جایگزینی ارزهای ملی 
در مناســبات اقتصادی است که در این زمینه 
در برخی از کشورهای همسایه و طرف مبادله 

در حال پیش روی هستیم.
این کارشناس اقتصادی در ادامه بیان کرد: به 
میزانی که تقاضا برای پول ایجاد شود آن پول 
قدرت بیشتری خواهد گرفت و تقویت خواهد 
شــد حال اگر مبادلات تجاری ما با کشورهای 
دیگر به سمت جایگزینی ارزهای ملی حرکت 

کند شــاهد تقویت و قدرت گیــری پول ملی 
خواهیم بود.

او می گوید: در نهایت نیز با تقویت و قدرت گیری 
پول ملی شاهد اثرپذیری مطلوب شاخص های 
کل اقتصادی و تــورم خواهیم بــود بنابراین 
جایگزینی ارزهای ملی در مناسبات اقتصادی 
علاوه بر پایان غلبه ارزهای جهان روا در تجارت 
ســبب تقویت پول ملــی و اثرپذیری مطلوب 

شاخص های کلان اقتصادی کشور خواهد بود.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ به تازگی 
هم رئیــس کل بانک مرکزی گفته بود؛ حذف 
دلار از مبادلات اقتصادی - تجاری و اســتفاده 
از ارزهای ملی در بســتر همکاری های پولی و 
بانکی ســوریه و ایران، حتما تــراز تجاری دو 
کشــور را به نفع اقتصاد ملــی و مردم تغییر 

خواهد داد.

گمرک ایران اعلام کرد: در ۸ ماهه سال جاری 
میــزان ترانزیت خارجی از مســیر ایران به ۱۰ 
میلیون و ۹۱۹ هزار تن رسیده که بیانگر رشد 
۱۹.۵۸ درصدی نسبت به مدت مشابه پارسال 

است.
بر اســاس اعلام گمرک ایران، در ۸ ماهه سال 
جاری میزان ترانزیت خارجی از مسیر ایران به 
۱۰ میلیون و ۹۱۹ هزار تن رســیده اســت که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۹.۵۴ درصد 

افزایش را نشان می دهد.
این گزارش در خصــوص گمرکات عمده مبدأ 
ترانزیت خارجی از لحاظ وزنی در ۸ ماهه سال 
۱۴۰۲ می افزاید: در این مدت گمرکات منطقه 

ویژه شــهید رجایــی بندرعبــاس، پرویزخان، 
باشــماق، بازرگان، بیله سوار، بندر لنگه، جلفا، 
سرخس، آســتارا و منطقه ویژه اقتصادی بندر 
آستارا ۱۰ گمرک عمده مبدا ترانزیت خارجی 

کشور بودند.
از مجموع کل ترانزیت خارجی از مسیر ایران، ۹ 
میلیــون و ۶۷۲ هزار تن آن از مبدا ۱۰ گمرک 

یاد شده بوده است.
بــه گزارش مهر؛ در بین گمــرکات عمده مبدا 
ترانزیت خارجی، بیشــترین میزان افزایش به 
گمرکات پرویزخان، منطقه ویژه اقتصادی بندر 
آستارا و باشماق اختصاص داشت که به ترتیب 

۲۱۵.۹۱ و ۳۶ درصد افزایش داشت.

علی بهادری جهرمی در دیدار با فعالان فرهنگی، مردمی، رســانه ای 
و طلاب اســتان خراسان جنوبی گفت: دولت ســیزدهم در ابتدای 
فعالیتــش با بحران های زیادی مواجه بود اما رویه دولت پیشــگامی 

مردم در امور مختلف کشور است.
علی بهادری جهرمی گفت: مســیر راهبردی حرکت در هشت سال 
گذشته، مبتنی بر مسیر انقلاب و متکی به نگاه و استمرار حرکت امام 
راحل نبود و نتیجه این راهبرد اشتباه هم مشکلات گسترده ای بود که 

در سال ۱۴۰۰ گریبانگیر مردم و دولت شد.
سخنگوی دولت با بیان اینکه دولت سیزدهم باید اقدامات راهبردی 
انجام می داد که مسیر را به ریل اصلی یعنی حرکت در مسیر انقلاب 
بازگرداند، متذکر شــد: دولــت باید اقدامات راهبردی را ســرلوحه 
کار خود قرار مــی داد تا بحران های مقطعی ماننــد رکود اقتصادی 
شدید، مرگ و میرهای ناشــی از کرونا، افزایش رشد نرخ نقدینگی، 
مشکلات بین المللی، عدم تعامل های مناسب و کور شدن مسیرهای 

سرمایه گذاری را مدیریت کند.
بهادری جهرمی با اشــاره به اینکه یکی از حوزه های راهبردی حوزه 
فرهنگ است، ادامه داد: متأسفانه علیرغم اینکه در بیان علنی جرأت 
نداشــتند که بگویند حوزه فرهنگ در مسیر حرکت بر اساس سند 
۲۰۳۰ اســت، اما در عمل به صورت شــفاف ســند ۲۰۳۰ به جای 
مصوبات شــورای فرهنگ عمومی و سند تحول آموزش و پرورش در 

مسیر اقدام قرار گرفته بود.
به گفته وی؛ در دولت گذشــته، حتی سرمایه گذاری و هزینه می شد 
تا نگاه های معکوس با گفتمان انقلاب اســلامی زمینه سازی شود و 
مســیر آن برای حرکت  هموار گردد، این موضوع فقط مختص حوزه 
فرهنگی و آموزش و پرورش نبود بلکه فرهنگ اقتصادی را هم هدف 

گرفته بودند.
دبیر هیئت دولت با اشــاره به اینکه قبلًا مســیر به گونه ای طراحی 

شده بود که مدیران، فرهنگ »ما نمی توانیم« را در بین مردم نهادینه 
کرده بودند، گفت: تمســخر و برچسب گذاری دیگران، حضور ویدئو 
کنفرانســی، فاصله از مردم و دیوار کشیدن بین خود و مردم و عدم 
حضور در بین نهادهای مردمی رواج داشــت که این نگاه ها باید کنار 

گذاشته می شد.
به گفته وی؛ در دوره گذشته اعتقاد بر این بود که کلید حل مشکل 
دست جوان نخبه ایرانی و استعداد های درونی نیست و دست دیگران 
و آن سوی آب است، لذا در دولت سیزدهم این نگاه ها باید کاملًا کنار 
گذشته می شــد و اکنون دولت مردمی در حال تغییر ریل به سوی 

انقلاب اسلامی است.
بهــادری جهرمی با بیــان اینکه در حوزه فضــای مجازی نیز زمین 
بازی رســانه ای ما از سوی دشمن طراحی شــده بود، اظهار داشت: 
دولت سیزدهم باید این مســیرهای اشتباه را برمی گرداند لذا دست 
 به کار شــده اما اصلاح و بازســازی آثار اقدامات هشت سال گذشته 

زمان بر است.

وی با تأکید بر اینکه حل مشــکلات با کمک مردم محقق می شود، 
تصریح کرد: موضعی که دولت در اجلاسیه های بین المللی به تریبونی 
برای گفتمان سازی تبدیل کرده، نگاه مردم و مطالبه این گفتمان در 

سطح جهان است.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه آثار کج روی های هشت سال گذشته 
هنوز دیده می شــود، گفت: دولت دوگانگی با خــود و دیگر نهادها 
ندارد و اگر رهبری فرمایشــی دارند، بلافاصله موارد احصا شده و به 
دستگاه های مربوطه ارسال می شود، بنابراین دستورات رهبری اصلًا 

بر زمین نمی ماند.
بهادری جهرمی با اشاره به حمایت های انجام شده از خبرنگاران بیان 
کرد: میزان موجودی صندوق حمایت از خبرنگاران ســه برابر شده 
و طی دو ســال گذشــته هزار میلیارد تومان به صندوق تزریق شده 
اســت، همچنین با پیگیری های انجام شده، بیمه  های خبرنگاران دو 

برابر شده است.
وی بــر لزوم اختصــاص یک درصد از اعتبــارات طرح های کلان به 
رســانه ها تأکید کرد و افزود: دســتگاه ها موظف هستند یک درصد 

اعتبارات طرح های کلان را به حوزه های رسانه ای اختصاص دهند.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه هدیه روز خبرنگار نیز پنج برابر شده، 
ادامه داد: در شــورای اطلاع رســانی دوره های آموزشــی حضوری و 

مجازی برگزار شده و باید توسعه یابد.
وی با اشاره به اینکه آزمون اختصاصی برای کارشناسان روابط عمومی 
نداشته ایم و قرار است این آزمون برگزار شود، گفت: در سطح ملی هر 
ســه ماه یک بار گزارش عملکرد تولید می کنیم و مسیرهای مختلف 

سوژه ای را در اختیار رسانه ها قرار می دهیم.
به گزارش برنا؛ دبیر هیئت دولت با بیان اینکه رویه دولت جاری این 
است که مردم پیشگام و دولت حامی باشد، گفت: هر جایی که مردمی 

عمل نشده، گفتمان دولت سیزدهم نیست.

بهادری جهرمی:

رویه دولت سیزدهم پیشگامی مردم در امور مختلف است

مصوبه ی همسان سازیِ مجلس را اصلاح کنید

سید مصطفی میرسلیم: 

ورود بانک ها به حوزه بنگاه داری انحراف است

وزیر تعاون تشریح کرد
یارانه به مادران باردار و دارای کودک شیرخوار و ارتقای امنیت غذایی،

با هدف محرومیت زدایی

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی عنوان کرد
رویکرد دولت سیزدهم در بازطراحی تجارت انرژی 

و حضور در بازارهای غیرقابل تحریمی

معاون وزیر ارتباطات:
اختصاص یک فصل از برنامه توسعه به ارتباطات و فناوری اطلاعات، 

نشان دهنده اهمیت این حوزه است

جایگزینی ارزهای ملی در مناسبات اقتصادی 
راه حلی برای تقویت پول ملی

ترانزیت ۱۱ میلیون تن کالا از مسیر ایران در ۸ ماهه امسال



 فرهنگی  یکشنبه 12 آذر 1402    شماره  6735

جمهوری اسلامی: صهیونیست ها 
و استمرار توهم

صهیونیست ها در جنگ غزه، چه 
بمباران ه��ا و چه تبادل اس��را در 
م��دت 7 روز آتش بس، دنبال این بودند که دو چیز 
را به دست بیاورند و چون تاکنون به آنها نرسیده اند، 
جن��گ را دوب��اره آغ��از کرده اند. این دو گمش��ده 
صهیونیس��ت ها یکی اطلاعات مهمی است که در 
قالب لپ تاپ، کامپیوتر و لوح فش��رده و سایر اسناد 
در جریان عملیات طوفان الاقصی در روز 15 مهر به 
دس��ت رزمندگان حماس افتاده و دیگری دو ژنرال 
بلندپایه اس��رائیلی که در همین عملیات به اسارت 
حم��اس درآمدند. یکی از این دو ژنرال مس��ئولیت 
مهمی در مرکز جاسوسی رژیم صهیونیستی معروف 
به »ش��ین بت« داش��ت و دیگری جنای��ات زیادی 
در جنگ ها و جنایات علیه مردم مظلوم فلس��طین 
مرتک��ب ش��ده بود. ش��ین بت یا »ش��اباک« مرکز 
ویژه ای برای جاسوسی از طریق عوامل نفوذی رژیم 
صهیونیستی است که اقداماتشان بر روی غزه، مصر، 
اردن، دریای س��رخ و ایران متمرکز است. این مرکز 
جاسوسی با افرادی در داخل غزه نیز ارتباط داشت 
که از آنها اطلاعات زیادی دریافت می کرد. از دست 
دادن ای��ن ابزارها و لو رفت��ن اینهمه اطلاعات و آن 
دو ژنرال موثر و کارکش��ته برای رژیم صهیونیستی 
یک خس��ارت بزرگ اس��ت که س��ران این رژیم به 
ویژه شخص نتانیاهو را به وحشت انداخت. اقدامات 
بی سابقه و دیوانه وار صهیونیست ها در بمباران غزه 
و کش��تار بیش از 15 هزار نفر در 45 روز و زخمی 
کردن بی��ش از 30 هزار نفر از م��ردم غزه به دلیل 
همین خس��ارت بزرگی بود ک��ه از طریق عملیات 
چندساعته »طوفان الاقصی« در 15 مهر متوجه رژیم 
صهیونیستی شد.بعد از آنکه با ویران کردن خانه ها، 
بیمارس��تان ها، مس��اجد و مدارس و کشتن مردم، 
خواسته سران رژیم صهیونیستی تامین نشد آن را 
در آتش بس جس��تجو کردند. در تبادل اسرا علاوه 
بر اینکه افراد مورد نظر صهیونیست ها آزاد نشدند، 
رس��وائی تبلیغاتی بزرگی متوجه آنها شد. برخلاف 
ادعای صهیونیس��ت ها که حماس را به خشونت با 
اس��را متهم کرده بودند، هر اس��یری که آزاد شد به 
یک بلندگو برای تکذیب ادعای آنها و نش��ان دادن 
چهره مهربان و انسان  دوستانه مسئولان حماس شد. 
با هفت روز تبادل  اس��را خسارت بزرگ تری نصیب 
رژیم صهیونیس��تی ش��د و چون از ادامه آتش بس 
نتیجه مورد نظر حاصل نمی شد بار دیگر بمباران ها را 
آغاز کرد تا دست یافتن به گم شده های اصلی خود را 
از طریق جنایت دنبال کند. سران رژیم صهیونیستی 
و حامیان غربی آنها به وی��ژه دولتمردان آمریکائی 
تص��ور می کردند با اقدامات مختلف ح��دود دو ماه 
گذشته اعم از جنگ و آتش بس می توانند به آنچه در 
عملیات 15 مهر از دست داده اند برسند و یا حماس 
را نابود کنند ولی نه تنها نتوانس��تند به این اهداف 
برسند بلکه خسارت های بیشتری متوجه آنان شد 
که قدرتمندتر شدن حماس و اجماع جهانی ملت ها 
در سراسر جهان برای محکوم نمودن جنایات رژیم 
صهیونیس��تی و حمایت از غزه و فلسطین از جمله 
آنها بود. سفر وزیر امور خارجه آمریکا آنتونی بلینکن 
به فلسطین اشغالی که هفته گذشته برای چهارمین 
بار بعد از عملیات طوفان الاقصی صورت گرفته برای 
جمع بندی اوضاع و شرایط بعد از جنگ و آتش بس 7 
روزه بود. ازسر گرفته شدن بمباران ها و حملات رژیم 
صهیونیستی به غزه نشان داد دولتمردان آمریکائی 
نیز همانند س��ران رژیم صهیونیستی در این ماجرا 
گرفتار سردرگمی هس��تند و تصور غلط جستجو 
کردن اهدافشان در جنایات، آنها را نیز گرفتار ساخته 

است.
روشن است که جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم 
فلسطین هرقدر بیشتر ادامه پیدا کند، پایه های این 
رژیم سُست تر خواهد ش��د، در افکار عمومی مردم 
جهان تنفر بیشتری نسبت به این رژیم پدید خواهد 
آمد و زمینه های آزادی فلس��طین فراهم تر خواهد 
شد. اینکه صهیونیس��ت ها بتوانند با این جنایت ها 
حماس را نابود کنند و یا ژنرال های خود را از اسارت 
حماس خارج نمایند و شکست اطلاعاتی خود را که 
در عملیات طوفان الاقصی از طریق وارد شدن ضربه 
اساسی به »شین بت« متحمل شده اند جبران نمایند، 

یک توهم است. 

جوان: آمریکا زدایی در امتداد انتقام سخت 
توس��عه روزافزون پیمان های غیرغربی از 
قبیل »بریکس« و »ش��انگهای« و کنش 
مس��تقل و خارج از اراده غرب قدرت های 
نوظهوری، چون روس��یه و چین قرائنی اس��ت که 
ترتیبات جدید بین المللی را آشکار می سازد. طبیعی 
اس��ت که این تحولات در پیش چشم همه دنیا در 
حال وقوع اس��ت و حتی متحدان سنتی امریکا نیز 
کم کم ب��ا واقعیت مواجه می ش��وند. کاهش قدرت 
مداخله امریکا در منطقه خصوصاً در میان متحدان 
سنتی خودش، شکست پروژه »تطبیع« و شکوفایی 
روزاف��زون مقاومت همه و همه نش��ان می دهد که 
خون پاک شهید سلیمانی در حال ثمر دادن است. 
اینک نرم افزار ش��کل دهی به ترتیبات منطقه ای و 
حتی بین المللی در حال تغییر است و منطقه غرب 
آسیا در گذار به »امریکازدایی« است. صهیونیست ها 
امیدوار بودند با افزایش تنش میان برخی کشور های 
عربی با جمهوری اسلامی ایران، هم فشار بر محور 
مقاومت افزایش یابد و هم روند تطبیع شتاب پذیرد. 
بر این اساس بود که در زمان ترامپ طرح موسوم به 
صلح ابراهیم طرح ریزی شد و هدف آن ایجاد ائتلافی 
عربی- عبری- غربی علی��ه مقاومت بود. اینک، اما 
هم صلح به اصطلاح ابراهیم شکس��ت خورده، هم 
مرز های ساختگی 1۹4۸ ناامن شده، هم شکاف های 
درونی جامعه صهیونیستی تشدید شده و هم روند 
تطبیع متوقف، بلکه متزلزل، ش��ده و تنش های در 
داخل جهان اسلام کاهش یافته است. طبیعی است 
که صهیونیست ها خود را بازنده تحولات منطقه ای 
ببینند، اما آنچه نگرانی بیش��تر صهیونیس��ت ها را 
س��بب ش��ده، پیامد اصلی این روند اس��ت که آن 

افزایش تمرک��ز راهبردی محور مقاومت بر موضوع 
فلسطین اس��ت. در واقع، با کاهش تنش در جهان 
اس��لام اضلاع گوناگون جبهه مقاومت در وضعیت 
جدید فراغ بال بیشتر یافتند تا بر هدف دیرین خود 
یعنی ازاله رژیم اشغالگر از فلسطین متمرکز شوند 
و مهم ترین راهبرد ای��ن هدف حمایت تمام عیار از 
مقاومت فلس��طینی است. کاهش تنش در منطقه 
عربی، فرصت های بی نظیری از نظر عملیاتی و حتی 
تسلیحاتی برای محور مقاومت ایجاد کرد تا حمایت 
از فلس��طینیان چه در غزه، چه در کرانه باختری و 
چه در داخل س��رزمین های 1۹4۸ افزایش یابد. در 
نتیجه اینک محور مقاومت در منطقه نقشی تعیین 
کننده و سرنوشت  س��از پیدا کرده و اراده خود را بر 
طرف مقابل تحمیل می کند. حتی پیش از عملیات 
اعجاب انگیز طوفان الاقصی نیز ترتیبات جدید منطقه 
بر تحلیلگران بین المللی روش��ن شده بود، چنانکه 
نشریه امریکایی فارن افرز در سالگرد اغتشاشات سال 
گذشته، به صراحت به شکست سیاست های امریکا 
در قبال جمهوری اس��لامی اعتراف کرد و نوش��ت: 
»امروز، حال و هوای جمهوری اس��لامی در مقایسه 
با یک س��ال پیش، پیروزمندانه اس��ت. جمهوری 
اسلامی تحت رهبری ]آیت الله[خامنه ای از تحریم ها 
و اعتراضات داخلی به سلامت عبور کرده. این کشور با 
کمک متحدان قدرتمند خود، اقتصاد خود را تثبیت 
و شروع به تکمیل نیرو های دفاعی اش کرده است.... 
پس ]آیت الله[خامنه ای کاری را انجام داده است که 
]امام[خمینی نتوانس��ت انجام دهد. او بقای انقلاب 
را در برابر دش��من اصلی آن، ایالات متحده تضمین 
خواهد ک��رد. او خاورمیانه را ب��ه منطقه ای تبدیل 
خواهد کرد که ایران پس از 44 سال تلاش، قدرت 

مسلط است«.

خراسان: کیسینجر و جمهوری اسلامی
چند سال قبل، در دورانی که هیئت 
ایرانی به مناس��بت مجمع عمومی 
سازمان ملل در نیویورک به سر می برُد، برای جمع 
محدودی، برنامه ای به منظور دیدار با دیپلمات ارشد 
ایالات متحده هماهنگ ش��د؛ وزیر خارجه و مشاور 
امنیت ملی ریچارد نیکس��ون و جرال��د فورد طی 
سال های ۶۹ تا 77 میلادی و کوهی از انواع تجارب 
دیپلماتیک، نظامی و امنیتی. کسی نبود جز هنری 
آلفرد کیسینجر. عموما یکی از ویژگی های گفت وگو و 
همنشینی با استراتژیست ها، سنگینی مباحث است. 
در آن جلسه  خاص و نسبتا طولانی، مباحث جدی و 
عمیقی مطرح شد؛ هر چند کهولت و سن بالای وی 
اجازه تداوم را نمی داد، اما تعدد پرونده های مفتوحه 
در روابط تقابلی دوجانبه بین جمهوری اس��لامی و 
ایالات متحده به طور مداوم نمی گذاشت گفت وگوها 
ذیل Chatham House Rule پایان یابد. پس از 
آن که قدری در باب اتمسفر روابط دوجانبه گفت وگو 
شد، کیسینجر جمله ای خاص در باب روابط ایران و 
آمریکا گفت. حال که او مُرد، فرصت تفکری در باب 
اش��اره  او به دست آمده است. او گفت که ما )ایالات 

متحده( با دو ایران مواجه هستیم:
ایران As a Cause )به عنوان یک نهضت(و ایران 

As a State )به عنوان یک دولت(.
ما )واشنگتن( با ایران به عنوان یک دولت می توانیم 
همه نوع همکاری و تعامل را داشته باشیم، اما با ایران 
به عنوان یک نهضت هیچ س��طحی از همگرایی را 
نمی توان متصور بود. با ایران به عنوان یک نهضت، 
هر نوع تلاش��ی برای همگرایی بی فایده اس��ت؛ به 
عنوان یک استراتژیست می توان گفت که صرفا باید 
تلاش ه��ا را درجهت مدیری��ت تنش معطوف کرد. 
کیسینجر مُرد. اما نه تنها کیسینجر، بلکه بسیاری 
از استراتژیس��ت های دیگر خارج��ی و ایرانی هم بر 
این نکته تاکید کرده اند که تا جمهوری اس��لامی، 
انقلاب��ی بماند، هیچ فضای��ی از همگرایی دایمی با 
ایالات متحده ش��کل نخواهد گرفت. ممکن است 
در مقاطع��ی رخدادهایی ش��کل گیرند، اما به هیچ 
عنوان دایمی نخواهد بود. به همین خاطر است که 
نقطه ثقل دکترین واشنگتن در قبال ایران اسلامی، 
استحاله اس��ت. به گونه ای که دیگر در بطن، اثری 
از ان��وار روح افزای انقلاب نباش��د؛ ه��ر چند که در 
صورت، نام هایی باقی بماند. کیسینجر مُرد. اما نه تنها 
کیسینجر که بسیاری از افراد دیگر هم پیش بینی 
کرده بودند که اس��رائیل، آینده ای نخواهد داش��ت. 
اگر آمریکا به حمایت خود ادامه دهد، صرفا ساختار 
غصبی اش دیرتر محو می ش��ود. اگر حمایت نکند، 
زودت��ر. هر چند که اثبات این امر نیاز به گفته های 
کسی مانند کیسینجر ندارد؛ که فرمود: المُلکَ یبَقَی 

لمِ. مَعَ الکُفرِ وَ لا یبَقَی مَعَ الظُّ
کیس��ینجر مُرد.اما حتی با آخرین تلاش های خود 
در 100 س��الگی هم نتوانس��ت جلوی افول قدرت 
ای��الات متح��ده را بگی��رد. او زمانی ق��درت را در 
دس��ت داشت که واشنگتن، به معنای واقعی کلمه 
ابرق��درت بود. تنهایی تصمی��م می گرفت، تنهایی 
اجرا می کرد، دیگران خواسته یا ناخواسته مشارکت 
می کردند یا مجبور به مشارکت می شدند. اما امروز 
در قبال پرونده های متعددی حتی بعضا نمی تواند 
اجماع س��ازی کند. اگر هزاران هزار کیسینجر دیگر 
هم می آمدند و می رفتند، نمی توانستند جلوی افول 
واشنگتن را بگیرند. باطل، ممکن است استقرار پیدا 
کند، اما ماندنی نیست. که فرمود: »هُوَ الَّذِی أرَْسَلَ 
ینِ کُلِّهِ وَ  رَسُولهَُ باِلهُْدَی وَ دِینِ الحَْقِّ لیُِظْهِرَهُ عَلیَ الدِّ

لوَْ کَرِهَ المُْشْرِکُونَ«.
کیس��ینجر مُرد. اما اگر هزاران هزار استراتژیس��ت 
سطح یک هم پشت سر هم قطار شوند و توان خود 
را جمع کنند و بخواهند ریشه  جمهوری اسلامی را 
قطع کنند، نتوانند. هزاران هزار کیسینجر، آمدند و 
رفتند اما این حرکت نورانی، گسترده تر شده و خواهد 
ش��د. چه کیس��ینجرها بخواهند و چه قدرتمندان 
دیگر نخواهن��د. حرکت انقلاب، با اتکا به مجاهدت 
شبانه روزی مخلصین-)همان کسانی که جور تنبلی 
دیگران را با کار شبانه روزی خود می کشند(-پیش 
خواهد رفت و این وعده خداست.که فرمود: »یرُِیدُونَ  
ُ مُتِمُّ  نوُرهِِ  وَ لوَْ  کَرِهَ   ِ  بأِفَْوَاهِهِمْ وَاللهَّ لیُِطْفِئُوا  نوُرَ اللهَّ

الکَْافرُِونَ«

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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بهزاد فراهانی، بازیگر، نویس��نده و کارگردان تئاتر فعالیت خود را با 
بازیگری نزد خس��رو مفید آغاز کرد و بعد از آن با پیوستن به گروه 
تئاتر ش��اهین سرکیسیان حضورش را روی صحنه تئاتر به صورت 
ج��دی ادامه داد. »خون و گل س��رخ«، »گل و قداره«، »مطرب« و 
»فیروزه« تنها معدودی از نمایشنامه های فراهانی است که توسط 
خودش روی صحنه اجرا ش��ده اند. این هنرمند به عنوان داور بخش 
واقعه خوانی در دومین جش��نواره میراث فرهنگی که از هش��تم تا 
ده��م آذر به میزبانی قزوین برگزار ش��د، حضور داش��ت. فراهانی 
درباره اهمیت تخصیص بخش های نمایش��ی در دومین جش��نواره 
میراث فرهنگی گفت: »نمایش پدیده ای مس��تقل اس��ت که نباید 
نیازی به حمایت از طرف سازمان های دیگر داشته باشد اما به دلیل 
شرایط دش��واری که تئاتر همواره با آن روبه رو بوده، طبیعی است 
بهره گی��ری از امکانات می��راث فرهنگی و تمایلی ک��ه برای رفتن 
به س��مت نمایش های آیینی - س��نتی دارد، بسیار مغتنم است.« 
او ادامه داد: »افزوده ش��دن بخش نمایش های آیینی - س��نتی به 
دومین دوره از جش��نواره میراث فرهنگی قابل تقدیر است. اینکه ما 
مردم را از هر صنف، س��لیقه و گروه سنی به تماشای آثار نمایشی 
ترغی��ب کنیم؛ آن ه��م در فضاهای��ی که بوی اس��اطیر، فرهنگ 
باس��تانی و دوران  مختلف می ده��د؛ حرکتی قابل تامل و پراهمیت 
به ش��مار می آید.« این هنرمند افزود: »من ش��خصا به عنوان یک 
دس��ت اندرکار هنرهای نمایشی و کسی که تعزیه خوان بوده است؛ 
این حرکت و توجه به هنرهای نمایش��ی آیینی - س��نتی به  ویژه 
تعزیه را تقدیس می کنم. در این نمایش ها گنج هایی نهفته اس��ت 
که هنرمندان نمایش��ی همچون برشت تازه آن ها را کشف کرده و 
مورد توجه قرار دادند.« فراهانی گفت: »قطعا اگر روند حضور بخش 
نمایش هایی آیینی-س��نتی ثبت ش��ده در میراث ناملموس ملی و 
فرهنگی کشور در رایزنی های متفاوت مدون، قانونمند و سازماندهی 
شود؛ به صورتی که با تغییر مدیران خللی در روند برگزاری و اهداف 

آن ایجاد نش��ود؛ می تواند در زمینه معرف��ی نمایش های ایرانی به 
مردم و حفظ و اش��اعه آن گام موثری بردارد.« او با اشاره به بخش 
فیلم تئات��ر در این رویداد هنری گفت: »ش��اخه های متفاوت تئاتر 
صحنه ای، تئاتر تلویزیونی، رادیویی و حتی فیلم تئاتر همگی با هم 
قوم و خویشی فرهنگی دارند. قطعا هر یک از آن ها در اصل معانی، 
مفاهیم و شیوه اجرایی خاص خود را دارا هستند اما نباید هیچ یک 
را ب��ا دیگری مقایس��ه کرد. درواقع نباید هیچ هن��ری را با دیگری 
قی��اس کنیم. آنچه اهمی��ت دارد، رویکرد جش��نواره به قالب های 
مهم نمایش��ی اس��ت که برای من قابل احترام اس��ت، چراکه عطر 
و بوی وطن و فرهنگ ملی ام را داراس��ت و هر کسی در این عرصه 
گامی بردارد، محترم و مقدس است.« کارگردان، نویسنده و بازیگر 
پیشکس��وت تئاتر با بیان اینکه عشق فردی تا زمانی که تبدیل به 
عش��ق اجتماعی نشود، کارایی نخواهد داشت، توضیح داد: »ما باید 
از کم شروع کنیم تا آهسته آهسته بتوانیم گام های بزرگ برداریم.

این رویداد هنوز سامان نگرفته است و نیازمند برنامه وسیعی است، 
اما اینکه در اولین گام خود به س��راغ پیشکسوتانی چون اسماعیل 

خل��ج، داوود فتحعلی بیگی و... می رود یعنی بوی تازه ای به مش��ام 
می رس��د و می تواند روند روبه رش��دی داشته باش��د.« این هنرمند 
درباره حضور هنرمندان سراسر ایران در جشنواره افزود: »ما باید در 
ابتدای امر حق دیده شدن را به هنرمندان 31 استان کشور بدهیم. 
ای��ن هنرمندان فضای کمتری برای به نمایش گذاش��تن توانایی و 
استعدادهای خود دارند. پس از آن اگر بودجه ای وجود داشت، حتما 
از گروه های هنری شناخته ش��ده تر هم برای ش��رکت در جشنواره 
دع��وت کنیم. با این وصف به نظرم توجه جش��نواره به هنرمندان 
توانمند و کمتر دیده شده قابل قدردانی است.« او در ادامه با اشاره 
به فعالیت های هنری اخیرش در زمینه چاپ و انتشار نمایش هایی 
که سال های گذشته تولید کرده است، گفت: »همیشه فکر می کردم 
آثار رادیویی گذشته ام خیلی کهنه شده است اما وقتی دوباره برای 
چاپ مکت��وب  به سراغ ش��ان رفتم، متوجه ش��دم آن ها هیچ وقت 
قدیمی نخواهند شد. فایل های صوتی به جامانده از سال های دور را 
بارها و بارها مرور کردم و با ش��نیدن آن ها برای تمام همکارانم که 
دیگر نیس��تند و حتی برای خودم گری��ه کرده ام. به خاطر دارم که 
گروه ما در تئاتر دوم رادیوتهران ساعت 4 عصر وارد استودیو می شد 
و س��اعت 4 صبح کارش را به پایان می رساند تا کاری باکیفیت به 
مخاطبان ارائه بدهد.« این نویسنده و کارگردان تئاتر افزود: »یکی 
از س��خت ترین نوع دراماتورژی برای نمایش رادیویی بوده و هست؛ 
چ��ون آنجا مخاطبان با ش��نیدن درگیر روایت و داس��تان نمایش 
می شوند و ما برای تولید یک اثر خوب ساعت ها تلاش می کردیم و 
اکنون در حال چاپ و انتش��ار آن ها هستم.« به گزارش ایران تئاتر، 
فراهانی در پایان گفت: »تمامی آثار خود را به صورت مکتوب تنظیم 
کرده و تاکنون حدود 15 نمایش��نامه و 55 داس��تان کوتاهم را به 
چاپ رس��انده ام. تمامی نوشته های رادیویی که خودم اجرا کرده ام؛ 
نیز به همراه یک لوح صوتی فشرده برای چاپ آماده شده است که 

امیدوارم به زودی در اختیار مخاطبان قرار بگیرد.«

 بهزاد فراهانی: 

نمایش ایرانی، میراث ناملموس این سرزمین است

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 نقدی بر کمدی های کپی کارِ کم فروغ
هم اکنون مدتی اس��ت ک��ه برخی تهیه کنندگان، از ش��باهت بالای 
فیلمنامه های کمدی جدید به »فسیل« سخن گفته و این رویه را به باد 
انتقاد گرفته اند. نارضایتی تهیه کنندگان از این بابت است که نویسندگان، 
با توجه به موفقیت فیلم »فسیل« در گیشه، ساختار روایی خود را مشابه 
با آنچه در این فیلم کمدی رخ می دهد، نوشته و در نهایت فیلمنامه ای 
به آنها ارائه می دهند که شباهت بسیاری به این فیلم پرفروش دارد. البته 
این روند، در هر برهه ای که یک فیلم، موفقیت هایی را به دست آورده، 
تکرار شده است مثلا زمانی که فیلم های فرهادی، توفیق های متوالی در 
جشنواره های جهانی به دست می آوردند یا زمانی که »هزارپا« توانست 
مخاطبان انبوه را به سینما بکشاند و... فیلمنامه نویسان، سناریوهایی 
مشابه با این فضاها می نوشتند و به دفاتر تولید و یا کارگردان ها می دادند. 
این روال، البته محدود به س��ینمای ایران نیست و بارها در هالیوود و 
بالیوود دیده شده است اما نکته جالب توجه این مدل تقلیدها آن است 
که در اکثر موارد، آن نسخه اولیه که با استقبال مخاطبان مواجه شده، 
کار بهتری از آب درآمده و مابقی کارها، چندان مورد وثوق مخاطبان 
قرار نگرفته است. همین روند سبب می شود تا پس از مدتی، تب این 
مدل تقلیدکاری ها بخوابد. هم چنان که در برهه ای چندساله، بسیاری 

از فیلمسازان سینمای اجتماعی، تلاش می کردند تا با ورود مضامین 
اخلاق��ی یا تعلیق آفرینی های خاص، فیلمنامه خود را به آثار فرهادی 
نزدیک کنند اما تقریبا هیچ یک از آن آثار نتوانستند موفقیتی به همراه 
داشته باشند و به کارگردانی مقلد تبدیل شدند که امروز دیگر یا خبری 
از آنها نیست و یا با تغییر رویه، به سینمای خود بازگشته اند. در بعدی 
خفیف تر، برخی کارگردانان با اقبالی که نسبت به آثار کمدی می شود، 
تلاش می کنند تا فیلمی در این گونه تولید کنند که نمونه این قبیل 
تلاش ها در کنداکتور تولیداتی امسال، کاملا ملموس است به طوری که 
اکنون بیشتر از 10 فیلم کمدی، در مراحل مختلف تولید قرار دارند و 
این آمار، تا انتهای امسال، قطعا با رشد همراه خواهد بود. این اتفاق قطعا 
روند مطلوبی در کلیت سینما محس��وب نمی شود. هم آن کارگردان 
غیرمتخص��ص را از رینگ تخصصی خود خارج می کند و هم س��بب 
افزایش تولیدات یک گونه خاص شده که فقر مضمونی سینمای کشور 
را شدت بخشیده و ناترازی این حوزه را بیشتر می کند. درحالی که باید 
به این مهم اش��اره کرد که همواره فیلمی به ص��رف کمدی بودن، با 
استقبال مخاطب مواجه نمی شود و در کنار ۲ تا 3 فیلم موفق این گونه، 
چندین فیلم کمدی دیگر نیز حضور دارند که با کمترین میزان اقبال، 

شکست های سنگینی را در گیشه متحمل شده و نتوانسته اند حتی پول 
تولید خود را نیز بازگردانند. ضمن اینکه فرآیند استقبال، تنها محدود 
به کمدی نمی ش��ود. مثلا در اکران امسال، فیلم های اجتماعی چون 
ملاقات خصوصی و سه  کام حبس یا آثار انیمیشن همچون بچه زرنگ، 
اتفاق های بسیارخوبی را در گیشه رقم زدند و رکوردهایی را به نام خود 
به ثبت رساندند. بنابراین جاده موفقیت، تنها از کمدی نمی گذرد و این 
س��اختار فیلم و برخی پارامترهای دیگر است که تعیین می کند یک 
فیلم با چه میزان استقبالی مواجه خواهد شد. وقتی پارامترهایی چون 
فیلمنامه سنجیده، انتخاب بازیگرانی هوشمندانه، زمان درست اکران و 
توجه ویژه به تبلیغات، مدنظر قرار گرفته شود، احتمال موفقیت آن فیلم 
در گیشه، بسیار بیشتر از زمانی خواهد بود که این مولفه ها رعایت نشود. 
به عنوان مثال اگر فسیل در اکران بی رقیب نوروز به روی پرده نمی رفت 
و در ادامه، از ساختار روایی درستی برخوردار نبود و تبلیغاتی هدفمند 
را پیگیری نمی کرد، آیا باز می توانست موفقیت کنونی خود را به چشم 
ببیند؟ به گزارش ایرنا، این یک تفکر کودکانه است که تنها با قرار گرفتن 
در مسیر یک گونه خاص، بتوان موفقیت را برای خود و آن اثر تضمین 
کرد. تفکر، یکی از حلقه گمشده های امروز سینمای ایران است که با آن 
می توان هم جایگاه خود را در موقعیت فعلی پیدا کرد و آن را ارتقا داد و 
هم به موفقیت هایی رسید که حاصل ابتکار یک تالیف و اندیشه درست 

و مستقل است تا یک کپی برداری ناشیانه دست چندمی.

 »استادان هوا« در تلویزیون فیلمبرداری »بیتل جویس ۲« تمام شد
»تی��م برت��ون« کارگردان 
اینس��تاگرام  در  س��ینما 
اعلام کرد که فیلمبرداری 
فیل��م دوم »بیتل جویس« 
به پایان رس��ید. این فیلم 
از جمله فیلم هایی بود که 
بازیگران  اعتصاب  دلیل  به 
تابس��تان  در  آن  تولی��د 
متوق��ف ش��د و در حال��ی 
که تنه��ا ح��دود ۲ روز از 
فیلمبرداری باقی مانده بود، 
کار به تعویق افتاد. ش��روع 

فیلمبرداری این فیلم از ماه مه و زمانی ش��روع 
ش��ده بود که انجمن نویسندگان اعتصاب خود 
را ش��روع کرده بودند. »بیتل جویس ۲« دنباله 
فیلم کلاس��یک برتون در س��ال 1۹۸۸ اس��ت. 
»مایکل کیتون« در نقش اصلی بازی می کند و 
از بازیگران فیلم قبلی »وینونا رایدر« و »کاترین 
اوهارا« بازگشته اند. »جنا اورتگا« بازیگر سریال 
»چهارش��نبه«، »ویلم دفو«، »مونیکا بلوچی« 
و »جاس��تین تروک��س« هم بازیگ��ران جدید 
فیل��م دوم هس��تند. »برتون« در س��پتامبر به 
»ایندیپندنت« گفت: واقعاً از »بیتل جویس ۲« 

بردم. س��عی کردم  لذت 
هم��ه چیز را کنار بگذارم 
و ب��ه اصول اولی��ه کار با 
افراد خ��وب و بازیگران و 
مثل  برگردم.  عروسک ها 
این ب��ود که برگ��ردم به 
این که چرا دوست داشتم 
فیل��م بس��ازم. »مای��کل 
کیتون« هم پیش از این 
گفت��ه بود ک��ه »برتون« 
جلوه ه��ای عمل��ی را در 
مجموع��ه »بیتل جویس 
۲« در اولویت قرار داده اس��ت. وی تاکید کرده 
بود: بیتل جویس لعنتی ترین س��رگرمی است 
که می توان با آن کار کرد. خیلی سرگرم کننده 
است، خیلی عالی است. و میدونی چیه؟ ما دقیقاً 
مانند فیل��م اول این کار را انجام می دهیم. زنی 
در اتاق انتظار بزرگی برای زندگی پس از مرگ 
هست که یک نخ ماهیگیری دارد و دم یک گربه 
را می کشد تا آن را به حرکت درآورد. به گزارش 
مهر به نقل از ورایتی، کمپانی برادران وارنر قرار 
است »بیتل جویس ۲« را ۶ سپتامبر ۲0۲4 در 

سینماها اکران کند.

که  اسپیلبرگ«  »استیون 
در  تهیه کنندگی  س��ابقه 
تلویزی��ون را نی��ز دارد، با 
»اس��تادان هوا« به دیدار 
قاب کوچک  تماش��اگران 
می آی��د. »آس��تین باتلر« 
در نقش اصل��ی این درام 
هوانوردی  جنگی  پرتنش 
اس��ت. شبکه  بازی کرده 
»استادان  تهیه کننده  اپل 
هوا« اس��ت که براس��اس 
داس��تان ن��ول پرخواننده 

»دانلد ال میلر« به همین نام س��اخته ش��ده و 
ب��رای ۲۶ ژانویه به روی آنتن می رود. فیلمنامه 
»جان اورل��وف« دنبال کننده داس��تان مردانی 
اس��ت ک��ه در دوران جنگ جهان��ی دوم با نام 
»گ��روه بمب��اران 100« فعالی��ت می کردند و 
وظیفه بمباران بخش های مهمی از ارتش نازی 
را داش��تند. آنها در شرایطی که اکسیژن کافی 
نداش��تند و هر لحظه امکان م��ورد هدف قرار 
گرفتن از سوی نیروهای ارتش هیتلری بودند، 
بای��د ماموریت های خود را به ص��ورت کامل و 
موفقیت آمیز انج��ام می دادند. نکته قابل توجه 

در فعالیت این گروه، پرواز 
در ارتف��اع ۲5 هزارپای��ی 
»اس��تادان  داس��تان  بود. 
ه��وا« ت��لاش دارد ت��ا در 
کنار نمایش قهرمانی های 
بررسی  به  این هوانوردان، 
آنها  اح��والات  و  روحیات 
نیز بپردازد. این داس��تان 
در عی��ن حال ب��ه دنبال 
پاسخگویی به این پرسش 
مه��م نیز هس��ت که چه 
عواملی باعث ش��د تا این 
جوانان بر ترس و وحش��ت ناش��ی از س��بعیت 
ارتش رایش سوم غلبه کرده و ماموریت هایشان 
را درس��ت و کامل انجام دهند. براساس روایات 
تاریخ��ی، تعدادی از این خلبانان زخمی و یا به 
اسارت نیروهای هیتلری درآمدند. در شرایطی 
که برخی از آنها کشته شدند، تعداد دیگری هم 
توانس��تند بالاخره به خانه برگردند. به گزارش 
صبا، »اس��پیلبرگ« مجموعه تلویزیونی خود را 
تلاشی برای س��تایش از جوانانی می داند که با 
اهدای زندگی و جان خود نگذاش��تند فاشیسم 

بر جهان غلبه کند. 

فیلم سینمایی »اتاق ش��نود« با گویندگی 1۸ نفر از گویندگان 
گفت��ار فیلم در واحد دوبلاژ اداره کل تامین و رس��انه بین الملل 
سیما دوبله شد. این سینمایی در گونه اکشن و هیجانی محصول 
آمریکا در س��ال ۲0۲۲ قرار است از شبکه سه سیما پخش شود. 
خلاصه روایت این اثر از این قرار است که جاستین توسط مامور 
ویژه فدرال مامور می ش��ود تا در یک مرکز کنترل با اس��تفاده از 
دوربین های مدار بسته از یک تبهکار که توسط پلیس باید زنده 
نگه داشته شود، مراقبت کند. این فیلم به دلیل صحنه های اکشن 
می تواند برای مخاطب سرگرم کننده باشد. »بروس ویلیس« هم 
نقش کوتاهی در فیلم ایفا کرده است که به جذابیت فیلم افزوده 

است./ایسنا

 فیل��م س��ینمایی »آن دو« ب��ه کارگردانی مرتض��ی رحیمی و 
تهیه کنندگی س��ید علیرضا سبط احمدی که از اواسط پاییز در 
بخش های کوهس��تانی فلات مرکزی ای��ران مقابل دوربین رفته 
اس��ت، طی روزهای آینده با پایان ضبط تصاویر در لوکیشنهای 
سرسبز استان چهارمحال و بختیاری و نیز شهر آبادان، به شهرک 
س��ینمایی دفاع مقدس در اتوبان تهران قم می رسد تا بخشهای 
باقیمانده فیلم هم مقابل دوربین روند. به تازگی قدرت الله ایزدی 
معروف به رش��ید، هم در نقش��ی متفاوت در این درام جنگی به 
گروه بازیگران پیوس��ته تا نخس��تین فیلم در حوزه دفاع مقدس 
را به کارنامه خود اضافه کند. ایزدی نقش رزمنده ای به نام سید 

اصغر را در این فیلم بازی می کند./ایسنا  

نمای��ش اج��رای عمومی نمای��ش »این دنیا یه کنس��رت… به 
من بدهکاره« به  نویس��ندگی و کارگردانی س��هند خیرآبادی و 
تهیه کنندگی محمد  قدس که از نهم آبان 140۲ س��اعت ۲0 در 
س��الن چهارسو تئاتر شهر روی صحنه رفته است، برای ۹ اجرای 
دیگر تمدید شد و تا ۲4 آذر روی صحنه خواهد بود. این نمایش 
که با بازی امیرمهدی  ژوله و الیکا  عبدالرزاقی روی صحنه است با 
استقبال مخاطبان و علاقه مندان در تئاتر شهر مواجه شده است. 
ای��ن نمایش پیش از ای��ن، اواخر مهر در دوبی روی صحنه رفت. 
در خلاصه داس��تان این اثر آمده است: »مهران، مردی میانسال 
است که تصمیم گرفته بحران های زندگی خود را با مخاطبان در 

میان بگذارد و...«/مهر

»این دنیا...« تمدید شدرشید در »آن دو«  »اتاق شنود« دوبله شد
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معاون اشتغال وزارت کار گفت: امسال هدف گذاری شده است که ۱۵۰ 
هزار فرصت شغلی از طریق مشاغل خانگی ایجاد شود که تاکنون در 
هشت ماه سال جاری ۹۰ هزار فرصت شغلی ایجاد شده است. اهمیت 
کارآفرینی و ضرورت توجه به آن در توسعه کشورها و نقش مشاغل 
خانگی در توســعه اقتصادی به عنوان یک فعالیت کارآفرینانه امری 
اثبات شــده و غیرقابل انکار است. کشور چین توانست بعد از دست 
و پنجه نرم کردن با مشــکلات بزرگی از جمله جنگ جهانی دوباره 
به اقتصاد خود رونق ببخشد. اما چگونه؟ در این کشور نقش مشاغل 
خانگی در توسعه اقتصادی بر همگان آشکار است. در کشور استرالیا 
هم نقش مشاغل خانگی در توسعه اقتصادی کاملا بارز است. از هر سه 

نفر استرالیایی یک نفر به طور مرتب در خانه کار می کند.
کشور ایتالیا هم از جمله کشورهایی بود که توانست از طریق مشاغل 
خانگی نرخ بیکاری را کاهش دهد. تا دو دهه قبل هم کشور ایتالیا با 
یک نرخ بیکاری ۲۲درصدی مواجه بود. اما با ایجاد و توسعه طرح های 

مشاغل خانگی بیکاری در این کشور به زیر ۱۲ درصد رسید.
در ایران پس از مطرح شدن بحث توسعه مقاومتی، یکی از راهکارهای 
رسیدن به این هدف توجه به مشاغل خانگی و حمایت از این بخش 
عنوان شــد. اما از لحاظ آماری هنوز هم ایران نسبت به کشورهای 
توسعه یافته، ســهم کمتری از مشاغل خانگی را به خود اختصاص 

می دهد. به طوریکه این رقم در کشورهای آمریکا، استرالیا و انگلیس 
بین ۹تا ۱۱درصد ولی در کشومان ایران آمار اشتغال در خانه در حدود 
۳الی ۴درصد اعلام شده است. از لحاظ شاخص تولید ناخالص داخلی 
که یک شاخص مهم در سنجش پیشرفت اقتصادی کشورهاست هم 
در ایران تنها میزان ۲.۲ درصد از حجم تولید ناخالص داخلی به بخش 

مشاغل خانگی اختصاص دارد.
محمود کریمی بیرانوند، معاون اشتغال وزارت کار با بیان اینکه سال 
گذشــته ۱۰۰ هزار شغل از محل طرح مشاغل خانگی هدف گذاری 

شده بود، گفت: در عمل ۱۰۳ هزار کد ملی برای طرح مشاغل خانگی 
در سال قبل ضبط شد. این رقم در واقع ۱۰ درصد از مشاغل ایجادی 

در سال گذشته را شامل می شد.
وی افزود: امسال هدف گذاری شده است که ۱۵۰ هزار فرصت شغلی 
از طریق مشاغل خانگی ایجاد شــود که تاکنون در هشت ماه سال 

جاری ۹۰ هزار فرصت شغلی ایجاد شده است.
به گفته معاون توســعه کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
پیش بینی می شــود تا آخر ســال به هدف گذاری ۱۵۰ هزار فرصت 

شغلی از طریق مشاغل خانگی نائل شویم.
کریمی بیرانوند در مورد منابع مورد نیاز برای ایجاد اشــتغال خانگی 
اظهار داشت: منابع این بخش سال گذشته ۳ هزار میلیارد تومان بود 
که امسال با ۳۳ درصد افزایش ۴ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 
بود اما همانطور که گفتم چون عملکرد طرح مشاغل خانگی تا آبان ماه 
مناسب بود و درصد جذب اعتبار خوب بود با همکاری بانک مرکزی 
اعتبارات جدیدی اضافه شد و سقف اعتبارات مشاغل خانگی به ۵ هزار 

میلیارد تومان افزایش یافت.
به گزارش تســنیم؛ به گفته وی، از مجموع اعتبارات در نظر گرفته 
ایجاد اشتغال در سال جاری ۶۵ درصد منابع برای مشاغل خانگی در 

زمینه مشاغل مستقل و پشتیبان جذب شده است.

وزیر نفت گفت: اگر آمریکا درباره وضع بازار و امنیت عرضه نفت 
و انرژی نگران اســت، این نگرانی نتیجه اقدام ها و سیاســت های 
آمریکا برای اعمال فشــار علیه اوپک پــلاس، تحریم ظالمانه این 
کشــور علیه برخی تولیدکنندگان نفت و گاز و حمایت از جنگ 

در خاورمیانه است.
»جواد اوجی« پس از برگزاری نشســت های وزارتی ۱۸۷ اوپک و 
۳۶ اوپک پلاس گفت: سی وششمین نشست وزیران نفت و انرژی 
اوپک پلاس پس از چند روز تاخیر از طریق ویدئوکنفرانس برگزار 
شد، اعضا در این نشست به صراحت بر لزوم حفظ ثبات بازار نفت 

و حمایت از تصمیم های جمعی اوپک پلاس تأکید کردند.
وی افزود: در سی وششمین نشست وزارتی اوپک پلاس اشاره شد 
که این ائتلاف به دقت شــرایط بازارهای جهانی نفت خام و توازن 
عرضه و تقاضا را زیر نظــر گرفته و این آمادگی وجود دارد تا به 
اقتضای شرایط بازار نفت به سرعت تصمیم گیری کند و اقدام های 

لازم از سوی اوپک پلاس برای ثبات بازار انجام شود.
وزیر نفت ادامه داد: درباره تعویق در برگزاری نشست های وزارتی 
اوپــک و اوپک پــلاس و ارتباط آن با بعضــی از اختلاف نظرهای 
داخلی میان کشورهای عضو، نخست باید اشاره کرد که هر دو در 
مقاطع مختلف از تاریخ فعالیت های خود از این گونه اختلاف نظرها 
داشته اند و موضوعی تازه نیست، با این حال آنچه همواره اهمیت 
داشــته، دســتیابی به توافق آن هم مبتنی بر اجماع میان همه 

تولیدکنندگان اوپک پلاس است.
اوجــی بــا بیان اینکــه در شــرایط کنونی کــه تولیدکنندگان 
اوپک پلاس در نقطه ای مطلوب از نظر وحدت، همکاری و تفاهم 
میان خود هستند، تصریح کرد: تلاش ما، نهادینه کردن همکاری 
با تولیدکنندگان غیراوپک در چارچوب اوپک پلاس است، از این 
رو هرگونه تصمیمی که در نشست های این ائتلاف اتخاذ می شود، 
مبتنی بر اجماع میان همه تولیدکنندگان و برای حفظ ثبات بازار 

نفت و منافع جمعی اعضاست.
وی تصریح کــرد: بازار نفــت دوره ای چالش برانگیز با اطمینانی 
فــراوان را تجربــه می کند، افزایــش عرضه از ســوی بعضی از 
تولیدکننــدگان خارج از ائتلاف اوپک پــلاس در کنار تردیدهای 
حاکم بر اقتصاد جهان، چشــم انداز بازارهــای جهانی، اقدام های 
ســفته بازان در بازار نفت و پیامدهای تحولات یادشده، پیام هایی 

هشداردهنده برای ثبات بازار نفت است.
وزیــر نفت اظهار کرد: توافق اوپک پلاس و تصمیم های نشســت 
وزارتــی، منجر به حصــول دســتاوردهایی قابل توجه منطبق با 
منافع مشــترک کشــورهای عضو اوپک و غیراوپک شده، حفظ 
این حرکت موفقیت آمیز در مسیر آینده برای ثبات بازار و تامین 

منافع تولیدکنندگان نفت حیاتی است.
اوجی تصریح کرد: بر اساس گزارش ها و تحلیل های منتشر شده 
در هر دو ســمت عرضه و تقاضای جهانی نفت تردیدهای جدی 
وجود دارد که هــر کدام می توانند پیامدهای خاص خود را برای 

چشم انداز تحولات آینده به دنبال داشته باشد.
وی گفت: در همین حال افزایش فعالیت های سوداگران در بازار 
کاغذی بر نگرانی ها افزوده اســت، از این رو نمی توان بی شــک 
درباره چشم انداز روندهای حاکم بر بازار جهانی نفت صحبت کرد 

و من نیز نمی توانم هیچ یک از این گمانه زنی ها را تایید کنم.
اوجی ادامه داد: آنچه می توان اعلام کرد این است که اوپک پلاس 
به طور دقیق و منظم تحولات بازار جهانی نفت و عوامل تأثیرگذار 
بر آن را زیر نظر دارد و همانند تجربه ســال های گذشته در موقع 
نیاز، تصمیم های متناســب برای برقــراری و حفظ ثبات در بازار 

نفت را اتخاذ و اجرا خواهد کرد.
وی گفــت: اگر آمریــکا و دیگر مصرف کننــدگان بزرگ جهان 
درباره وضــع بازار و امنیت عرضه نفت و انرژی نگران هســتند، 
این موضــوع نتیجه اقدام ها و سیاســت های آمریکا برای اعمال 

فشــار علیه اوپک پلاس و تولیدکنندگان، فشار سیاسی بر بعضی 
از تولیدکننــدگان بزرگ نفت و گاز از طریق تحریم های ظالمانه 
و یکجانبه و دامن زدن بــه تحولات ژئوپلیتیک از طریق دخالت 

سیاسی و حمایت از جنگ در منطقه خاورمیانه است.
وزیــر نفت اذعــان کرد: توافــق اوپک پــلاس و تصمیم های آن 
عاملــی مهم در حذف نوســان های بازار نفت، کمــک به بهبود 
شــرایط اقتصادی جهان، تشویق ســرمایه گذاری های در صنعت 
جهانی نفت و تامین امنیت انرژی اســت، باور ما این اســت که 
توافق اوپک پلاس و همکاری میــان تولیدکنندگان بزرگ، نفت 
 تنهــا گزینه برای تحقــق امنیت انرژی جهــان در کوتاه مدت و 

بلندمدت است.
اوجی افزود: همان گونه که پیش تر اشــاره کردیم همه ناظران و 
متخصصان بازار نفت به دســتاوردهای سازنده توافق اوپک پلاس 
بــرای ثبات بازار و تحقق امنیت انــرژی اذعان دارند و ایران هم 
از توافــق اوپک پــلاس و تصمیم های آن به طــور کامل حمایت 
می کند، زیرا توافق »بیانیه همکاری میان تولیدکنندگان اوپک و 
غیراوپک« را به سود بازار نفت، تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 

و اقتصاد جهانی می داند.
وی یادآور شد: پیش از نشســت وزارتی اوپک پلاس هم نشست 
عــادی ۱۸۷ اوپــک برگزار شــد و مطابق روال معمــول موارد 
دستورکار نشست شــامل مجموعه ای از مســائل اداری مالی و 
مدیریتی مربوط به اوپک بود که به طور معمول دو بار در سال در 

سطح وزیران نفت و انرژی کشورهای عضو برگزار می شود.
به گزارش تســنیم؛ وزیر نفت گفت: در این نشست هم افزون بر 
ارزیابــی تحولات بازار جهانی نفت و مواضــع اعضا، موارد اداری 
مالی و مدیریتی نیز مطرح و ازسوی دبیرخانه اوپک گزارش داده 
و تصمیم های متناســب از سوی وزیران نفت و انرژی کشورهای 

عضو اتخاذ شد.

بانک مرکزی صرفاً براســاس ثبت سفارشهای 
انجام شده مجوزهای اخذ شده برای واردات کالا 
و خدمات از دستگاههای ذیربط و به درخواست 
بانکهای عامل فرآیند تخصیص تأمین و فروش 
ارز را مطابــق گروه بندیهــای صورت پذیرفته 
توســط وزارت صنعت معــدن و تجارت انجام 
میدهد. مدیران اداره تخصیص ارز بانک مرکزی 
در طی مکاتبه ای با اداره ارتباطات و طرحهای 
مجلس شورای اســلامی نکاتی را در خصوص 
فرایند تخصیص ارز تلفن همراه در کشور مطرح 

کرده اند.
در این مکاتبه بر اساس نامه قبلی رئیس کمیته 
اقتصاد دیجیتال مجلس شــورای اسلامی در 
خصوص واردات و تخصیص ارز انواع گوشیهای 
هوشــمند تلفن همراه آمده اســت؛ در فرایند 
واردات ابتدا وزارتخانه صنعت معدن و تجارت 
با همکاری سازمانهای ذیربط پس از بررسیهای 
لازم و طی تشــریفات مرتبط از جمله تشکیل 
پرونده دریافت پیش فاکتــور پروفرما و کارت 
بازرگانی واردکننده کنترل شناسایی و تطبیق 
مشــخصات متقاضی احراز هویت با مدارک و 
مستندات مربوط ضمن لحاظ نیازهای کالایی 
کشور نســبت به ارائه مجوز واردات کالا )کد( 

ثبت سفارش ۸ رقمی اقدام می نمایند.

ثبت سفارش )۸( رقمی مشخصات واردات کالا 
و یــا خدمات عنوان و مقــدار کالا مبلغ ارزی 
نام ارز کدهای تعرفه شــرح تعرفه نام متقاضی 
و مشــخصات کامل واردکننــده نحوه حمل و 

تحویل کالا و... را تعیین مینماید.
پس از صدور ثبت سفارش توسط وزارت صنعت 
معدن و تجارت در سامانه جامع تجارت براساس 
گروه بندی ها و تعرفه های تعیین شده از سوی 
وزارت خانه های مربوط بانک مرکزی حســب 
درخواســت بانک ها و با توجه به منابع ارزی در 
اختیار نسبت به تخصیص ارز برای ثبت سفارش 
مجوز ورود کالا اقــدام می نماید. بانک مرکزی 
صرفاً براســاس ثبت سفارشــهای انجام شده 
مجوزهای اخذ شده برای واردات کالا و خدمات 
از دستگاههای ذیربط و به درخواست بانکهای 
عامل فرآیند تخصیص تأمیــن و فروش ارز را 
مطابق گروه بندیهای صورت پذیرفته توســط 

وزارت صنعت معدن و تجارت انجام میدهد.
به گزارش تسنیم؛ بنابراین شناسایی دقیق کالا 
خارج از چارچوب وظایف این بانک بوده و این 
بانــک صرفاً با توجه به منابــع ارزی در اختیار 
نسبت به تخصیص و تامین ارز کالاها و خدماتی 
که مراحل قانونی اخذ مجوز و ثبت سفارش را 

طی نموده اند اقدام می نماید.

نشست معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی 
ایــران با معاون وزیر حمل و نقل فدراســیون 

روسیه برگزار شد.
در نشســت ویدیو کنفرانسی شــهریار افندی 
زاده معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی 
با معاون وزیر حمل و نقل فدراســیون روسیه 
کلیه همکاری های حمل و نقلی دو کشــور در 
حوزه زیرساخت و حمل و نقل و ترانزیت مورد 

بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
در این نشســت دو طرف اهم موضوعات مورد 
گفتگو در همکاری دو کشور در زمینه ترانزیت 
و چگونگی دســتیابی دو کشــور به هدف ۱۰ 
میلیــون تن ترانزیت کالا از مســیر جمهوری 
اســلامی ایران و همچنین بررســی نقشه راه 
پیشــنهادی ایران و نظرات ارسالی فدراسیون 
روسیه در این خصوص که در دست جمع بندی 

و نهایی سازی می باشد، بیان داشتند.
معاون حمــل و نقل وزیر راه و شهرســازی با 
اشــاره به تبادل نظر در زمینه همکاری بندری 
دو کشور خصوصاً در دریای خزر، گفتگو برای 
افزایش کشــتیرانی در دریای خــزر مابین دو 
کشور و وجود ظرفیت مناسب بنادر ایران برای 
عملیات جابجایی کالاهای ارسالی از روسیه و 
در ادامه مسیر حمل از ایران با شیوه ترکیبی به 

مقصد مورد نظر را مطرح نمود.
افندی زاده گفت در این نشست در مورد روند 
پیشــرفت پروژه ساخت مســیر ریلی رشت - 
آستارا نیز گفتگو گردید و گزارشی از پیشرفت 
پروژه توسط شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل کشور و شرکت کاسپین سرویس 

ارائه گردید.
در این نشست همچنین طرفین پیرامون مسائل 
حمل و نقل ریلی و توسعه حمل و نقل ترکیبی 
بین دو کشــور در امر ترانزیــت و نیز آمادگی 
ایران بــرای حمل ریلی بیش از دو میلیون تن 
کالا از قلمرو جمهوری اســلامی از مسیر شرق 
دریای خزر و همچنیــن حمل و نقل جاده ای 
و بررسی مشکلات رانندگان دو کشور بالاخص 
در زمینه صدور سریع ویزا بحث و تبادل نظر و 
راهکارهای مشخصی در این موارد پیش بینی و 

اتخاذ کردند.
به گزارش میزان؛ معاون حمل و نقل وزیر راه و 
شهرسازی در پایان اضافه کرد: مقرر شد پروتکل 
چهاردهمین نشست همکاری های حمل و نقلی 
دو کشور ظرف هفته آینده جمع بندی و نهایی 
شده و در حاشیه کمیسیون مشترک جمهوری 
اســلامی ایران و فدراسیون روســیه به امضاء 

طرفین برسد.

بانک مرکزی: فرایند تخصیص ارز موبایل 
در اختیار وزارت صمت است

راهکارهای دستیابی به ترانزیت ۱۰ میلیون تن کالا
بین ایران و روسیه بررسی شد

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

مدیر کل دفتر حقوقی سازمان بنادر و دریانوردی، بیشترین تخلفات 
قضائی در ســواحل شمال کشور را در حوزه ساخت و ساز غیرمجاز 

عنوان کرد.
محمدتقی انزان پور در آیین اختتامیه نشســت سه روزه هم اندیشی 
قضات استان های ساحلی شــمالی با اعلام این مطلب گفت: به رغم 
اختلافات تفسیری زیاد در مورد تصرفات اشخاص، با همکاری خوبی 
که کمتر از یک دهه گذشته با قوه قضائیه صورت گرفته، در سال های 
گذشته سازه های غیر مجاز بسیاری با احکام قضائی قلع و قمع شده 

و بخش قابل توجهی از نوار ساحلی منطقه آزادسازی شده است.
مدیــر کل دفتر حقوقی ســازمان بنادر و دریانــوردی با بیان اینکه 
پرونده های قضائی زیادی درباره ســاخت و ســازهای غیر مجاز در 
سواحل در شــمال کشور، تشکیل شده اســت، تاکید کرد: در این 
نشســت سعی شــد با ایجاد بستر فکری مناســب و بحث و تبادل 
نظر پیرامون پدیده ســاخت و ساز غیرمجاز در سواحل، راهکارهای 
 مناســب تری برای برخورد صحیح با این نوع از ســاخت و ســازها 

اتخاذ شود.
انزان پور همچنین در تشــریح عمده مسائل قضائی سازمان بنادر و 
دریانوردی اظهار کرد: اختلافات قراردادهای عمرانی و سرمایه گذاری 

بیشــترین دعاوی را در سازمان بنادر و دریانوردی به خود اختصاص 
می دهد که اگر این دعاوی به درستی مطرح و دفاع نشوند می تواند 
خســارت های ســنگینی به ســازمان و حقوق دولت وارد کند که 
خوشبختانه با زحمات و تلاش های صورت گرفته نتایج خوبی در این 

زمینه حاصل خواهد شد.
وی افزود: کوتاه بودن فاصله کــوه و دریا و کمبود اراضی، موجبات 

رشد نرخ زمین در این منطقه و افزایش ساخت و ساز در سواحل را 
فراهم نموده است.

به گفته مدیر کل دفتر حقوقی ســازمان بنادر و دریانوردی، مباحث 
مرتبط با ثبت، نقل و انتقال کشتی ها و ابطال ثبت کشتی، مقررات 
مرتبط با حمل و نقل دریایی بر مبنای اســتانداردهای اینکوترمز و 
مباحث عملیاتی و قراردادهای ســرمایه گذاری از دیگر موارد مطرح 

شده در این نشست بوده است.
ســازمان بنادر و دریانوری، نشســت هم اندیشی قضات استان های 
ساحلی شــمالی کشــور، با حضور معاون منابع انسانی دادگستری 
گیلان، مدیر کل آموزش دادگســتری اســتان، دادســتان و رئیس 
دادگستری شهرستان بندرانزلی و جمعی دیگر از روسای دادگستری 
و قضات دیگر شهرســتان های ساحلی شــمالی استان های گیلان، 
مازندران و گلســتان و مدیر کل بنادر و دریانوردی اســتان گیلان، 
 به مــدت ســه روز در اداره کل بنادر و دریانوردی اســتان گیلان 

برگزار شد.
به گزارش میزان؛ گفتنی است، اینکوترمز قواعد استاندارد بین المللی 
است که روابط بین خریدار و فروشنده )تعهدات طرفین، ریسک های 

معامله، نحوه تقسیم هزینه ها( را در معامله مشخص می کند.

مدیر کل دفتر حقوقی سازمان بنادر و دریانوردی:

ساخت و ساز غیرمجاز بیشترین تخلفات در سواحل شمالی است
برنامه و بودجه

کارگری

برق

عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس شــورای اسلامی گفت: هنوز با مجلس 
انقلابی فاصله زیادی داریم و نیاز اســت در هر 
دوره نسبت به دوره قبل شاخص ها، نظارت ها و 
کنترل ها بیشتر مورد مراقبت عمومی قرار بگیرد.

آیت الله شهید سید حسن مدرس در راه اعتلای 
اسلام و دفاع از معارف تشیع، مردانه استوار ماند 
و لحظه ای با استبداد و استعمار سازش نکرد و 

سرانجام در همین راه به شهادت رسید.
۱۰ آذر ســالروز شهادت وی با تصویب مجلس 
 شــورای اســلامی، روز مجلــس نامگــذاری 

شده است.
در رابطــه بــا اهمیــت مجلس رهبــر معظم 
انقــلاب در ۳۰ خردادمــاه ۱۳۹۷ و در دیدار با 
نمایندگان و کارکنان مجلس شــورای اسلامی 
گفتند: »مجلس باید مظهر عزّت ملّی و مظهر 
اقتدار و استحکام نظام باشد؛ مجلس این است؛ 
چرا؟ برای خاطر اینکه مجلس، منتخب عموم 
مردم کشور در جاهای مختلف است که با یک 
انگیزه ای آمده اند این شــخص را -این برادر را، 
این خواهر را- انتخاب کرده اند؛ و امام فرمودند 
که مجلس، عصاره فضایل ملّت است؛ این نکته، 
نکته مهمّی اســت؛ توجّه کنید: عصاره فضایل، 
نه عصاره همه خصلتها! بعضی از خصلت ها جزو 
فضایل نیســت. مجلس بایستی عصاره فضایل 
ملّت باشد. فضایل این ملّت هم خیلی زیاد است. 
مجلس نباید نماد تردید باشد، نماد خودکم بینی 
باشــد؛ نباید نماد یــأس و نومیدی یا نمادعدم 
اعتنا و عدم مبالات به مسائل کشور باشد. نباید 
مجلس نشان بدهد که نگاهش به ظرفیّت ها و 
توانایی های ملّی، نگاه مأیوسانه است؛ این فضایل 
ملّت که باید اینجا عصاره ی آن ها جمع بشــود، 

این چیزها است«.
در همین رابطه جعفر قادری، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه و محاســبات مجلس شــورای 

اسلامی، گفت: باید شــرایط را برای ورود افراد 
تاثیرگذار بــه مجلس هموار کــرد. ایجاد این 
شرایط باعث می شود افرادی بر کرسی مجلس 

تکیه بزنند که کلیدی تر و اثرگذارتر هستند.
نماینده مردم شــیراز در مجلس، بیان کرد: با 
مرور زمان به دلیل پیشــرفت های مختلف کار 
نمایندگان سخت تر می شــود و افرادی که در 
عرصه های مختلف اثرگذار هستند خود را درگیر 

این کار نمی کنند.
قــادری دربــاره مجلس انقلابــی و مولفه های 
رســیدن به آن، گفت: به نظر می رسد هنوز با 
مجلس انقلابی فاصله زیادی داریم و نیاز است 
در هر دوره نســبت به دوره قبلی شــاخص ها، 
نظارت ها و کنترل ها بیشتر مورد مراقبت عمومی 

قرار بگیرد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاسبات با 
بیان اینکه تعریف شاخص هایی که معرف عملکرد 
نمایندگان است باید دقیقا مشخص شود، بیان 
کــرد: در حال حاضر در برخی موارد مشــاهده 
می شود برخی نمایندگان در دروه های مختلف به 
مجلس راه پیدا می کنند و به جای تمرکز بر این 
کار به شغل های مختلف روی می آورند در حالیکه 
در شــغل نمایندگی تمام وقت باید در خدمت 

مردم حوزه انتخابیه خود باشند.
قادری، گفــت: مجلــس در دوره های مختلف 
مراحل تکامل خود را طی کرده اســت از جمله 
تشــکیل هیئت نظارت بر رفتــار نمایندگان و 
بایدهــا و نبایدهای حاکم بر کار نمایندگان که 
در مجلس یازدهم پیش بینی شده است. اگر این 
موارد بررسی شود توقعات مردم از مجلس کاملا 

شفاف خواهد شد.
به گزارش میزان؛ ایــن نماینده مجلس اظهار 
کرد: باید به سمت تقارن اطلاعات پیش برویم و 
بدانیم کاری که انجام می دهیم در راستای کار 

نمایندگی است و به مرور باید شفاف شود.

بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور 
با اشــاره به پایین بودن درآمد کارگران گفت: 
صاحبان مشاغل تفریحی و نیمه وقت بیشتر از 

کارگران درآمد دارند.
حمیدرضــا امام قلی تبار، بــازرس مجمع عالی 
نمایندگان کارگران کشــور، با اشــاره به اینکه 
طبق قانون، شورای عالی کار مرجع تعیین کننده 
حقوق و دســتمزد اســت، گفت: از چندسال 
گذشــته، با توجه به بند دو ماده ۴۱، ســطح 
معیشت نیز مبنای تعیین حقوق و دستمزد قرار 

گرفته است.
اما نکته جالب اینجاست در سال های اخیر هم 
که میزان سبد معیشــت از سوی کمیته مزد 
تعیین می شد، هیچ گاه ملاک اصلی برای تعیین 
دســتمزد نبود، همیشه میزان عدد و رقمی که 
به عنوان ســبد معیشت تعیین می شد، بالاتر از 
میزان دستمزدی بود که در شورای عالی کار به 

تصویب می رسید.
امام قلی تبار گفت: سال گذشته پس از مدت ها 
کشمکش بر سر تعیین نرخ دستمزد کارگران 
در سال ۱۴۰۲ در آخرین نشست شورای عالی 
کار رقم ســبد معیشــت ماهانه کارگران ۱۲ 
میلیون و ۴۷۹ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شد در 
واقع این رقم در حالی مورد تصویب شورای عالی 
کار قرار گرفت که در همین زمان کارگران رقم 
سبد معیشت را ۱۷ میلیون اعلام کرده بودند، 
درنهایت حداقل دستمزد یک کارگر، ۲۷ درصد 
نسبت به سال گذشته افزایش داشته و به مبلغ 

۵ میلیون و ۳۰۸ هزار تومان رسیده است.
وی خاطرنشــان کرد: با وجود اینکه دستمزد 
ســال ۱۴۰۲ پایین تر از نرخ تورم تعیین شــد 
مشــاهده کردیم که تورم آن طور که مسئولین 
اعلام می کنند کنترل نشد و از ۴۵ درصد عبور 
کرد، یعنی افزایش مزد باعث تورم نیســت، اگر 
چنین بود امســال می بایست تورمی در جامعه 

دیده نمی شد.
امام قلی تبار اظهار داشــت: سبد کالایی جامعه 
کارگری معمولاً کالاهای روزمره اســت که اگر 
این کالاها را از سبدی که بانک مرکزی به عنوان 
سبد معیشت اعلام کرده است استخراج کنیم 

متوجه می شــویم که این دسته از کالاها تورم 
چندبرابری را تجربه کرده است، یعنی در طول 

یک سال اخیر چندین بار گران شده است.
وی افزود: بنابراین تورمی که مردم در ســفره 
خود احساس می کنند، بســیار بالاتر از رقمی 

است که مراجع رسمی اعلام می کنند.
مهمترین نکته ای که در ســال جاری مشخص 
شد این اســت که دستمزد عامل تورم نیست، 
افزایش حقوق کارگران ارتباطی به افزایش نرخ 

تورم ندارد.
بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور 
با بیان این موضوع که بهای تمام شده کار برای 
کارگر بالاتر از ســبد معیشت است، اضافه کرد: 
نرخ سهم دســتمزد در بهای تمام شده کالای 
ساخته شــده کارفرما، حداکثر ۲۰ درصد است. 
باید اراده واقعی وجود داشــته باشد و این مهم 
باید از مجلس شروع شود و با توجه به ارتباطاتی 
که مجلس با دولت دارد، این بستر فراهم شود تا 

شیوه کنونی تعیین دستمزد تغییر کند.
به گزارش تســنیم؛ امام قلی تبــار تصریح کرد: 
دغدغه نخست جامعه کارگری سطح معیشت 
و امنیت شــغلی اســت و این یعنی ۶۴ درصد 
جمعیت کشــور چنین دغدغه ای دارند. زمانی 
که از کارگران ســؤال می کنیــم؛ »چرا در یک 
واحد تولیدی مشــغول کار نمی شوید؟«، بیان 
می کنند؛ »در مشــاغل دیگر درآمد بیشــتری 
داریــم.«، به طور مثال در شــهرهای شــمالی 
متقاضی کار اگر کنار ســاحل تنقلات تفریحی 
بفروشــد درآمد بیشــتری دریافت می کند تا 
تمام وقت خود را در یک کارخانه ســپری کند 
و حقوق مصوب شورای عالی کار را دریافت کند، 
کارگر ترجیح می دهد به سمت چنین مشاغلی 
که عمدتاً کاذب هســت برود، نمونه دیگر برای 
اشتغال کارگر فعالیت در تاکسی اینترنتی است، 
اکثر کسانی که در تاکسی های اینترنتی مشغول 
کسب درآمد هستند، میزان درآمد آن ها در ماه 
از حداقل حقوق مصوب شورای عالی کار بیشتر 
است، نیروی کار با توجه به افزایش هزینه های 
زندگی ترجیــح می دهد در چنین مشــاغلی 

فعالیت کند.

مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت برق حرارتی 
گفت: میزان تولید بــرق نیروگاه های حرارتی 
کشــور طی هشــت ماهه امســال با رشد سه 
درصدی نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
 از مــرز ۲۵۵ میلیــون مگاوات ســاعت عبور 

کرده است.
اســماعیل نمازی، مدیرکل دفتــر فنی تولید 
شرکت برق حرارتی، اظهار داشت: نیروگاه های 
حرارتی از ابتدای امسال تا پایان آبان ماه با تولید 
بیــش از ۲۵۵ میلیون مگاوات ســاعت انرژی 
توانسته اند ضمن تامین بالغ بر ۹۳ درصد برق 
مورد نیاز شــبکه، نقش مهمی در تامین انرژی 
پایدار و مطمئن برای مشترکان سراسر کشور و 
گذر موفق از روزهای گرم پیک تابستان امسال 

داشته باشند.
وی ادامــه داد: از این میزان تولید بیش از ۵۳ 
درصد آن مربوط به واحدهای ســیکل ترکیبی 
اســت که میزان تولید انــرژی آن ها با افزایش 
چهار درصدی نســبت به مدت مشــابه سال 
 گذشــته بــه ۱۳۷ میلیــون مگاوات ســاعت 

رسیده است.
نمازی یادآور شــد: در سال گذشــته با افزوده 

شدن هشــت واحد بخار جدید در نیروگاه های 
غــرب کارون، عســلویه، فردوســی، خرم آباد، 
سبلان، بعثت پارس جنوبی )دو واحد( و ارومیه 
شاهد جهش تولید نیروگاه های سیکل ترکیبی 
در هشــت ماهه امســال به عنــوان واحدهای 
تولیدکننده برق دوستدار محیط زیست هستیم.

وی اضافــه کرد: تبدیــل نیروگاه های گازی به 
سیکل ترکیبی از کارآمدترین روش های بهبود 
راندمان نیروگاه های حرارتی کشــور به شمار 
می آیــد که نه تنها برای صنعت برق، بلکه برای 
محیط زیست و صرفه جویی در مصرف سوخت 
نیز بسیار موثر است و در سال های آینده شاهد 
تاثیرات گسترده آن خواهیم بود. تنها از محل 
افتتاح این واحدهای جدید ســالانه دو میلیارد 
مترمکعــب در مصرف ســوخت صرفه جویی 

خواهد شد.
به گزارش تســنیم؛ مدیــرکل دفتر فنی تولید 
شرکت برق حرارتی خاطرنشان کرد: همچنین 
در این میان سهم واحدهای گازی در تولید برق 
هشت ماهه امسال ۶۰ میلیون مگاوات ساعت و 
سهم واحدهای بخاری نیز ۵۸ میلیون مگاوات 

ساعت بوده است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس: 
با مجلس انقلابی فاصله زیادی داریم

صاحبان مشاغل تفریحی و نیمه وقت بیشتر از کارگران درآمد دارند

تأمین ۹۳درصد برق کشور توسط نیروگاه های حرارتی 
در ۸ماهه ابتدایی امسال

وزیر نفت:

آمریکا عامل ایجاد نگرانی از امنیت عرضه نفت در دنیاست

هدفگذاری ایجاد ۱۵۰هزار فرصت شغلی مشاغل خانگی تا پایان سال


